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ZPRÁVY Z OBCE LÁNOV 

Z ÚŘADU
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Vážení občané Lánova,
v září proběhly komunální volby a máme tedy nové složení 
zastupitelstva. Volby jsou vždy vyjádřením jakéhosi účtu 
nebo vysvědčení. Proto vám chci ještě jednou poděkovat za 
projevenou důvěru, protože sdružení Pro Lánov získalo 10 
mandátů z 15, což považuji za úžasný úspěch a doufám,
že vaše očekávání nezklameme.

 První jednání zastupitelstva (po tom ustavujícím), které 
proběhlo 8. listopadu, se neslo ve velmi konstruktivním 
duchu. Poměrně hodně se diskutovalo, s tím, že diskuze to 
byla věcná a přínosná. O to více mě mrzí, že zástupce 
sdružení Lánov - Dobrá adresa Radek Hanuš (s největším 
počtem hlasů z jejich uskupení) nevyužil opakovaně 
nabízené možnosti stát se radním obce, neboť měl velmi 
dobré připomínky k projednávaným tématům.

 Zároveň občas slýchám poznámky na adresu staronové 
místostarostky Laďky Šedivé. Je pravda, že mandát zastupi-
tele původně nezískala a jen díky povolebnímu jednání
v rámci jejich sdružení Hasiči pro lidi se pro ni situace 
změnila. Ale za sebe osobně jsem tomu velmi ráda, protože 
jsem v ní našla velice schopnou oporu a velmi dobře pro obec 
pracuje. Což ostatně potvrdila i většina zastupitelů tím,
že ji za místostarostku zvolila.

 V minulém volebním období se dost věcí podařilo, ale ne 
všechny plány a vize jsme dotáhli do zdárného konce, proto 
je potřeba pokračovat, i když některé věci, které z venku 
vypadají snadno řešitelné, se ne vždy rodí lehce. Můžu vám 
ale slíbit, že budeme pracovat na již započatých projektech. 
Tím hlavním je pro tuto chvíli centrum obce. Pokud chceme 
mít v Lánově pěknou, žijící a zároveň účelně využívanou 
náves, musíme mít v první řadě kvalitní vizi, následně 
projektovou dokumentaci a vše potřebné k realizaci.

 V září proběhlo otevření naučné Lánovské stezky, která 
vede z Rumovky v Horním Lánově (od Pepovy lípy) až na 
hranici katastru s Vrchlabím, kde plynule přechází v Hančinu 
stezku. S některými z vás jsme ji v říjnu osázeli stromky 
(kaštany a duby) a Okrašlovací spolek z Vrchlabí tam zasázel 
původní krkonošské odrůdy ovocných stromů, tak 
doufejme, že se bude stromkům dařit. Stezka by měla sloužit 
všem, kteří mají chuť si zahrát třeba pexeso, piškvorky,
nebo si opéct buřtíky, a třeba také jenom psedět a pokochat se 
přírodou vůkol. Podobný projekt ve spolupráci s MAS 
Krkonoše chystáme na příští rok a díky němu by v Lánově 
mělo vzniknout několik míst se stojany na kola, lavičkami
a dva altány pro odpočinek a posezení.

 Do konce roku nás čeká převzetí stavby cyklostezky do 
Čisté, kde finišuje 1. úsek výstavby, to znamená po hranici 
katastru Lánova. Věřím, že navazující úseky obcí Dolní 
Lánov a Černý Důl začnou vznikat v nejbližší době.

 Jedním z rozhodnutí nového zastupitelstva je i nákup 
staré školy v Horním Lánově po Láďovi Kadavém.
Z diskuze zastupitelů vzešla myšlenka uspořádat setkání
s vámi občany přímo v budově staré školy, kde si rádi 
vyslechneme vaše návrhy na její využití a kde nám zároveň 
sdělíte, co v Lánově postrádáte.
 Těch akcí, které nás během následujících 4 let čekají,

je hodně a bude to jistě náročné období, ale pevně věřím,
že společně to v zastupitelstvu zvládneme.

 Víme, že prožíváte těžké období, nejdříve nás drtil 
coronavirus a teď jsou to zase důsledky ekonomické krize
a války na Ukrajině. Pokud víte o někom, kdo zažívá 
opravdu nouzi, neváhejte nás kontaktovat, budeme se snažit 
pomoci, ať už nákupem trvanlivých potravin či kontaktová-
ním potravinové banky.

  Přeju vám všem klidnější dobu.

           Eliška Rojtová, starostka

       U S N E S E N Í z ustavujícího
       Zastupitelstva obce Lánov

 konaného dne 18. 10. 2022 od 17:30 hodin
Přítomni: dle prezenční listiny přítomno všech 15 členů 
zastupitelstva 
    

1. Určení zapisovatele a ověřovatelů
Návrh usnesení:
Zastupitelstvo obce Lánov určuje ověřovatele zápisu
p. Martina Tauše a p. Jana Kučeru a zapisovatelem Ladislavu 
Šedivou.
Výsledek hlasování: Pro 12    Proti 0    Zdrželi se 3
Usnesení č. 1 bylo schváleno.

2. Schválení programu:
Návrh usnesení:
1) Určení ověřovatelů zápisu (§ 95 odst. 1 zákona

o obcích) a zapisovatele
2) Schválení programu jednání 
3) Volba starosty a místostarosty

a) určení počtu místostarostů
b) určení funkcí, pro které budou členové zastupitelstva  
     obce uvolněni (§ 71 odst. 1 písm. a/ zákona o obcích) 
c) určení způsobu volby starosty a místostarosty
d) volba starosty
e) volba místostarosty
f) určení počtu členů rady obce
g) volba členů rady

4) Zřízení finančního a kontrolního výboru
a) určení počtu členů finančního a kontrolního výboru
b) volba předsedy finančního výboru
c) volba předsedy kontrolního výboru
d) volba členů finančního výboru
e) volba členů kontrolního výboru

5) Rozhodnutí o odměnách za výkon funkcí neuvolněných 
členů Zastupitelstva (§ 72 odst. 2 zákona o obcích)

6) Volba určeného zastupitele pro jednání ve věci pořízení 
nového Územního plánu

7) Diskuse
8) Závěr
Výsledek hlasování: Pro 13   Proti 0   Zdrželi se 2
Usnesení č. 2 bylo schváleno.

3. Volba starosty a místostarosty
a) Určení počtu místostarostů:
Návrh usnesení:
Zastupitelstvo obce Lánov schválilo zvolení jednoho 
místostarosty.
Výsledek hlasování: Pro 15    Proti 0    Zdrželi se 0 
Usnesení č. 3 bylo schváleno.
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Objektivem z Lánova.

Přístavba hospody na hřišti.

Propojení internetu a KTV na Kovářov
podél nové cyklostezky.

Oprava cesty u bývalé pily p. Ponce. Opravená zadní cesta za bioplynkou.

Přeložka cesty u Fery na vlastní obecní pozemky.

Rozšíření asfaltových ploch na Seidlově
- penetrovaný recyklát s asfaltovým postřikem.

Oslava 30 let od založení Vodárenské
společnosti Lánov 21. 10. 2022. 

Oslava 30 let od založení Vodárenské
společnosti Lánov 21. 10. 2022. 

30 let od založení Vodárenské
společnosti Lánov 21. 10. 2022. 

Volby 23. a 24. září 2022 do zastupitelstva obce - nejstarší voličky.

Dokončovací práce na nové části cyklostezky.

Oprava cesty za gumárnou.

Nový přívod elektřiny do kabin
volejbalistů na hřišti. Paní Miluše Fingerová, Prostř. Lánov a paní Vlasta Pospíšilová, H. Lánov.

Výměna starých oken za nová plastová,
bytový dům čp. 63.

 Dokončení asfaltu dětského dopravního hřiště
u školky v Prostředním Lánově.
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b) Určení funkcí, pro které budou členové 
zastupitelstva obce uvolněni:
Návrh usnesení:
Zastupitelstvo obce Lánov určuje tyto funkce, pro které 
budou členové zastupitelstva obce uvolněni: starosta.
Výsledek hlasování:  Pro 15    Proti 0   Zdrželi se 0
Usnesení č. 4 bylo schváleno.

c) Určení způsobu volby starosty a místostarosty:
Návrh usnesení:
Zastupitelstvo obce Lánov schvaluje veřejný způsob volby 
starosty a místostarosty postupem uvedeným předsedajícím.
Výsledek hlasování:  Pro 15    Proti 0   Zdrželi se 0
Usnesení č. 5 bylo schváleno.

d) Navrhování kandidátů na funkci starosty a volba 
starosty:
Návrh usnesení:
Zastupitelstvo obce Lánov volí starostou Elišku Rojtovou.
Výsledek hlasování:  Pro 11    Proti 1   Zdrželi se 3
Usnesení č. 6 bylo schváleno.

e) Navrhování kandidátů na funkci místostarosty
a volba místostarosty:
Návrh usnesení:
Zastupitelstvo obce Lánov volí místostarostou Ladislavu 
Šedivou.
Výsledek hlasování:  Pro 10    Proti 3   Zdrželi se 2
Usnesení č. 7 bylo schváleno.

f) Určení počtu členů rady obce:
Návrh usnesení:
Zastupitelstvo obce Lánov schvaluje radu obce v počtu
5 členů.
Výsledek hlasování:  Pro 15    Proti 0    Zdrželi se 0
Usnesení č. 8 bylo schváleno.

g) Volba členů rady obce:
Návrh usnesení:
Zastupitelstvo obce Lánov volí za člena rady obce p. Jiřího 
Koudelku.
Výsledek hlasování:  Pro 12    Proti 1    Zdrželi se 2
Usnesení č. 9 bylo schváleno.

Návrh usnesení:
Zastupitelstvo obce Lánov volí za člena rady obce p. Jiřího 
Čermáka.
Výsledek hlasování:  Pro 14    Proti 0    Zdrželi se 1
Usnesení č. 10 bylo schváleno.

Návrh usnesení:
Zastupitelstvo obce Lánov volí za člena rady obce Ing. Jana 
Šilara.
Výsledek hlasování:  Pro 3    Proti 8    Zdrželi se 4
Usnesení č. 11 nebylo schváleno.

 Návrh usnesení:
Zastupitelstvo obce Lánov volí za člena rady obce p. Martina 
Tauše.
Výsledek hlasování:  Pro 11    Proti 1    Zdrželi se 3
Usnesení č. 12 bylo schváleno.

4.   Zřízení finančního a kontrolního výboru
a)  Zřízení výborů a určení počtu jejich členů:
Návrh usnesení:
Zastupitelstvo obce Lánov zřizuje finanční výbor a kontrolní 
výbor. Oba výbory budou pětičlenné.
Výsledek hlasování:  Pro 15    Proti 0    Zdrželi se 0
Usnesení č. 13 bylo schváleno.

b) Volba předsedy finančního výboru:

Návrh usnesení:
Zastupitelstvo obce Lánov volí předsedou finančního 
výboru p. Dominiku Erbenovou.
Výsledek hlasování:  Pro 11   Proti 1   Zdrželi se 3
Usnesení č. 14 bylo schváleno.

c) Volba předsedy kontrolního výboru:
Návrh usnesení:
Zastupitelstvo obce Lánov volí předsedou kontrolního 
výboru p. Lidmilu Kučerovou.
Výsledek hlasování:  Pro 10   Proti 1   Zdrželi se 4
Usnesení č. 15 bylo schváleno.

d) Volba členů finančního výboru
Návrh usnesení:
Zastupitelstvo obce Lánov volí za člena finančního výboru
p. Věru Hejdukovou.
Výsledek hlasování:  Pro 15   Proti 0   Zdrželi se 0
Usnesení č. 16 bylo schváleno.

Návrh usnesení:
Zastupitelstvo obce Lánov volí za člena finančního výboru
p. Petra Jandíka.
Výsledek hlasování:  Pro 12   Proti 1   Zdrželi se 2
Usnesení č. 17 byl schváleno.

Návrh usnesení:
Zastupitelstvo obce Lánov volí za člena finančního výboru
p. Radka Holubce.
Výsledek hlasování:  Pro 12   Proti 1   Zdrželi se 2
Usnesení č. 18 bylo schváleno.

Návrh usnesení:
Zastupitelstvo obce Lánov volí za člena finančního výboru 
Ing. Jiřího Vancla.
Výsledek hlasování:  Pro 3  Proti 9  Zdrželi se 3
Usnesení č. 19 nebylo schváleno.

Návrh usnesení:
Zastupitelstvo obce Lánov volí za člena finančního výboru 
p. Lukáše Tučka.
Výsledek hlasování: Pro 12   Proti 0   Zdrželi se 3
Usnesení č. 20 bylo schváleno.

e) Volba členů kontrolního výboru
Návrh usnesení:
Zastupitelstvo obce Lánov volí za člena kontrolního výboru 
Mgr. Milana Půlpána.
Výsledek hlasování:  Pro 14    Proti 0    Zdrželi se 1
Usnesení č. 21 bylo schváleno.

Návrh usnesení:
Zastupitelstvo obce Lánov volí za člena kontrolního výboru 
p. Petra Kratochvíla.
Výsledek hlasování:  Pro 13    Proti 1    Zdrželi se 1
Usnesení č. 22 byl schváleno.

Návrh usnesení:
Zastupitelstvo obce Lánov volí za člena kontrolního výboru 
Mgr. Zdeňku Brejšovou.
Výsledek hlasování:  Pro 14    Proti 0    Zdrželi se 1
Usnesení č. 23 bylo schváleno.

Návrh usnesení:
Zastupitelstvo obce Lánov volí za člena kontrolního výboru 
p. Jiřího Vališku.
Výsledek hlasování:  Pro 13    Proti 1    Zdrželi se 1
Usnesení č. 24 bylo schváleno.

5.  Rozhodnutí o odměnách za výkon funkcí neuvolně-
ných členů zastupitelstva 
Návrh usnesení:
Zastupitelstvo obce Lánov stanoví odměnu za výkon funkce 
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neuvolněného člena zastupitelstva obce ve výši 1 200 Kč
za měsíc. Odměna bude poskytována ode dne přijetí tohoto 
usnesení a v případě náhradníka ode dne prvního zasedání 
zastupitelstva,  jehož se zúčastnil.
Výsledek hlasování:  Pro 15     Proti 0    Zdrželi se 0
Usnesení č. 25 bylo schváleno.

Návrh usnesení:
Zastupitelstvo obce Lánov stanoví odměnu za výkon funkce 
místostarosty jako neuvolněného člena zastupitelstva obce 
ve výši 18 000 Kč za měsíc. Odměna bude poskytována ode 
dne zvolení do funkce místostarosty.
Výsledek hlasování:  Pro 13     Proti 0    Zdrželi se 2
Usnesení č. 26 bylo schváleno

Návrh usnesení:
Zastupitelstvo obce Lánov stanoví odměnu za výkon funkce 
člena rady obce jako neuvolněného člena zastupitelstva
ve výši 3 500 Kč měsíčně. Odměna bude poskytována ode 
dne zvolení do funkce člena rady obce.   
Výsledek hlasování:  Pro 13     Proti 0    Zdrželi se 2
Usnesení č. 27 bylo schváleno.

Návrh usnesení:
Zastupitelstvo obce Lánov stanoví odměnu za výkon funkce 
předsedy výboru zastupitelstva ve výši 3 000 Kč měsíčně. 
Odměna bude poskytována ode dne zvolení do funkce 
předsedy výboru.   
Výsledek hlasování:  Pro 12     Proti 1    Zdrželi se 2
Usnesení č. 28 bylo schváleno.

Návrh usnesení:
Zastupitelstvo obce Lánov v souladu s § 74 odst. 3 zákona
o obcích stanoví, že při souběhu výkonu několika funkcí se 
odměna neuvolněnému členovi zastupitelstva obce posky-
tuje pouze za výkon funkce, za niž podle rozhodnutí zastupi-
telstva náleží nejvyšší odměna. Toto usnesení nabývá 
účinnosti dnem jeho přijetí.
Výsledek hlasování:  Pro 15    Proti 0    Zdrželi se 0
Usnesení č. 29 bylo schváleno.

6.  Volba určeného zastupitele pro jednání ve věci pořízní 
nového územního plánu
Návrh usnesení:
Zastupitelstvo obce Lánov volí určeného zastupitele pro 
jednání ve věci pořízení nového územního plánu p. Elišku 
Rojtovou. v souladu s § 47 odst. 1, ve znění pozdějších 
předpisů (dle stavebního zákona 183/2006 Sb.) 
Výsledek hlasování:  Pro 11     Proti 0    Zdrželi se 4
Usnesení č. 30 bylo schváleno.

       Ověřovatelé: Martin Tauš, Jan Kučera  
          Starostka: Eliška Rojtová 

      U S N E S E N Í z jednání Zastupitelstva 
  obce Lánov konaného dne 8. 11. 2022
  konaného na OÚ Lánov
Doba konání: 17:30 – 20:50 hod.
Přítomni: viz prezenční listina 
Omluveni: Mgr. Jakubcová
Hosté: Mgr. Koniková – ředitelka školy, zástupci školy 
Mgr. Spurný, Ing. Křelinová, p. Shonová, p. Černá

1.  Určení zapisovatele a ověřovatelů zápisu
Starostka Eliška Rojtová zahájila jednání zastupitelstva
a konstatovala, že je přítomna nadpoloviční většina zastu-
pitelů. Zastupitelstvo je tedy usnášeníschopné. 
      Navrhla p. Ladislavu Šedivou jako zapisovatelku a BcA. 
Radka Hanuše Dis. a Jiřího Čermáka jako ověřovatele zápisu 

z jednání. K zápisu z minulého jednání zastupitelstva nebylo 
připomínek.
Výsledek hlasování: Pro: 12    Proti: 0    Zdržel se: 2
Usnesení č. 1/6/22 – ZO schvaluje dle návrhu

2.  Schválení programu jednání
Místostarostka Ladislava Šedivá přednesla návrh programu 
dnešního jednání zastupitelstva.
      Navržený program:

1) Určení zapisovatele a ověřovatelů zápisu
2) Schválení programu jednání
3) Plnění usnesení zastupitelstva
4) Zpráva o činnosti rady obce
5) Rozpočtové opatření č. 6/2022
6) Nakládání s nemovitostmi obce
7) Smlouvy
8) Různé
9) Diskuse

10) Závěr
Výsledek hlasování: Pro: 14   Proti: 0   Zdržel se: 0 
Usnesení č. 2/6/22 – ZO schvaluje dle návrhu

3.  Plnění usnesení zastupitelstva
Zastupitelstvo obce bere na vědomí Zprávu o kontrole plnění 
usnesení z minulého jednání zastupitelstva, které se konalo 
dne 8. 9. 2022. Ke zprávě nebylo připomínek.
Usnesení č. 3/6/22 – ZO bere na vědomí

4.  Zpráva o činnosti rady obce
Místostarostka Ladislava Šedivá přednesla Zprávu
o činnosti rady obce za období od  jednání zastupitelstva dne 
8. 9. 2022 do jednání rady obce dne 2. 11. 2022 (dále jen    
„Zpráva“). Zastupitelstvo obce schvaluje Zprávu.
Výsledek hlasování:  Pro: 14   Proti: 0   Zdržel se: 0 
Usnesení č. 4/6/22 – ZO schvaluje dle návrhu

5.  Rozpočtové opatření č. 6/2022
Starostka Eliška Rojtová přednesla a zdůvodnila rozpočtové 
opatření č. 6/2022, vysvětlila jednotlivé změny ve výdajové 
a příjmové části, uvedla, že členové finančního výboru 
projednali rozpočtové opatření dne 8. 11. 2022 a doporučili     
zastupitelům ke schválení. 
Návrh usnesení: 
Zastupitelstvo obce Lánov projednalo a schvaluje 
rozpočtové opatření č. 6/2022.
Výsledek hlasování:  Pro: 12   Proti: 1   Zdržel se: 1
Usnesení č. 5/6/22 – ZO schvaluje dle návrhu     

6.  Nakládání s nemovitostmi obce
Zastupitelstvo obce Lánov projednalo a schvaluje nabytí 
nemovitých věcí, a to 
- objektu č. p. 148 na pozemku parc. č. st. 177

v katastrálním území Horní Lánov a obci Lánov, rodinný 
dům (budova bývalé školy)

2- pozemku parc. č. st. 177 o výměře 878 m , zastavěná 
plocha a nádvoří v katastrálním území Horní Lánov a obci 
Lánov, jehož součástí je výše uvedená stavba

2- pozemku parc. č. st. 190 o výměře 42 m , zastavěná 
plocha a nádvoří v katastrálním území Horní Lánov a obci 
Lánov, zbořeniště

2- pozemku parc. č. 99/1 o výměře 522 m , zahrada
v katastrálním území Horní Lánov a obci Lánov

2- pozemku parc. č. 102/2 o výměře 91 m , ostatní plocha
v katastrálním území Horní Lánov a obci Lánov, zeleň

2- pozemku parc. č. 102/3 o výměře 92 m , ostatní plocha
v katastrálním území Horní Lánov a obci Lánov, zeleň, 
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b) Určení funkcí, pro které budou členové 
zastupitelstva obce uvolněni:
Návrh usnesení:
Zastupitelstvo obce Lánov určuje tyto funkce, pro které 
budou členové zastupitelstva obce uvolněni: starosta.
Výsledek hlasování:  Pro 15    Proti 0   Zdrželi se 0
Usnesení č. 4 bylo schváleno.

c) Určení způsobu volby starosty a místostarosty:
Návrh usnesení:
Zastupitelstvo obce Lánov schvaluje veřejný způsob volby 
starosty a místostarosty postupem uvedeným předsedajícím.
Výsledek hlasování:  Pro 15    Proti 0   Zdrželi se 0
Usnesení č. 5 bylo schváleno.

d) Navrhování kandidátů na funkci starosty a volba 
starosty:
Návrh usnesení:
Zastupitelstvo obce Lánov volí starostou Elišku Rojtovou.
Výsledek hlasování:  Pro 11    Proti 1   Zdrželi se 3
Usnesení č. 6 bylo schváleno.

e) Navrhování kandidátů na funkci místostarosty
a volba místostarosty:
Návrh usnesení:
Zastupitelstvo obce Lánov volí místostarostou Ladislavu 
Šedivou.
Výsledek hlasování:  Pro 10    Proti 3   Zdrželi se 2
Usnesení č. 7 bylo schváleno.

f) Určení počtu členů rady obce:
Návrh usnesení:
Zastupitelstvo obce Lánov schvaluje radu obce v počtu
5 členů.
Výsledek hlasování:  Pro 15    Proti 0    Zdrželi se 0
Usnesení č. 8 bylo schváleno.

g) Volba členů rady obce:
Návrh usnesení:
Zastupitelstvo obce Lánov volí za člena rady obce p. Jiřího 
Koudelku.
Výsledek hlasování:  Pro 12    Proti 1    Zdrželi se 2
Usnesení č. 9 bylo schváleno.

Návrh usnesení:
Zastupitelstvo obce Lánov volí za člena rady obce p. Jiřího 
Čermáka.
Výsledek hlasování:  Pro 14    Proti 0    Zdrželi se 1
Usnesení č. 10 bylo schváleno.

Návrh usnesení:
Zastupitelstvo obce Lánov volí za člena rady obce Ing. Jana 
Šilara.
Výsledek hlasování:  Pro 3    Proti 8    Zdrželi se 4
Usnesení č. 11 nebylo schváleno.

 Návrh usnesení:
Zastupitelstvo obce Lánov volí za člena rady obce p. Martina 
Tauše.
Výsledek hlasování:  Pro 11    Proti 1    Zdrželi se 3
Usnesení č. 12 bylo schváleno.

4.   Zřízení finančního a kontrolního výboru
a)  Zřízení výborů a určení počtu jejich členů:
Návrh usnesení:
Zastupitelstvo obce Lánov zřizuje finanční výbor a kontrolní 
výbor. Oba výbory budou pětičlenné.
Výsledek hlasování:  Pro 15    Proti 0    Zdrželi se 0
Usnesení č. 13 bylo schváleno.

b) Volba předsedy finančního výboru:

Návrh usnesení:
Zastupitelstvo obce Lánov volí předsedou finančního 
výboru p. Dominiku Erbenovou.
Výsledek hlasování:  Pro 11   Proti 1   Zdrželi se 3
Usnesení č. 14 bylo schváleno.

c) Volba předsedy kontrolního výboru:
Návrh usnesení:
Zastupitelstvo obce Lánov volí předsedou kontrolního 
výboru p. Lidmilu Kučerovou.
Výsledek hlasování:  Pro 10   Proti 1   Zdrželi se 4
Usnesení č. 15 bylo schváleno.

d) Volba členů finančního výboru
Návrh usnesení:
Zastupitelstvo obce Lánov volí za člena finančního výboru
p. Věru Hejdukovou.
Výsledek hlasování:  Pro 15   Proti 0   Zdrželi se 0
Usnesení č. 16 bylo schváleno.

Návrh usnesení:
Zastupitelstvo obce Lánov volí za člena finančního výboru
p. Petra Jandíka.
Výsledek hlasování:  Pro 12   Proti 1   Zdrželi se 2
Usnesení č. 17 byl schváleno.

Návrh usnesení:
Zastupitelstvo obce Lánov volí za člena finančního výboru
p. Radka Holubce.
Výsledek hlasování:  Pro 12   Proti 1   Zdrželi se 2
Usnesení č. 18 bylo schváleno.

Návrh usnesení:
Zastupitelstvo obce Lánov volí za člena finančního výboru 
Ing. Jiřího Vancla.
Výsledek hlasování:  Pro 3  Proti 9  Zdrželi se 3
Usnesení č. 19 nebylo schváleno.

Návrh usnesení:
Zastupitelstvo obce Lánov volí za člena finančního výboru 
p. Lukáše Tučka.
Výsledek hlasování: Pro 12   Proti 0   Zdrželi se 3
Usnesení č. 20 bylo schváleno.

e) Volba členů kontrolního výboru
Návrh usnesení:
Zastupitelstvo obce Lánov volí za člena kontrolního výboru 
Mgr. Milana Půlpána.
Výsledek hlasování:  Pro 14    Proti 0    Zdrželi se 1
Usnesení č. 21 bylo schváleno.

Návrh usnesení:
Zastupitelstvo obce Lánov volí za člena kontrolního výboru 
p. Petra Kratochvíla.
Výsledek hlasování:  Pro 13    Proti 1    Zdrželi se 1
Usnesení č. 22 byl schváleno.

Návrh usnesení:
Zastupitelstvo obce Lánov volí za člena kontrolního výboru 
Mgr. Zdeňku Brejšovou.
Výsledek hlasování:  Pro 14    Proti 0    Zdrželi se 1
Usnesení č. 23 bylo schváleno.

Návrh usnesení:
Zastupitelstvo obce Lánov volí za člena kontrolního výboru 
p. Jiřího Vališku.
Výsledek hlasování:  Pro 13    Proti 1    Zdrželi se 1
Usnesení č. 24 bylo schváleno.

5.  Rozhodnutí o odměnách za výkon funkcí neuvolně-
ných členů zastupitelstva 
Návrh usnesení:
Zastupitelstvo obce Lánov stanoví odměnu za výkon funkce 

4

neuvolněného člena zastupitelstva obce ve výši 1 200 Kč
za měsíc. Odměna bude poskytována ode dne přijetí tohoto 
usnesení a v případě náhradníka ode dne prvního zasedání 
zastupitelstva,  jehož se zúčastnil.
Výsledek hlasování:  Pro 15     Proti 0    Zdrželi se 0
Usnesení č. 25 bylo schváleno.

Návrh usnesení:
Zastupitelstvo obce Lánov stanoví odměnu za výkon funkce 
místostarosty jako neuvolněného člena zastupitelstva obce 
ve výši 18 000 Kč za měsíc. Odměna bude poskytována ode 
dne zvolení do funkce místostarosty.
Výsledek hlasování:  Pro 13     Proti 0    Zdrželi se 2
Usnesení č. 26 bylo schváleno

Návrh usnesení:
Zastupitelstvo obce Lánov stanoví odměnu za výkon funkce 
člena rady obce jako neuvolněného člena zastupitelstva
ve výši 3 500 Kč měsíčně. Odměna bude poskytována ode 
dne zvolení do funkce člena rady obce.   
Výsledek hlasování:  Pro 13     Proti 0    Zdrželi se 2
Usnesení č. 27 bylo schváleno.

Návrh usnesení:
Zastupitelstvo obce Lánov stanoví odměnu za výkon funkce 
předsedy výboru zastupitelstva ve výši 3 000 Kč měsíčně. 
Odměna bude poskytována ode dne zvolení do funkce 
předsedy výboru.   
Výsledek hlasování:  Pro 12     Proti 1    Zdrželi se 2
Usnesení č. 28 bylo schváleno.

Návrh usnesení:
Zastupitelstvo obce Lánov v souladu s § 74 odst. 3 zákona
o obcích stanoví, že při souběhu výkonu několika funkcí se 
odměna neuvolněnému členovi zastupitelstva obce posky-
tuje pouze za výkon funkce, za niž podle rozhodnutí zastupi-
telstva náleží nejvyšší odměna. Toto usnesení nabývá 
účinnosti dnem jeho přijetí.
Výsledek hlasování:  Pro 15    Proti 0    Zdrželi se 0
Usnesení č. 29 bylo schváleno.

6.  Volba určeného zastupitele pro jednání ve věci pořízní 
nového územního plánu
Návrh usnesení:
Zastupitelstvo obce Lánov volí určeného zastupitele pro 
jednání ve věci pořízení nového územního plánu p. Elišku 
Rojtovou. v souladu s § 47 odst. 1, ve znění pozdějších 
předpisů (dle stavebního zákona 183/2006 Sb.) 
Výsledek hlasování:  Pro 11     Proti 0    Zdrželi se 4
Usnesení č. 30 bylo schváleno.

       Ověřovatelé: Martin Tauš, Jan Kučera  
          Starostka: Eliška Rojtová 

      U S N E S E N Í z jednání Zastupitelstva 
  obce Lánov konaného dne 8. 11. 2022
  konaného na OÚ Lánov
Doba konání: 17:30 – 20:50 hod.
Přítomni: viz prezenční listina 
Omluveni: Mgr. Jakubcová
Hosté: Mgr. Koniková – ředitelka školy, zástupci školy 
Mgr. Spurný, Ing. Křelinová, p. Shonová, p. Černá

1.  Určení zapisovatele a ověřovatelů zápisu
Starostka Eliška Rojtová zahájila jednání zastupitelstva
a konstatovala, že je přítomna nadpoloviční většina zastu-
pitelů. Zastupitelstvo je tedy usnášeníschopné. 
      Navrhla p. Ladislavu Šedivou jako zapisovatelku a BcA. 
Radka Hanuše Dis. a Jiřího Čermáka jako ověřovatele zápisu 

z jednání. K zápisu z minulého jednání zastupitelstva nebylo 
připomínek.
Výsledek hlasování: Pro: 12    Proti: 0    Zdržel se: 2
Usnesení č. 1/6/22 – ZO schvaluje dle návrhu

2.  Schválení programu jednání
Místostarostka Ladislava Šedivá přednesla návrh programu 
dnešního jednání zastupitelstva.
      Navržený program:

1) Určení zapisovatele a ověřovatelů zápisu
2) Schválení programu jednání
3) Plnění usnesení zastupitelstva
4) Zpráva o činnosti rady obce
5) Rozpočtové opatření č. 6/2022
6) Nakládání s nemovitostmi obce
7) Smlouvy
8) Různé
9) Diskuse

10) Závěr
Výsledek hlasování: Pro: 14   Proti: 0   Zdržel se: 0 
Usnesení č. 2/6/22 – ZO schvaluje dle návrhu

3.  Plnění usnesení zastupitelstva
Zastupitelstvo obce bere na vědomí Zprávu o kontrole plnění 
usnesení z minulého jednání zastupitelstva, které se konalo 
dne 8. 9. 2022. Ke zprávě nebylo připomínek.
Usnesení č. 3/6/22 – ZO bere na vědomí

4.  Zpráva o činnosti rady obce
Místostarostka Ladislava Šedivá přednesla Zprávu
o činnosti rady obce za období od  jednání zastupitelstva dne 
8. 9. 2022 do jednání rady obce dne 2. 11. 2022 (dále jen    
„Zpráva“). Zastupitelstvo obce schvaluje Zprávu.
Výsledek hlasování:  Pro: 14   Proti: 0   Zdržel se: 0 
Usnesení č. 4/6/22 – ZO schvaluje dle návrhu

5.  Rozpočtové opatření č. 6/2022
Starostka Eliška Rojtová přednesla a zdůvodnila rozpočtové 
opatření č. 6/2022, vysvětlila jednotlivé změny ve výdajové 
a příjmové části, uvedla, že členové finančního výboru 
projednali rozpočtové opatření dne 8. 11. 2022 a doporučili     
zastupitelům ke schválení. 
Návrh usnesení: 
Zastupitelstvo obce Lánov projednalo a schvaluje 
rozpočtové opatření č. 6/2022.
Výsledek hlasování:  Pro: 12   Proti: 1   Zdržel se: 1
Usnesení č. 5/6/22 – ZO schvaluje dle návrhu     

6.  Nakládání s nemovitostmi obce
Zastupitelstvo obce Lánov projednalo a schvaluje nabytí 
nemovitých věcí, a to 
- objektu č. p. 148 na pozemku parc. č. st. 177

v katastrálním území Horní Lánov a obci Lánov, rodinný 
dům (budova bývalé školy)

2- pozemku parc. č. st. 177 o výměře 878 m , zastavěná 
plocha a nádvoří v katastrálním území Horní Lánov a obci 
Lánov, jehož součástí je výše uvedená stavba

2- pozemku parc. č. st. 190 o výměře 42 m , zastavěná 
plocha a nádvoří v katastrálním území Horní Lánov a obci 
Lánov, zbořeniště

2- pozemku parc. č. 99/1 o výměře 522 m , zahrada
v katastrálním území Horní Lánov a obci Lánov

2- pozemku parc. č. 102/2 o výměře 91 m , ostatní plocha
v katastrálním území Horní Lánov a obci Lánov, zeleň

2- pozemku parc. č. 102/3 o výměře 92 m , ostatní plocha
v katastrálním území Horní Lánov a obci Lánov, zeleň, 

5



všechny vedeny na LV 756 u Katastrálního úřadu pro 
Královéhradecký kraj, Katastrální pracoviště Trutnov 
za celkovou kupní cenu 4 500 000 Kč s tím, že Obec 
Lánov zároveň uhradí správní poplatky související
s provedením změny vlastnického práva v katastru 
nemovitostí.

Výsledek hlasování:  Pro: 13   Proti: 0   Zdržel se: 1
Usnesení č. 6/6/22 – ZO schvaluje dle návrhu

Zastupitelstvo obce Lánov projednalo a schvaluje nabytí 
nemovitých věcí, a to 
- objektu č. p. 170 na pozemku parc. č. st. 206 v kata-

strálním území Prostřední Lánov a obci Lánov, rodinný 
dům (budova nad bývalým kinem)

2- pozemku parc. č. st. 206 o výměře 143 m , zastavěná 
plocha a nádvoří v katastrálním území Prostřední Lánov
a obci Lánov, jehož součástí je výše uvedená stavba

2- pozemku parc. č. 170/2 o výměře 162 m , ostatní plocha
v katastrálním území Prostřední Lánov a obci Lánov, jiná 
plocha, všechny vedeny na LV 71 u Katastrálního 
úřadu pro Královéhradecký kraj, Katastrální 
pracoviště Trutnov za celkovou kupní cenu 6 500 080 
Kč s tím, že Obec Lánov zároveň uhradí správní 
poplatky související s provedením změny vlastnického 
práva v katastru nemovitostí.

Výsledek hlasování:  Pro: 12   Proti: 1   Zdržel se: 1
Usnesení č. 7/6/22 – ZO schvaluje dle návrhu

2
Záměr prodeje pozemku p. č. 3021 o výměře 45 647 m  
(orná půda) vedeného na listu vlastnickém č. 10001 v k. ú. 
Horní Lánov a obci Lánov ve vlastnictví Obce Lánov, a to na 
základě žádosti od pana ..., č. j.: OÚLá/593/2022, viz příloha. 
Výsledek hlasování:  Pro: 0   Proti: 14   Zdržel se: 0
Usnesení č. 8/6/22 – ZO neschvaluje dle návrhu  

7.  Smlouvy
Zastupitelstvo obce projednalo a bere na vědomí 
Smlouvu o poskytnutí dotace z dotačního fondu 
Královéhradeckého kraje č. 22RGI02-0287. Předmětem 
smlouvy je poskytnutí účelové investiční dotace ve výši
3 000 000 Kč z dotačního fondu poskytovatele na finan-
cování výdajů vynaložených na realizaci projektu s názvem 
„Výstavba Cyklostezky Lánov – Čistá v Krkonoších – 1. 
úsek (Cyklotrasa č. 22).
Usnesení č. 9/06/22 – ZO bere na vědomí 

Zastupitelstvo obce projednalo a bere na vědomí Daro-
vací smlouvu číslo ROZV 2022/008 uzavřenou mezi Nadač-
ním fondem ŠKODA AUTO a Obcí Lánov. Dárce Nadační 
fond ŠKODA AUTO daruje peněžní prostředky ve výši
100 000 Kč na realizaci projektu Vybavení sálu Horní Lánov.
Usnesení č. 10/6/22 – ZO bere na vědomí

8.  Různé
Zastupitelstvo obce stanoví odměnu za výkon funkce 
neuvolněného člena zastupitelstva obce, který vykonává 
funkci předsedy komise rady nebo zvláštního orgánu,
a to ve výši v částce 1 400 Kč/měs. 
Výsledek hlasování:  Pro: 13   Proti: 0   Zdržel se: 1 
Usnesení č. 11/6/22 – ZO schvaluje dle návrhu

Zastupitelstvo obce stanoví odměnu za výkon funkce 
neuvolněného člena zastupitelstva obce, který vykonává 
funkci člena komise rady nebo zvláštního orgánu, a to ve 
výši 1 300 Kč/měs. 

Výsledek hlasování:  Pro: 11   Proti: 0   Zdržel se: 3 
Usnesení č. 12/6/22 – ZO schvaluje dle návrhu

Zastupitelstvo obce projednalo a schvaluje dohodu
o provedení práce s paní Lidmilou Kučerovou, kdy se 
sjednává práce na kronice obce Lánov za rok 2021. 
    Výše odměny je 8 000 Kč. Dohoda se sjednává do konce 
roku 2022. Důvodem schválení dohody zastupitelstvem je 
zvolení Lidmily Kučerové zastupitelem obce v komunálních 
volbách.
Výsledek hlasování:  Pro: 12   Proti: 0   Zdržel se: 2 
Usnesení č. 13/6/22 – ZO schvaluje dle návrhu

Zastupitelstvo obce projednalo a schvaluje dohodu
o provedení práce s paní Lidmilou Kučerovou, kdy 
sjednanou prací je zástup obsluhy v Informačním centru 
Lánov. Výše odměny je 125 Kč/hod. Dohoda se sjednává
do konce roku 2022. Důvodem schválení dohody 
zastupitelstvem je zvolení Lidmily Kučerové zastupitelem 
obce v komunálních volbách.
Výsledek hlasování:  Pro: 12   Proti: 0   Zdržel se: 2 
Usnesení č. 14/6/22 – ZO schvaluje dle návrhu

Zastupitelstvo obce projednalo a schvaluje uvolnění 
finančních prostředků z rozpočtu obce Lánov na financování 
družinového klubu Lánovák, a to konkrétně na mzdy 
vychovatelek, pro obě vychovatelky na období 1. 1. 2023
až 30. 6. 2023 ve výši 500 000 Kč, s tím, že částka bude 
převáděna na účet školy měsíčně. V případě, že se zřizovateli 
nebo zástupcům školy podaří získat jiný zdroj financování, 
budou tyto uvolněné finanční prostředky pozastaveny.
Výsledek hlasování:  Pro: 13   Proti: 0   Zdržel se: 1
Usnesení č. 15/6/22 – ZO schvaluje dle návrhu    

Zastupitelstvo obce projednalo a schvaluje zástupce obce 
Lánov pověřeného zastupováním na jednání v zájmu 
sdružení právnických osob Euroregionu Pomezí Čech, 
Moravy a Kladska – Euroregionu Glacensis místostarostku 
Ladislavu Šedivou.
Výsledek hlasování:  Pro: 13   Proti: 0   Zdržel se: 1
Usnesení č. 16/6/22 – ZO schvaluje dle návrhu

    Ověřovatelé: BcA. Radek Hanuš Dis., Jiří Čermák
    Starostka: Eliška Rojtová

 Nové složení zastupitelstva
 a rady obce

      Zastupitelstvo obce 

1. Eliška Rojtová, starosta

2. Ladislava Šedivá, místostarosta

3. Jiří Vališka  

4. Mgr. Zdeňka Brejšová

5. Mgr. Milan Půlpán  

6. Dominika Erbenová  

7. Jiří Koudelka   

8. Jiří Čermák

9. Jan Kučera

10. Martin Tauš

11. Lidmila Kučerová

12. BcA. Radek Hanuš DiS.

13. Ing. Jan Šilar

14. Mgr. Dana Jakubcová

15. Jiří Šaroun
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      Informace od sdružení
“          „Lánov- Dobrá adresa

Vážení občané obce Lánov,
přijměte touto cestou poděkování těm
z vás, kteří jste v komunálních volbách 
dali hlas kandidátům sdružení „Lánov 
– Dobrá adresa“. Jsme rádi, že mnohé
z vás náš program oslovil. Ve volbách 
jsme získali tři mandáty, které před-
stavují 1/5 z 15členného zastupitelstva 
obce. Volby jsme nevyhráli, ale počtem 
mandátů jsme skončili na druhém 
místě. 
 Na ustavujícím zasedání zastupitel-
stva obce jsme navrhli Ing. Jana Šulara 
nejprve na místostarostu, poté jako 
člena rady obce a následně jako 
předsedu kontrolního výboru. Ing. 
Jiřího Vancla jsme navrhli jako člena 
finančního výboru. 

 Ing. Jiřího Vancla jsme jako člena 
finančního výboru navrhovali z důvo-
du jeho zkušeností s financováním 
obce, sestavováním rozpočtů a i vel-
kých zkušeností se získáváním dotací
v předešlých dvaceti letech, kdy obec 
zastupoval jako starosta. Ing. Jan Šilar 
byl navrhován na funkci místostarosty 
s ohledem na jeho profesní zkušenosti
a i jeho působení na obecním úřadě na 
pozici investičního technika. Návrhy 
jeho osoby na další funkce vyzněly 
jako velice marný pokus přesvědčit 
alespoň část zastu-pitelů o vhodnosti 
našeho kandidáta. 

 Žádný z našich kandidátů nebyl na 
navrhované pozice zastupitelstvem 
schválen. Místo v radě obce a ani ve 
finančním a kontrolním výboru tedy 
nebylo dáno žádnému z námi navrže-
ných kandidátů. Nakládání s finanční-
mi prostředky obce a veškerá kontrolní 
činnost tak bude plně v rukou jednoho 
sdružení. Pak už nás ani nepřekvapilo 
obsazení pozice místostarosty členkou 
sdružení Hasiči pro lidi, a to až na 
základě odstoupení jednoho jejich 
původně zvoleného kandidáta.

 S třemi členy v zastupitelstvu ne-
máme příliš možností cokoliv z našeho 
programu prosazovat. Přesto věříme, 
že naši kandidáti, zvolení za „Lánov - 
Dobrá adresa“, se budou k návrhům 
předkládaným k projednání aktivně 
vyjadřovat a seznamovat nás všechny
s jejich obsahem.

 I nadále jsme aktivním sdružením, 
budeme pořádat různé kulturní a spor-
tovní akce a jsme otevření všem nápa-
ditým lidem, včetně vizionářů, kteří 
mají zájem podílet se na rozvoji
a aktuálním dění v obci spolu s námi.    

       Sdružení „Lánov – Dobrá adresa“

           Obec Lánov podporuje
           hospicovou péči

 Oblastní charita Červený Kostelec 
se téměř tři desítky let zaměřuje na 
poskytování sociálních a zdravotních 
služeb k pokrytí co největšího množ-
ství situací, ve kterých se mohou lidé 
ocitnout z důvodu nemoci, stáří či 
zdravotního postižení. Jednou z našich 
služeb je i lůžkový Hospic Anežky 
České.
 Jedná se o zdravotnické zařízení, 
které pečuje o nemocné v pokročilém 
stádiu nemoci a v posledních chvílích 
jejich života. Naším cílem je zajistit 

pacientovi trpícímu nevyléčitelnou 
nemocí lékařskou péči tlumící přízna-
ky jeho choroby tak,  aby byla 
zachována jeho důstojnost a zároveň 
mohl strávit poslední chvíle života 
obklopen svými blízkými. Naši péči 
poskytujeme v lůžkovém zařízení, kde 
se pacientům věnuje zdravotní tým 
sestávající z lékaře, zdravotních sester, 
sociální pracovnice, psychoterapeuta
a duchovního. Nedílnou součástí naší 
péče je i podpora rodiny a blízkých 
pacienta. V lůžkovém hospici poskytu-
jeme neomezené návštěvy a podporu 
pozůstalým.

 Hospicová péče v České republice 
je poskytována nestátními organiza-
cemi. Financování našich služeb je 
částečně zajištěno dotacemi a platbami 

pojišťoven. Provoz a další rozvoj 
hospice by se však neobešel bez 
příspěvků nadací, firem, jednotlivců
a měst a obcí. Chtěli bychom proto 
poděkovat Obci Lánov, že se svou 
podporou podílí na naší činnosti v roce 
2022.

 V případě potřeby našich služeb 

se na nás můžete kdykoliv obrátit: 

Hospic Anežky České

T: 491 610 430, E: lekari@hospic.cz

www.hospic.cz

Za Oblastní charitu Červený Kostelec

    Jan Kordina

  Společenská rubrika
,  V srpnu se narodili Michal 

Tichý, Petr Vancl a Tomáš Byšický,

v září potom Natálie Zelinková

a Johanka Červená.

Přejeme mnoho štěstí do života!

    V období od 16. 8. 2022 do 15. 11. 
2022 dovršili svá významná životní 
jubilea (uvádíme 70, 75, 80, 85 let
a dále po roce) níže uvedení spolu-
občané:

pan Luboš Jíra
paní Václava Jírová
paní Marie Trýznová
pan Zdeněk Hlava
pan Jiří Vancl
paní Jitka Novotná
paní Marie Kalášková
paní Květoslava Vytlačilová
pan Zdeněk Farský
pan Karel Capoušek
pan Ladislav Miča
pan Bedřich Vraštil
pan Jiří Fojcík
paní Miluše Koudelková
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Rada obce
1. Eliška Rojtová,
    starosta
2. Ladislava Šedivá,
    místostarosta
3. Jiří Koudelka  
4. Jiří Čermák 
5. Martin Tauš



všechny vedeny na LV 756 u Katastrálního úřadu pro 
Královéhradecký kraj, Katastrální pracoviště Trutnov 
za celkovou kupní cenu 4 500 000 Kč s tím, že Obec 
Lánov zároveň uhradí správní poplatky související
s provedením změny vlastnického práva v katastru 
nemovitostí.

Výsledek hlasování:  Pro: 13   Proti: 0   Zdržel se: 1
Usnesení č. 6/6/22 – ZO schvaluje dle návrhu

Zastupitelstvo obce Lánov projednalo a schvaluje nabytí 
nemovitých věcí, a to 
- objektu č. p. 170 na pozemku parc. č. st. 206 v kata-

strálním území Prostřední Lánov a obci Lánov, rodinný 
dům (budova nad bývalým kinem)

2- pozemku parc. č. st. 206 o výměře 143 m , zastavěná 
plocha a nádvoří v katastrálním území Prostřední Lánov
a obci Lánov, jehož součástí je výše uvedená stavba

2- pozemku parc. č. 170/2 o výměře 162 m , ostatní plocha
v katastrálním území Prostřední Lánov a obci Lánov, jiná 
plocha, všechny vedeny na LV 71 u Katastrálního 
úřadu pro Královéhradecký kraj, Katastrální 
pracoviště Trutnov za celkovou kupní cenu 6 500 080 
Kč s tím, že Obec Lánov zároveň uhradí správní 
poplatky související s provedením změny vlastnického 
práva v katastru nemovitostí.

Výsledek hlasování:  Pro: 12   Proti: 1   Zdržel se: 1
Usnesení č. 7/6/22 – ZO schvaluje dle návrhu

2
Záměr prodeje pozemku p. č. 3021 o výměře 45 647 m  
(orná půda) vedeného na listu vlastnickém č. 10001 v k. ú. 
Horní Lánov a obci Lánov ve vlastnictví Obce Lánov, a to na 
základě žádosti od pana ..., č. j.: OÚLá/593/2022, viz příloha. 
Výsledek hlasování:  Pro: 0   Proti: 14   Zdržel se: 0
Usnesení č. 8/6/22 – ZO neschvaluje dle návrhu  

7.  Smlouvy
Zastupitelstvo obce projednalo a bere na vědomí 
Smlouvu o poskytnutí dotace z dotačního fondu 
Královéhradeckého kraje č. 22RGI02-0287. Předmětem 
smlouvy je poskytnutí účelové investiční dotace ve výši
3 000 000 Kč z dotačního fondu poskytovatele na finan-
cování výdajů vynaložených na realizaci projektu s názvem 
„Výstavba Cyklostezky Lánov – Čistá v Krkonoších – 1. 
úsek (Cyklotrasa č. 22).
Usnesení č. 9/06/22 – ZO bere na vědomí 

Zastupitelstvo obce projednalo a bere na vědomí Daro-
vací smlouvu číslo ROZV 2022/008 uzavřenou mezi Nadač-
ním fondem ŠKODA AUTO a Obcí Lánov. Dárce Nadační 
fond ŠKODA AUTO daruje peněžní prostředky ve výši
100 000 Kč na realizaci projektu Vybavení sálu Horní Lánov.
Usnesení č. 10/6/22 – ZO bere na vědomí

8.  Různé
Zastupitelstvo obce stanoví odměnu za výkon funkce 
neuvolněného člena zastupitelstva obce, který vykonává 
funkci předsedy komise rady nebo zvláštního orgánu,
a to ve výši v částce 1 400 Kč/měs. 
Výsledek hlasování:  Pro: 13   Proti: 0   Zdržel se: 1 
Usnesení č. 11/6/22 – ZO schvaluje dle návrhu

Zastupitelstvo obce stanoví odměnu za výkon funkce 
neuvolněného člena zastupitelstva obce, který vykonává 
funkci člena komise rady nebo zvláštního orgánu, a to ve 
výši 1 300 Kč/měs. 

Výsledek hlasování:  Pro: 11   Proti: 0   Zdržel se: 3 
Usnesení č. 12/6/22 – ZO schvaluje dle návrhu

Zastupitelstvo obce projednalo a schvaluje dohodu
o provedení práce s paní Lidmilou Kučerovou, kdy se 
sjednává práce na kronice obce Lánov za rok 2021. 
    Výše odměny je 8 000 Kč. Dohoda se sjednává do konce 
roku 2022. Důvodem schválení dohody zastupitelstvem je 
zvolení Lidmily Kučerové zastupitelem obce v komunálních 
volbách.
Výsledek hlasování:  Pro: 12   Proti: 0   Zdržel se: 2 
Usnesení č. 13/6/22 – ZO schvaluje dle návrhu

Zastupitelstvo obce projednalo a schvaluje dohodu
o provedení práce s paní Lidmilou Kučerovou, kdy 
sjednanou prací je zástup obsluhy v Informačním centru 
Lánov. Výše odměny je 125 Kč/hod. Dohoda se sjednává
do konce roku 2022. Důvodem schválení dohody 
zastupitelstvem je zvolení Lidmily Kučerové zastupitelem 
obce v komunálních volbách.
Výsledek hlasování:  Pro: 12   Proti: 0   Zdržel se: 2 
Usnesení č. 14/6/22 – ZO schvaluje dle návrhu

Zastupitelstvo obce projednalo a schvaluje uvolnění 
finančních prostředků z rozpočtu obce Lánov na financování 
družinového klubu Lánovák, a to konkrétně na mzdy 
vychovatelek, pro obě vychovatelky na období 1. 1. 2023
až 30. 6. 2023 ve výši 500 000 Kč, s tím, že částka bude 
převáděna na účet školy měsíčně. V případě, že se zřizovateli 
nebo zástupcům školy podaří získat jiný zdroj financování, 
budou tyto uvolněné finanční prostředky pozastaveny.
Výsledek hlasování:  Pro: 13   Proti: 0   Zdržel se: 1
Usnesení č. 15/6/22 – ZO schvaluje dle návrhu    

Zastupitelstvo obce projednalo a schvaluje zástupce obce 
Lánov pověřeného zastupováním na jednání v zájmu 
sdružení právnických osob Euroregionu Pomezí Čech, 
Moravy a Kladska – Euroregionu Glacensis místostarostku 
Ladislavu Šedivou.
Výsledek hlasování:  Pro: 13   Proti: 0   Zdržel se: 1
Usnesení č. 16/6/22 – ZO schvaluje dle návrhu

    Ověřovatelé: BcA. Radek Hanuš Dis., Jiří Čermák
    Starostka: Eliška Rojtová

 Nové složení zastupitelstva
 a rady obce

      Zastupitelstvo obce 

1. Eliška Rojtová, starosta

2. Ladislava Šedivá, místostarosta

3. Jiří Vališka  

4. Mgr. Zdeňka Brejšová

5. Mgr. Milan Půlpán  

6. Dominika Erbenová  

7. Jiří Koudelka   

8. Jiří Čermák

9. Jan Kučera

10. Martin Tauš

11. Lidmila Kučerová

12. BcA. Radek Hanuš DiS.

13. Ing. Jan Šilar

14. Mgr. Dana Jakubcová

15. Jiří Šaroun
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      Informace od sdružení
“          „Lánov- Dobrá adresa

Vážení občané obce Lánov,
přijměte touto cestou poděkování těm
z vás, kteří jste v komunálních volbách 
dali hlas kandidátům sdružení „Lánov 
– Dobrá adresa“. Jsme rádi, že mnohé
z vás náš program oslovil. Ve volbách 
jsme získali tři mandáty, které před-
stavují 1/5 z 15členného zastupitelstva 
obce. Volby jsme nevyhráli, ale počtem 
mandátů jsme skončili na druhém 
místě. 
 Na ustavujícím zasedání zastupitel-
stva obce jsme navrhli Ing. Jana Šulara 
nejprve na místostarostu, poté jako 
člena rady obce a následně jako 
předsedu kontrolního výboru. Ing. 
Jiřího Vancla jsme navrhli jako člena 
finančního výboru. 

 Ing. Jiřího Vancla jsme jako člena 
finančního výboru navrhovali z důvo-
du jeho zkušeností s financováním 
obce, sestavováním rozpočtů a i vel-
kých zkušeností se získáváním dotací
v předešlých dvaceti letech, kdy obec 
zastupoval jako starosta. Ing. Jan Šilar 
byl navrhován na funkci místostarosty 
s ohledem na jeho profesní zkušenosti
a i jeho působení na obecním úřadě na 
pozici investičního technika. Návrhy 
jeho osoby na další funkce vyzněly 
jako velice marný pokus přesvědčit 
alespoň část zastu-pitelů o vhodnosti 
našeho kandidáta. 

 Žádný z našich kandidátů nebyl na 
navrhované pozice zastupitelstvem 
schválen. Místo v radě obce a ani ve 
finančním a kontrolním výboru tedy 
nebylo dáno žádnému z námi navrže-
ných kandidátů. Nakládání s finanční-
mi prostředky obce a veškerá kontrolní 
činnost tak bude plně v rukou jednoho 
sdružení. Pak už nás ani nepřekvapilo 
obsazení pozice místostarosty členkou 
sdružení Hasiči pro lidi, a to až na 
základě odstoupení jednoho jejich 
původně zvoleného kandidáta.

 S třemi členy v zastupitelstvu ne-
máme příliš možností cokoliv z našeho 
programu prosazovat. Přesto věříme, 
že naši kandidáti, zvolení za „Lánov - 
Dobrá adresa“, se budou k návrhům 
předkládaným k projednání aktivně 
vyjadřovat a seznamovat nás všechny
s jejich obsahem.

 I nadále jsme aktivním sdružením, 
budeme pořádat různé kulturní a spor-
tovní akce a jsme otevření všem nápa-
ditým lidem, včetně vizionářů, kteří 
mají zájem podílet se na rozvoji
a aktuálním dění v obci spolu s námi.    

       Sdružení „Lánov – Dobrá adresa“

           Obec Lánov podporuje
           hospicovou péči

 Oblastní charita Červený Kostelec 
se téměř tři desítky let zaměřuje na 
poskytování sociálních a zdravotních 
služeb k pokrytí co největšího množ-
ství situací, ve kterých se mohou lidé 
ocitnout z důvodu nemoci, stáří či 
zdravotního postižení. Jednou z našich 
služeb je i lůžkový Hospic Anežky 
České.
 Jedná se o zdravotnické zařízení, 
které pečuje o nemocné v pokročilém 
stádiu nemoci a v posledních chvílích 
jejich života. Naším cílem je zajistit 

pacientovi trpícímu nevyléčitelnou 
nemocí lékařskou péči tlumící přízna-
ky jeho choroby tak,  aby byla 
zachována jeho důstojnost a zároveň 
mohl strávit poslední chvíle života 
obklopen svými blízkými. Naši péči 
poskytujeme v lůžkovém zařízení, kde 
se pacientům věnuje zdravotní tým 
sestávající z lékaře, zdravotních sester, 
sociální pracovnice, psychoterapeuta
a duchovního. Nedílnou součástí naší 
péče je i podpora rodiny a blízkých 
pacienta. V lůžkovém hospici poskytu-
jeme neomezené návštěvy a podporu 
pozůstalým.

 Hospicová péče v České republice 
je poskytována nestátními organiza-
cemi. Financování našich služeb je 
částečně zajištěno dotacemi a platbami 

pojišťoven. Provoz a další rozvoj 
hospice by se však neobešel bez 
příspěvků nadací, firem, jednotlivců
a měst a obcí. Chtěli bychom proto 
poděkovat Obci Lánov, že se svou 
podporou podílí na naší činnosti v roce 
2022.

 V případě potřeby našich služeb 

se na nás můžete kdykoliv obrátit: 

Hospic Anežky České

T: 491 610 430, E: lekari@hospic.cz

www.hospic.cz

Za Oblastní charitu Červený Kostelec

    Jan Kordina

  Společenská rubrika
,  V srpnu se narodili Michal 

Tichý, Petr Vancl a Tomáš Byšický,

v září potom Natálie Zelinková

a Johanka Červená.

Přejeme mnoho štěstí do života!

    V období od 16. 8. 2022 do 15. 11. 
2022 dovršili svá významná životní 
jubilea (uvádíme 70, 75, 80, 85 let
a dále po roce) níže uvedení spolu-
občané:

pan Luboš Jíra
paní Václava Jírová
paní Marie Trýznová
pan Zdeněk Hlava
pan Jiří Vancl
paní Jitka Novotná
paní Marie Kalášková
paní Květoslava Vytlačilová
pan Zdeněk Farský
pan Karel Capoušek
pan Ladislav Miča
pan Bedřich Vraštil
pan Jiří Fojcík
paní Miluše Koudelková
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Rada obce
1. Eliška Rojtová,
    starosta
2. Ladislava Šedivá,
    místostarosta
3. Jiří Koudelka  
4. Jiří Čermák 
5. Martin Tauš



Všem oslavencům srdečně přejeme 
všechno nejlepší,  mnoho štěstí
a zdraví.

 V září nás bohužel navždy opustili 
pan Jiří Beneš a paní Eva Lokven-
cová a v listopadu paní Vlasta Pospíši-
lová, nejstarší obyvatelka Horního 
Lánova, která v říjnu oslavila 94 let.

 Ráda bych jménem Obce Lánov 
vyjádřila upřímnou soustrast rodinám 
pozůstalých, jejich přátelům a blíz-
kým.
              Karolina Boková

        

V pátek 16. září odpoledne jsme v Hor-
ním Lánově slavnostně otevřeli novou 
naučně-zábavnou stezku se šesti zasta-
veními. Začíná altánem s ohništěm
u retenční nádrže vedle Rumovky
a pokračuje směrem na Vrchlabí podél 
cyklotrasy č. 4301.

 Počasí bylo dost příšerné, déšť se 
hlavně ze začátku střídal s menším 
deštěm, ale místy přeci jen vykouklo 
slunce a dokonce vykouzlilo nádher-
nou duhu nad Horním Lánovem. Na to, 
že byla taková nepohoda, přišlo docela 
dost lidí. Díky tomu to nakonec bylo 
fajn sousedské setkání s občerstvením, 
pro některé až do tmy. Jen mě osobně 
mrzí, že na stezce jsou umístěny také 
koše na odpadky. Vždyť bychom to 
zvládali i bez nich. Nebo ne, Lánováci?

 V sobotu 22. října dopoledne se pak 
na téže trase, jen o kousek dál, konalo 
společné sázení stromů, a to ve spolu-

práci Lánova s Okrašlovacím spolkem 
z Vrchlabí a KRNAPem. Sraz byl
u Vápenického potoka. Bohužel moc 
lidí z Lánova nepřišlo a počasí také 
nestálo za mnoho.

 Nápad Okrašlovacího spolku zasa-
dit ovocné stromy starých odrůd na 
lánovském katastru byl vlastně pokra-
čováním jejich dřívějšího sázení podél 
této cesty na katastru vrchlabském. 
Okrašlovací spolek nazval tuto cestu 
na vrchlabském území na počest 
zesnulé paní profesorky Hany Jüptne-
rové Hančinou cestou. Tím pádem se 
nám to trošku zamotalo, neboť je to 
jednak cyklotrasa č. 4301, jednak na 
vrchlabském území Hančina cesta a na 
tom našem lánovském od letoška 
Lánovská stezka. 
  Ať tomu ale říkáme, jak chceme, 
chodit se po tom dá krásně a díky 
aktivitám různých stran je to hezky 
obohacená polní cesta - obohacená 
herními prvky, společnou prací, 
dobrou vůlí a vzpomínkami na jednu 
výjímečnou paní.

     Za Obec Lánov Karolina Boková

  Hubertova jízda
 Letošní hubert se pořádal 24. 
září 2022 a jelo se na téma pohádkové 
bytosti. Zúčastnilo se ho osmnáct 
jezdců a koní. Lišku dělala Katka 
Šírová na koni Trvalka, mástra Lucie 
Kopecká na koni Lima. Opět jsme si 
vezli veškeré občerstvení s sebou na 
půlku. Nebylo nás moc, ale tento 
hubert byl opravdu moc pěkný, protože 
byla dobrá parta jezdců, ale i diváků. 
Též se jel dostih, a to těžcí koně, pony, 
lehcí koně a s vodičem.

Těžcí koně
1. místo Terka Erbenová - Eba
2. místo Diana Erbenová - Gábi
3. místo Lucie Venclová - Tonda
4. místo Lucie Kopecká - Lima  

Lehcí koně
1. místo Katka Šírová - Trvalka
2. místo Bára Papoušková - Šaga
3. místo Roman Tomeš - Saša
4. místo Jana Jebavá - Tiffany

Pony
1. místo Katka Horáčková - Jurášek
2. místo pan Šír - Amálka
3. místo Natty Kristanová - Rocky
4. místo Adéla Houdová - Čirka

S vodičem
1. místo Viktorka Venclová - Bondi
2. místo Marie Hamplová - Pardi
3. místo Rozárka Bošanská - že byla 
nejmladší, měla povoleno, že ji nesl 
táta Ondra na zádech jako na koni

   Letos bylo hodně masek, a tak se 
dávala cena až do šestého místa.

Převlek jezdec
1. místo Natty Kristanová  
2. místo Anna Marie Ouzká
3. místo Bára Papoušková
4. místo Katka Horáčková
5. místo Natálie Charvátová
6. místo Adéla Houdová

Převlek divák
1. místo Rozárka Bošanská
2. místo Magda Papoušková
3. místo Jana Ulmanová
4. místo Lenka Rambousková
5. místo Petra Buřičová
6. místo Jana Jebavá

 Všichni ocenění jezdci i diváci 
dostali stužku a cenu.
 Také jezdci trhali cukroví a nako-
nec se pověsila láhev alkoholu, aby si ji 
jezdci ukořistili. Letos se to povedlo 
jezdci Romanu Tomešovi.
 Také musím poděkovat všem jezd-
cům a divákům za účast na našem 
hubertu. Po celý den bylo moc pěkné 
počasí. Byl i nějaký pád s koně,
ale zatím vždy bez zranění. Postavili 
jsme čtrnáct přírodních překážek
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v takové výšce, aby to vyhovovalo 
všem jezdcům.
  V neděli jsme posbírali všechny 
překážky a uklidilo se vše z louky. 
    Doufám, že se hubert líbil, a budeme 
se těšit na příští rok.

   Za Ranč na kopečku Helena Kopecká

 Škodovka
 pomáhá Lánovu
V letošním roce se podařilo opět 
vylepšit  sál v Horním Lánově. 
Zakoupili jsme nové stoly v hodnotě 
230 tisíc korun a zároveň oslovili 
Nadační fond ŠKODA AUTO s projek-
tem Vybavení sálu Horní Lánov. 
Projekt byl úspěšně schválen a od 
Nadačního fondu ŠKODA AUTO 
Obec obdrží dar v částce 100 tisíc Kč.

        Ladislava Šedivá

 Léto a podzim v klubu
 důchodců
Léto uteklo jako voda a nastal podzim. 
Život v klubu důchodců poklidně 
plynul, užívali jsme si společných 
schůzek a posezení při kafíčku a dob-
rém zákusku či chlebíčku. Přátelské 
popovídání je pro mnohé z nás, kteří 
žijeme sami, příjemným zpestřením 
života. Bez naší vedoucí Aničky 

Hájkové by klub tak nefungoval. Má 
vždy vše dokonale naplánované a do 
nejmenších detailů propracované. 
Díky ní si můžeme užívat společných 
výletů po hradech a zámcích či jiných 
pamětihodnostech naší vlasti. Moc 
děkujeme.

   V květnu naše kroky směřovaly do 
Miletína, kde jsme se seznámili
s výrobou hořických trubiček, ba do-
konce jsme si mohli i výrobu vlastno-
ručně vyzkoušet. Poté jsme navštívili 
Erbenovo muzeum, prohlédli si jeho 
rodný dům a připomněli si jeho 
nejvýznamnější dílo Kytici.

   V červnu jsme si na naší schůzce 
oslavili Den otců a pěkně se pobavili 
při dobrém vínečku. Také jsme zavítali 
na zámek v Častolovicích, který nás 
okouzlil nejen svou krásou, ale i zají-
mavým povídáním paní průvodkyně. 
Mnozí z nás už v Častolovicích byli, 
ale nikdy ne v době květu růží. 
Zámecký park nás odměnil spoustou 
nádherných květů. Po vydatném obědě 
(byly řízečky) jsme se na zpáteční cestě 
zastavili na přehradě Les Království, 
kde jsme se odměnili dobrou kávičkou 
či pivečkem.

   V srpnu jsme mezi námi přivítali 3 
nové členky a také mezi nás zavítala
p. starostka Eliška Rojtová. Náš další 
výlet byl do Středočeského kraje na 
zámek Konopiště, kde jsme se dozvě-
děli mnoho zajímavostí ze života 
arcivévody Františka Ferdinanda 
d´Este, který nechal zámek přestavět
a přispěl k jeho největšímu rozkvětu. 
Po dobrém obědě v zámecké restauraci 
jsme navštívili Hrusice, rodiště malíře 
Josefa Lady. Neméně zajímavé bylo 
Ladovo muzeum, na návsi jsme
se občerstvili v typické „ladovské“ 
hospodě.

   V září jsme se rozjeli do Police nad 
Metují, kde jsme v Muzeu papírových 
modelů obdivovali práci českých
i cizích modelářů. V muzeu je expozice 
více jak 2000 modelů nejen z České 
republiky ale i z Polska, Slovenska
a Litvy. Vedle modelů vlaků, aut, raket 
a lodí zde byly i modely hradů jako je 
Karlštejn, neméně krasný byl Tower 
Bridge či Eiffelovka. Muzeum staveb-
nice Merkur nám též poskytlo nád-
hernou podívanou. Vernovo Ocelové 
město předčilo všechna očekávání. 
Kdo chtěl, mohl si v herně postavit svůj 
vlastní model dle hesla „Kdo si hraje, 
nezlobí“. Po obědě jsme zajeli do 
Hronova na prohlídku Jiráskova 
divadla, dozvěděli jsme se mnoho 
zajímavého z historie divadla. Mimo 
jiné i to, že na stavbu divadla se konala 

veřejná sbírka, nic se nerozkradlo. 
Projekt a stavební dozor poskytl 
architekt Jindřich Freiwald zcela 
zdarma. To je něco, co by se v dnešní 
době nemohlo stát.

   V listopadu plánujeme vánoční trhy 
na Sychrově a jsme pozváni na vánoční 
besídku do školy. V prosinci se 
sejdeme v Bílém hořci na předvá-
nočním posezení. O tom, že odchod do 
důchodu a členství v klubu důchodců 
neznamená jen pasívní odpočinek
u televize, svědčí aktivity našich členů. 
Zářným příkladem je pan Vladimír 
Nedeliak, známý pěstitel a vystavo-
vatel jiřinek*. Letos se kromě jiných 
výstav zúčastnil Jiřinkových slavností 
v České Skalici, kde získal 1. cenu
za nejkrásnější jiřinku. Povídání o něm 
by bylo na další článek.

   Chtěli bychom touto cestou podě-
kovat Obci Lánov, že nás podporuje 
nejen finančně, ale i tím, že nás často 
navštěvuje paní starostka a nikdy se 
neopomene zeptat, zda něco nepotře-
bujeme. Moc si toho vážíme.

       Za KD Lánov Jaromíra Půlpánová

* Krátkou reportáž Elišky Pilařové, 
která pana Nedeliaka navštívila, si 
můžete poslechnout na odkaze: 
https://liberec.rozhlas.cz/vladimir-
nedeliak-uspesne-pestuje-jiriny-v-
krkonosich-8589097 či na odkaze: 
www.mujrozhlas.cz/zpravy/vladimir-
nedeliak-uspesne-pestuje-jiriny-v-
krkonosich

  Klub důchodců bývalého 
  státního statku
S příchodem podzimu byl naplánován 
tradiční zájezd na 46. ročník Zahrady 
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DĚNÍ V OBCI

Otevřeli jsme Lánovskou
stezku a osázeli ji stromy

Foto: dolona.rajce.idnes.cz



Všem oslavencům srdečně přejeme 
všechno nejlepší,  mnoho štěstí
a zdraví.

 V září nás bohužel navždy opustili 
pan Jiří Beneš a paní Eva Lokven-
cová a v listopadu paní Vlasta Pospíši-
lová, nejstarší obyvatelka Horního 
Lánova, která v říjnu oslavila 94 let.

 Ráda bych jménem Obce Lánov 
vyjádřila upřímnou soustrast rodinám 
pozůstalých, jejich přátelům a blíz-
kým.
              Karolina Boková

        

V pátek 16. září odpoledne jsme v Hor-
ním Lánově slavnostně otevřeli novou 
naučně-zábavnou stezku se šesti zasta-
veními. Začíná altánem s ohništěm
u retenční nádrže vedle Rumovky
a pokračuje směrem na Vrchlabí podél 
cyklotrasy č. 4301.

 Počasí bylo dost příšerné, déšť se 
hlavně ze začátku střídal s menším 
deštěm, ale místy přeci jen vykouklo 
slunce a dokonce vykouzlilo nádher-
nou duhu nad Horním Lánovem. Na to, 
že byla taková nepohoda, přišlo docela 
dost lidí. Díky tomu to nakonec bylo 
fajn sousedské setkání s občerstvením, 
pro některé až do tmy. Jen mě osobně 
mrzí, že na stezce jsou umístěny také 
koše na odpadky. Vždyť bychom to 
zvládali i bez nich. Nebo ne, Lánováci?

 V sobotu 22. října dopoledne se pak 
na téže trase, jen o kousek dál, konalo 
společné sázení stromů, a to ve spolu-

práci Lánova s Okrašlovacím spolkem 
z Vrchlabí a KRNAPem. Sraz byl
u Vápenického potoka. Bohužel moc 
lidí z Lánova nepřišlo a počasí také 
nestálo za mnoho.

 Nápad Okrašlovacího spolku zasa-
dit ovocné stromy starých odrůd na 
lánovském katastru byl vlastně pokra-
čováním jejich dřívějšího sázení podél 
této cesty na katastru vrchlabském. 
Okrašlovací spolek nazval tuto cestu 
na vrchlabském území na počest 
zesnulé paní profesorky Hany Jüptne-
rové Hančinou cestou. Tím pádem se 
nám to trošku zamotalo, neboť je to 
jednak cyklotrasa č. 4301, jednak na 
vrchlabském území Hančina cesta a na 
tom našem lánovském od letoška 
Lánovská stezka. 
  Ať tomu ale říkáme, jak chceme, 
chodit se po tom dá krásně a díky 
aktivitám různých stran je to hezky 
obohacená polní cesta - obohacená 
herními prvky, společnou prací, 
dobrou vůlí a vzpomínkami na jednu 
výjímečnou paní.

     Za Obec Lánov Karolina Boková

  Hubertova jízda
 Letošní hubert se pořádal 24. 
září 2022 a jelo se na téma pohádkové 
bytosti. Zúčastnilo se ho osmnáct 
jezdců a koní. Lišku dělala Katka 
Šírová na koni Trvalka, mástra Lucie 
Kopecká na koni Lima. Opět jsme si 
vezli veškeré občerstvení s sebou na 
půlku. Nebylo nás moc, ale tento 
hubert byl opravdu moc pěkný, protože 
byla dobrá parta jezdců, ale i diváků. 
Též se jel dostih, a to těžcí koně, pony, 
lehcí koně a s vodičem.

Těžcí koně
1. místo Terka Erbenová - Eba
2. místo Diana Erbenová - Gábi
3. místo Lucie Venclová - Tonda
4. místo Lucie Kopecká - Lima  

Lehcí koně
1. místo Katka Šírová - Trvalka
2. místo Bára Papoušková - Šaga
3. místo Roman Tomeš - Saša
4. místo Jana Jebavá - Tiffany

Pony
1. místo Katka Horáčková - Jurášek
2. místo pan Šír - Amálka
3. místo Natty Kristanová - Rocky
4. místo Adéla Houdová - Čirka

S vodičem
1. místo Viktorka Venclová - Bondi
2. místo Marie Hamplová - Pardi
3. místo Rozárka Bošanská - že byla 
nejmladší, měla povoleno, že ji nesl 
táta Ondra na zádech jako na koni

   Letos bylo hodně masek, a tak se 
dávala cena až do šestého místa.

Převlek jezdec
1. místo Natty Kristanová  
2. místo Anna Marie Ouzká
3. místo Bára Papoušková
4. místo Katka Horáčková
5. místo Natálie Charvátová
6. místo Adéla Houdová

Převlek divák
1. místo Rozárka Bošanská
2. místo Magda Papoušková
3. místo Jana Ulmanová
4. místo Lenka Rambousková
5. místo Petra Buřičová
6. místo Jana Jebavá

 Všichni ocenění jezdci i diváci 
dostali stužku a cenu.
 Také jezdci trhali cukroví a nako-
nec se pověsila láhev alkoholu, aby si ji 
jezdci ukořistili. Letos se to povedlo 
jezdci Romanu Tomešovi.
 Také musím poděkovat všem jezd-
cům a divákům za účast na našem 
hubertu. Po celý den bylo moc pěkné 
počasí. Byl i nějaký pád s koně,
ale zatím vždy bez zranění. Postavili 
jsme čtrnáct přírodních překážek
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v takové výšce, aby to vyhovovalo 
všem jezdcům.
  V neděli jsme posbírali všechny 
překážky a uklidilo se vše z louky. 
    Doufám, že se hubert líbil, a budeme 
se těšit na příští rok.

   Za Ranč na kopečku Helena Kopecká

 Škodovka
 pomáhá Lánovu
V letošním roce se podařilo opět 
vylepšit  sál  v Horním Lánově. 
Zakoupili jsme nové stoly v hodnotě 
230 tisíc korun a zároveň oslovili 
Nadační fond ŠKODA AUTO s projek-
tem Vybavení sálu Horní Lánov. 
Projekt byl úspěšně schválen a od 
Nadačního fondu ŠKODA AUTO 
Obec obdrží dar v částce 100 tisíc Kč.

        Ladislava Šedivá

 Léto a podzim v klubu
 důchodců
Léto uteklo jako voda a nastal podzim. 
Život v klubu důchodců poklidně 
plynul, užívali jsme si společných 
schůzek a posezení při kafíčku a dob-
rém zákusku či chlebíčku. Přátelské 
popovídání je pro mnohé z nás, kteří 
žijeme sami, příjemným zpestřením 
života. Bez naší vedoucí Aničky 

Hájkové by klub tak nefungoval. Má 
vždy vše dokonale naplánované a do 
nejmenších detailů propracované. 
Díky ní si můžeme užívat společných 
výletů po hradech a zámcích či jiných 
pamětihodnostech naší vlasti. Moc 
děkujeme.

   V květnu naše kroky směřovaly do 
Miletína, kde jsme se seznámili
s výrobou hořických trubiček, ba do-
konce jsme si mohli i výrobu vlastno-
ručně vyzkoušet. Poté jsme navštívili 
Erbenovo muzeum, prohlédli si jeho 
rodný dům a připomněli si jeho 
nejvýznamnější dílo Kytici.

   V červnu jsme si na naší schůzce 
oslavili Den otců a pěkně se pobavili 
při dobrém vínečku. Také jsme zavítali 
na zámek v Častolovicích, který nás 
okouzlil nejen svou krásou, ale i zají-
mavým povídáním paní průvodkyně. 
Mnozí z nás už v Častolovicích byli, 
ale nikdy ne v době květu růží. 
Zámecký park nás odměnil spoustou 
nádherných květů. Po vydatném obědě 
(byly řízečky) jsme se na zpáteční cestě 
zastavili na přehradě Les Království, 
kde jsme se odměnili dobrou kávičkou 
či pivečkem.

   V srpnu jsme mezi námi přivítali 3 
nové členky a také mezi nás zavítala
p. starostka Eliška Rojtová. Náš další 
výlet byl do Středočeského kraje na 
zámek Konopiště, kde jsme se dozvě-
děli mnoho zajímavostí ze života 
arcivévody Františka Ferdinanda 
d´Este, který nechal zámek přestavět
a přispěl k jeho největšímu rozkvětu. 
Po dobrém obědě v zámecké restauraci 
jsme navštívili Hrusice, rodiště malíře 
Josefa Lady. Neméně zajímavé bylo 
Ladovo muzeum, na návsi jsme
se občerstvili v typické „ladovské“ 
hospodě.

   V září jsme se rozjeli do Police nad 
Metují, kde jsme v Muzeu papírových 
modelů obdivovali práci českých
i cizích modelářů. V muzeu je expozice 
více jak 2000 modelů nejen z České 
republiky ale i z Polska, Slovenska
a Litvy. Vedle modelů vlaků, aut, raket 
a lodí zde byly i modely hradů jako je 
Karlštejn, neméně krasný byl Tower 
Bridge či Eiffelovka. Muzeum staveb-
nice Merkur nám též poskytlo nád-
hernou podívanou. Vernovo Ocelové 
město předčilo všechna očekávání. 
Kdo chtěl, mohl si v herně postavit svůj 
vlastní model dle hesla „Kdo si hraje, 
nezlobí“. Po obědě jsme zajeli do 
Hronova na prohlídku Jiráskova 
divadla, dozvěděli jsme se mnoho 
zajímavého z historie divadla. Mimo 
jiné i to, že na stavbu divadla se konala 

veřejná sbírka, nic se nerozkradlo. 
Projekt a stavební dozor poskytl 
architekt Jindřich Freiwald zcela 
zdarma. To je něco, co by se v dnešní 
době nemohlo stát.

   V listopadu plánujeme vánoční trhy 
na Sychrově a jsme pozváni na vánoční 
besídku do školy. V prosinci se 
sejdeme v Bílém hořci na předvá-
nočním posezení. O tom, že odchod do 
důchodu a členství v klubu důchodců 
neznamená jen pasívní odpočinek
u televize, svědčí aktivity našich členů. 
Zářným příkladem je pan Vladimír 
Nedeliak, známý pěstitel a vystavo-
vatel jiřinek*. Letos se kromě jiných 
výstav zúčastnil Jiřinkových slavností 
v České Skalici, kde získal 1. cenu
za nejkrásnější jiřinku. Povídání o něm 
by bylo na další článek.

   Chtěli bychom touto cestou podě-
kovat Obci Lánov, že nás podporuje 
nejen finančně, ale i tím, že nás často 
navštěvuje paní starostka a nikdy se 
neopomene zeptat, zda něco nepotře-
bujeme. Moc si toho vážíme.

       Za KD Lánov Jaromíra Půlpánová

* Krátkou reportáž Elišky Pilařové, 
která pana Nedeliaka navštívila, si 
můžete poslechnout na odkaze: 
https://liberec.rozhlas.cz/vladimir-
nedeliak-uspesne-pestuje-jiriny-v-
krkonosich-8589097 či na odkaze: 
www.mujrozhlas.cz/zpravy/vladimir-
nedeliak-uspesne-pestuje-jiriny-v-
krkonosich

  Klub důchodců bývalého 
  státního statku
S příchodem podzimu byl naplánován 
tradiční zájezd na 46. ročník Zahrady 
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DĚNÍ V OBCI

Otevřeli jsme Lánovskou
stezku a osázeli ji stromy

Foto: dolona.rajce.idnes.cz
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Čech do Litoměřic. Pro velký zájem – 
naplněný autobus – paní Capoušková 
zajistila ještě auto pro 8 lidí. Výstava 
byla tentokrát plná prodejců s květina-
mi, ovocem, zeleninou, zahradními 
doplňky, potravinářskými výrobky, 
ovocnými stromy, keři a mnoha 
dalšími věcmi. Bylo na co koukat a za 
co utrácet. Každý si přišel na své. 
Prohlídku po výstavišti zpestřila 
zpěvem Jitka Zelenková s kapelou. 
Dlouhá cesta domů nám utekla povídá-
ním a hodnocením, co bylo pěkné.

 28. září byl uspořádán zájezd na 
divadelní představení do Úpice 
Prodaná nevěsta. Místní ochotníci si 
nastudovali po vzoru Bedřicha Sme-
tany příběh úpické prodané nevěsty. 
Zpěvohru místo sólových árií či duetů 
převedli autoři na sborový zpěv a do 
místních podmínek. Komická zpěvo-
hra se jim moc povedla a my jsme
s pěknými zážitky odjížděli domů.

 Před Dušičkami se 18. října usku-
tečnila návštěva Polska – tržnice
v Kudowě Zdroji. Opět bylo pro velký 
zájem zajištěno vedle autobusu i auto. 
Tržnice měla co nabídnout, byla plná 
stánkařů, a tak jsme mohli procházet 
uličkami, dívat se a nakupovat. Počasí 
nám přálo a my se spokojeni navraceli 
zpět.

 Koncert Jakuba Smolíka – to byla 
další nabídka zájezdu do Úpice 9. listo-
padu. Tento zpěvák svými sladce 
laděnými písněmi oslňuje a těší publi-
kum. Jeho hity, starší české šlágry, zná 
díky němu i mladší část publika.
Na svém kontě má více než 20 alb
a patří k českým interpretům s největší 
základnou fanoušků. Divácký zážitek 
byl vyjádřen bohatým potleskem.

 Vedení klubu teď připravuje 
předvánoční akce.

 Všem čtenářům přejeme krásně 
prožitý adventní čas, pohodové 
Vánoce a hodně zdravíčka v novém 
roce 2023.

     Dagmar Zaplatílková

  Ve SPOZ jsme měly
  zase napilno
Vážení čtenáři, chtěly bychom vás 
seznámit s prací SPOZu v roce 2022.

    Po celý rok navštěvujeme naše 
spoluobčany starší 80 let při příležitosti 
jejich narozenin a předáváme jim 
balíčky plné dobrot, které nám připra-
vuje paní Luksíková.
 Ke Dni matek v květnu jsme 
roznesly dárečky maminkám a babič-
kám. Balíčky připravené děvčaty z lá-

novské svíčkárny byly nádherné a snad 
se líbily.

 Také už jsme letos mohly přivítat 
nové občánky Lánova. První vítání 
bylo v červnu, druhé v říjnu a celkem 
jsme přivítaly 16 nových občánků. 
Miminka dostala oblíbené Tatry a sklá-
dačky a maminky kytičku od paní 
Donátové z květinky.

 V červnu jsme se ve škole rozlou-
čily s žáky deváté třídy. Při té příleži-
tosti jsme jim rozdaly dárky a pamětní 
listy a popřály mnoho úspěchů při 
dalším studiu.

 V září jsme přivítaly naše nové 
školáčky v prvních třídách. Děti 
dostaly razítka se svým jménem, 
prostírání na lavici a ušité kapsáře.

    Jako každý rok na podzim se 
chystáme uspořádat setkání občanů 
60-70letých - Stříbrný podvečer. Díky 
pandemii jsme v roce 2020 nemohly 
nic dělat a ohrožený byl i rok 2021. 
Nakonec jsme to vyřešily, spo-jily 
jsme dva roky dohromady a set-kání 
bylo ve školní jídelně. Oslavenci 
dostali dárečky a pohoštění a k posle-
chu zahrála místní country kapela. 
Letos už máme naplánované setkání. 
Bude komornější, opět v zasedací 
místnosti obecního úřadu a ani letos 
oslavenci nepřijdou o dárek, pohoštění 
a živou hudbu.

 Na sklonku roku budeme ještě 
roznášet malé vánoční dárečky 
občanům starším 80 let.

 Rády bychom poděkovaly všem 
členkám za jejich celoroční práci
a ochotu při přípravě a konání pořáda-
ných akcí. Také paní starostce za 
podporu a vstřícnost.                                                                                           

  Vocásková  Lenka  a  Kracíková  Jana
                                         SPOZ Lánov

  SDH Horní Lánov
  Letošní rok byl pro mladé 
hasiče z Horního Lánova velmi úspěš-
ný. Zúčastnili jsme se všech mistrov-
ství České republiky v kategorii 
mladších, starších i dorostu.

 Mladší vyhráli okresní kolo hry 
Plamen, ale bohužel tato kategorie 
nepostupuje dále. Starší obsadili na 
okresním kole druhé místo a postoupili 
na krajské kolo, kterému kralovali.
Ze šesti disciplín byli na prvním místě 
v pěti a v jedné skončili na třetím místě. 
Celkově získali 1. místo a tím i postup 
na MČR do Hradce Králové. Zde začali 
velmi zdařile, a to 3. místem ve štafetě 
4 x 60 m, to ale byl poslední velký 
úspěch. Nervozita poznamenala další 

disciplíny a celkově skončili na 10. 
místě. I tak poprvé na MČR v kategorii 
starších a hned máme 10. nejlepší tým 
v republice.

 Družstva dorostu si na okresním 
kole vybojovala prvními místy postup 
na krajské kolo. Chlapcům se od 
začátku nedařilo. V první disciplíně se 
dva z nich zranili a to už znamenalo 
oslabení a 4. místo na krajském kole je 
pro ně velkým úspěchem.

 Dorostenky obhájily postup na 
MČR 1. místem na krajském kole.
V Ústí nad Labem se jim ve velké 
konkurenci nepodařily výsledky, jaké 
si přály, a skončily na 15. místě. Jejich 
požární útok však bude v paměti všech, 
protože dokázaly převrátit požární 
stříkačku na bok a vytvořit fantastický 
vodotrysk.

 Naši mladí hasiči bojovali v sérii 
šedesátek a jejich výsledky byly velmi 
pěkné. V celkovém vyhodnocení 
přeborníka okresu Trutnov naši zástup-
ci celkem z 5 kategorií, kde bylo vyhla-
šováno prvních 10 míst v každé 
kategorii, získali 16 medailí. Z 5 vyhla-
šovaných přeborníků byli 4 za Horní 
Lánov. Přípravka Šimon Kavale, 
mladší chlapci Jiří Šedivý, starší dívky 
Eliška Vaňková, starší chlapci Petr 
Jandík.
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 Právě vítězové z kategorie mlad-
ších a starších postoupili na první MČR 
do Benešova. Zde byla velká konku-
rence těch nejlepších z celé ČR a v kaž- 
dé kategorii závodilo 120 závodníků. 
Výsledkem bylo 28. místo - Jiří Šedivý 
v kategorii mladší chlapci, 56. místo - 
Eliška Vaňková v kategorii starší dívky 
a 91. místo v kategorii starší chlapci - 
Petr Jandík (bohužel zdařilý pokus měl 
neplatný).

 Zúčastnili jsme se i Libňatovského 
poháru, odkud jsme vezli 6 pohárů – 
mladší 1. a 3. místo v braňáku a 1. a 3. 
místo ve štafetě požárních dvojic, starší 
3. místo v braňáku a 3. místo ve štafetě 
požárních dvojic.

 Ženy doplněné dorostenkami se 
zúčastnily pohárové soutěže v Třebi-
hošti, odkud si vezly pohár za první 
místo.

 Naše SDH je pořadatelem vždy 
prvního závodu série v šedesátkách
a tento proběhl i v letošním roce za 
účasti 130 závodníků. Ani na domácí 
půdě naši mladí hasiči nezklamali. 
Nejlépe si vedli Samuel Václavík - 1. 
místo v přípravce, Šimon Kavale - 2. 
místo mladší chlapci, Antonie Turne-
rová - 2. místo mladší dívky, Matěj 
Jandík - 3. místo starší chlapci, Eliška 
Vaňková - 1. místo a Tereza Mašková
v kategorii starší dívky.

 Posledním závodem v sobotu 8. 10. 
2022 ve Velkých Svatoňovicích bylo 
okresní kolo v ZPV (braňák) – výsle-
dek mladší 1. a 6. místo, starší 4. a 5. 
místo. Druhý den následoval ZPV
v kategorii dorostu. V letošním roce 
jsme nedali dohromady družstvo 
dorostenek, a tak děvčata startovala
v kategorii jednotlivkyň. Opět můžeme 
být s naší mládeží spokojeni, Eliška 
Vaňková - 2. místo (střední dorosten-
ky) a Tereza Mašková - 1. místo 
(mladší dorostenky). Za dorostence 
startoval v jednotlivcích i Jakub Seifert 
a obsadil 6. místo. Družstvo doros-
tenců si domů vezlo pohár za 1. místo.

 Nejen sportu se naši mladí hasiči 
věnují, zbývá čas i na zábavu. V srpnu 
jsme uspořádali 28. letní tábor, i tento-
krát v kempu Jezero Poděbrady. Devět 
dní plných slunce, koupání, trénování, 
soutěží, které byly zakončeny karneva-
lem a diskotékou, uběhlo velmi rychle. 
Zdařilý byl i výlet do dílniček a světa 
rostlin Botanicus Ostrá.

 Poslední akcí pro mládež bylo 
víkendové soustředění na horské chatě 
Zvonice Kořenov.

 Nesmím zapomenout ani na naše 
dospěláky, kteří se po celé léto starali

o údržbu hřiště a okolí hasičárny, jako 
je sekání trávy, úklid apod.

 Velkou akcí byla Hornolánovská 
pouť, které v letošním roce přálo
i počasí. Víkendová akce pobavila 
nejen ty malé, pro které je určena, ale
i ty starší, kteří se přišli jen pobavit se 
sousedy a trochu se oprostit od běžných 
problémů.

 Prostory na hasičském hřišti dospě-
láci vylepšili zastřešením na mobilní 
WC. Ze svých prostředků jsme zakou-
pili další dvě mobilní WC. Tím chceme 
návštěvníkům nejen našich akcí zpří-
jemnit pobyt na hřišti.

 Díky vedení obce jsme se dočkali
i izolace v hasičském domečku. Nyní je 
na nás zaštukování a zaházení otvorů 
po izolaci a vymalování vnitřních 
prostor.

 Do konce roku ještě plánujeme 
mikulášskou besídku a sousedské 
setkání u hasičského domečku a mladí 
hasiči připravují pro seniory v obci 
přáníčka k Vánocům a novému roku.

      Ladislava Šedivá

  Mateřská škola Lánov
  Zdravá 5

Naše školka se poprvé zapojila do 
celorepublikového vzdělávacího 
programu pro základní a mateřské 
školy, který je zaměřený na zdravý 
životní styl, především v oblasti zdravé 
stravy. Cílem projektu je motivovat 
děti k automatickému přijetí zásad 
zdravé stravy. Do školky zavítala 
velice milá lektorka Zdravé 5. Zábav-
nou a interaktivní formou seznámila 
děti se zásadami zdravého stravování. 
Nyní již víme, že je třeba nevynechat 
snídaní, svačinu, oběd, svačinu a ani 
večeři. Dopoledne jsme si všichni 
velice užili a odnášíme si spoustu 
nových poznatků.

Rozvoj jazykových schopností před-
školáků

 Zdravá 5 není jediným projektem 
započatým v tomto roce. Letos se naši 
předškoláci připravují na vstup do 
školy s podporou rozvoje jazykových 
schopností, a to za pomoci metodiky 
dle Elkonina. Tato metodika se 
zaměřuje na rozvoj fonematického 
sluchu a fonologických schopností 
(dělení slov do slabik, rozlišení dlouhé 
a krátké slabiky, sluchová analýza
a syntéza a změny významu slov). 
Fonologické schopnosti pozitivně 
ovlivňují čtení a psaní po vstupu do 
školy. Děti pracují s pracovním sešitem 
Hláskář, kde se přenesou do kouzel-
ného světa slov a hlásek. Potkají mistra 
Slabiku, mistra Délku, bacila Omyla, 
víly Hláskulky a na konci školního 
roku dojdou na zámek, kde vládne 
královna Grafie. Celou touto přípravou 
nás provází Mgr. Kristina Šimůnková, 
které tímto vřele děkujeme. Věříme
v úspěšné pokračování i v následují-
cích letech.
        Iva Matoušková

       Adapťák 6. B -Ostružno
      Ve dnech 12. - 14. září vyrazila
6. B na adaptační kurz do kempu 
Ostružno.    Dorost na okresním kole ZPV.

Postupující na 1. MČR do Benešova
v běhu na 60 m jednotlivců.

Pohárová soutěž Libňatov.

Starší na MČR Hradec Králové.

Starší - 3. místo na MČR štafeta 4 x 60 m.

Dorostenky MČR Ústí nad Labem.

ZŠ A MŠ LÁNOV
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Čech do Litoměřic. Pro velký zájem – 
naplněný autobus – paní Capoušková 
zajistila ještě auto pro 8 lidí. Výstava 
byla tentokrát plná prodejců s květina-
mi, ovocem, zeleninou, zahradními 
doplňky, potravinářskými výrobky, 
ovocnými stromy, keři a mnoha 
dalšími věcmi. Bylo na co koukat a za 
co utrácet. Každý si přišel na své. 
Prohlídku po výstavišti zpestřila 
zpěvem Jitka Zelenková s kapelou. 
Dlouhá cesta domů nám utekla povídá-
ním a hodnocením, co bylo pěkné.

 28. září byl uspořádán zájezd na 
divadelní představení do Úpice 
Prodaná nevěsta. Místní ochotníci si 
nastudovali po vzoru Bedřicha Sme-
tany příběh úpické prodané nevěsty. 
Zpěvohru místo sólových árií či duetů 
převedli autoři na sborový zpěv a do 
místních podmínek. Komická zpěvo-
hra se jim moc povedla a my jsme
s pěknými zážitky odjížděli domů.

 Před Dušičkami se 18. října usku-
tečnila návštěva Polska – tržnice
v Kudowě Zdroji. Opět bylo pro velký 
zájem zajištěno vedle autobusu i auto. 
Tržnice měla co nabídnout, byla plná 
stánkařů, a tak jsme mohli procházet 
uličkami, dívat se a nakupovat. Počasí 
nám přálo a my se spokojeni navraceli 
zpět.

 Koncert Jakuba Smolíka – to byla 
další nabídka zájezdu do Úpice 9. listo-
padu. Tento zpěvák svými sladce 
laděnými písněmi oslňuje a těší publi-
kum. Jeho hity, starší české šlágry, zná 
díky němu i mladší část publika.
Na svém kontě má více než 20 alb
a patří k českým interpretům s největší 
základnou fanoušků. Divácký zážitek 
byl vyjádřen bohatým potleskem.

 Vedení klubu teď připravuje 
předvánoční akce.

 Všem čtenářům přejeme krásně 
prožitý adventní čas, pohodové 
Vánoce a hodně zdravíčka v novém 
roce 2023.

     Dagmar Zaplatílková

  Ve SPOZ jsme měly
  zase napilno
Vážení čtenáři, chtěly bychom vás 
seznámit s prací SPOZu v roce 2022.

    Po celý rok navštěvujeme naše 
spoluobčany starší 80 let při příležitosti 
jejich narozenin a předáváme jim 
balíčky plné dobrot, které nám připra-
vuje paní Luksíková.
 Ke Dni matek v květnu jsme 
roznesly dárečky maminkám a babič-
kám. Balíčky připravené děvčaty z lá-

novské svíčkárny byly nádherné a snad 
se líbily.

 Také už jsme letos mohly přivítat 
nové občánky Lánova. První vítání 
bylo v červnu, druhé v říjnu a celkem 
jsme přivítaly 16 nových občánků. 
Miminka dostala oblíbené Tatry a sklá-
dačky a maminky kytičku od paní 
Donátové z květinky.

 V červnu jsme se ve škole rozlou-
čily s žáky deváté třídy. Při té příleži-
tosti jsme jim rozdaly dárky a pamětní 
listy a popřály mnoho úspěchů při 
dalším studiu.

 V září jsme přivítaly naše nové 
školáčky v prvních třídách. Děti 
dostaly razítka se svým jménem, 
prostírání na lavici a ušité kapsáře.

    Jako každý rok na podzim se 
chystáme uspořádat setkání občanů 
60-70letých - Stříbrný podvečer. Díky 
pandemii jsme v roce 2020 nemohly 
nic dělat a ohrožený byl i rok 2021. 
Nakonec jsme to vyřešily, spo-jily 
jsme dva roky dohromady a set-kání 
bylo ve školní jídelně. Oslavenci 
dostali dárečky a pohoštění a k posle-
chu zahrála místní country kapela. 
Letos už máme naplánované setkání. 
Bude komornější, opět v zasedací 
místnosti obecního úřadu a ani letos 
oslavenci nepřijdou o dárek, pohoštění 
a živou hudbu.

 Na sklonku roku budeme ještě 
roznášet malé vánoční dárečky 
občanům starším 80 let.

 Rády bychom poděkovaly všem 
členkám za jejich celoroční práci
a ochotu při přípravě a konání pořáda-
ných akcí. Také paní starostce za 
podporu a vstřícnost.                                                                                           

  Vocásková  Lenka  a  Kracíková  Jana
                                         SPOZ Lánov

  SDH Horní Lánov
  Letošní rok byl pro mladé 
hasiče z Horního Lánova velmi úspěš-
ný. Zúčastnili jsme se všech mistrov-
ství České republiky v kategorii 
mladších, starších i dorostu.

 Mladší vyhráli okresní kolo hry 
Plamen, ale bohužel tato kategorie 
nepostupuje dále. Starší obsadili na 
okresním kole druhé místo a postoupili 
na krajské kolo, kterému kralovali.
Ze šesti disciplín byli na prvním místě 
v pěti a v jedné skončili na třetím místě. 
Celkově získali 1. místo a tím i postup 
na MČR do Hradce Králové. Zde začali 
velmi zdařile, a to 3. místem ve štafetě 
4 x 60 m, to ale byl poslední velký 
úspěch. Nervozita poznamenala další 

disciplíny a celkově skončili na 10. 
místě. I tak poprvé na MČR v kategorii 
starších a hned máme 10. nejlepší tým 
v republice.

 Družstva dorostu si na okresním 
kole vybojovala prvními místy postup 
na krajské kolo. Chlapcům se od 
začátku nedařilo. V první disciplíně se 
dva z nich zranili a to už znamenalo 
oslabení a 4. místo na krajském kole je 
pro ně velkým úspěchem.

 Dorostenky obhájily postup na 
MČR 1. místem na krajském kole.
V Ústí nad Labem se jim ve velké 
konkurenci nepodařily výsledky, jaké 
si přály, a skončily na 15. místě. Jejich 
požární útok však bude v paměti všech, 
protože dokázaly převrátit požární 
stříkačku na bok a vytvořit fantastický 
vodotrysk.

 Naši mladí hasiči bojovali v sérii 
šedesátek a jejich výsledky byly velmi 
pěkné. V celkovém vyhodnocení 
přeborníka okresu Trutnov naši zástup-
ci celkem z 5 kategorií, kde bylo vyhla-
šováno prvních 10 míst v každé 
kategorii, získali 16 medailí. Z 5 vyhla-
šovaných přeborníků byli 4 za Horní 
Lánov. Přípravka Šimon Kavale, 
mladší chlapci Jiří Šedivý, starší dívky 
Eliška Vaňková, starší chlapci Petr 
Jandík.
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 Právě vítězové z kategorie mlad-
ších a starších postoupili na první MČR 
do Benešova. Zde byla velká konku-
rence těch nejlepších z celé ČR a v kaž- 
dé kategorii závodilo 120 závodníků. 
Výsledkem bylo 28. místo - Jiří Šedivý 
v kategorii mladší chlapci, 56. místo - 
Eliška Vaňková v kategorii starší dívky 
a 91. místo v kategorii starší chlapci - 
Petr Jandík (bohužel zdařilý pokus měl 
neplatný).

 Zúčastnili jsme se i Libňatovského 
poháru, odkud jsme vezli 6 pohárů – 
mladší 1. a 3. místo v braňáku a 1. a 3. 
místo ve štafetě požárních dvojic, starší 
3. místo v braňáku a 3. místo ve štafetě 
požárních dvojic.

 Ženy doplněné dorostenkami se 
zúčastnily pohárové soutěže v Třebi-
hošti, odkud si vezly pohár za první 
místo.

 Naše SDH je pořadatelem vždy 
prvního závodu série v šedesátkách
a tento proběhl i v letošním roce za 
účasti 130 závodníků. Ani na domácí 
půdě naši mladí hasiči nezklamali. 
Nejlépe si vedli Samuel Václavík - 1. 
místo v přípravce, Šimon Kavale - 2. 
místo mladší chlapci, Antonie Turne-
rová - 2. místo mladší dívky, Matěj 
Jandík - 3. místo starší chlapci, Eliška 
Vaňková - 1. místo a Tereza Mašková
v kategorii starší dívky.

 Posledním závodem v sobotu 8. 10. 
2022 ve Velkých Svatoňovicích bylo 
okresní kolo v ZPV (braňák) – výsle-
dek mladší 1. a 6. místo, starší 4. a 5. 
místo. Druhý den následoval ZPV
v kategorii dorostu. V letošním roce 
jsme nedali dohromady družstvo 
dorostenek, a tak děvčata startovala
v kategorii jednotlivkyň. Opět můžeme 
být s naší mládeží spokojeni, Eliška 
Vaňková - 2. místo (střední dorosten-
ky) a Tereza Mašková - 1. místo 
(mladší dorostenky). Za dorostence 
startoval v jednotlivcích i Jakub Seifert 
a obsadil 6. místo. Družstvo doros-
tenců si domů vezlo pohár za 1. místo.

 Nejen sportu se naši mladí hasiči 
věnují, zbývá čas i na zábavu. V srpnu 
jsme uspořádali 28. letní tábor, i tento-
krát v kempu Jezero Poděbrady. Devět 
dní plných slunce, koupání, trénování, 
soutěží, které byly zakončeny karneva-
lem a diskotékou, uběhlo velmi rychle. 
Zdařilý byl i výlet do dílniček a světa 
rostlin Botanicus Ostrá.

 Poslední akcí pro mládež bylo 
víkendové soustředění na horské chatě 
Zvonice Kořenov.

 Nesmím zapomenout ani na naše 
dospěláky, kteří se po celé léto starali

o údržbu hřiště a okolí hasičárny, jako 
je sekání trávy, úklid apod.

 Velkou akcí byla Hornolánovská 
pouť, které v letošním roce přálo
i počasí. Víkendová akce pobavila 
nejen ty malé, pro které je určena, ale
i ty starší, kteří se přišli jen pobavit se 
sousedy a trochu se oprostit od běžných 
problémů.

 Prostory na hasičském hřišti dospě-
láci vylepšili zastřešením na mobilní 
WC. Ze svých prostředků jsme zakou-
pili další dvě mobilní WC. Tím chceme 
návštěvníkům nejen našich akcí zpří-
jemnit pobyt na hřišti.

 Díky vedení obce jsme se dočkali
i izolace v hasičském domečku. Nyní je 
na nás zaštukování a zaházení otvorů 
po izolaci a vymalování vnitřních 
prostor.

 Do konce roku ještě plánujeme 
mikulášskou besídku a sousedské 
setkání u hasičského domečku a mladí 
hasiči připravují pro seniory v obci 
přáníčka k Vánocům a novému roku.

      Ladislava Šedivá

  Mateřská škola Lánov
  Zdravá 5

Naše školka se poprvé zapojila do 
celorepublikového vzdělávacího 
programu pro základní a mateřské 
školy, který je zaměřený na zdravý 
životní styl, především v oblasti zdravé 
stravy. Cílem projektu je motivovat 
děti k automatickému přijetí zásad 
zdravé stravy. Do školky zavítala 
velice milá lektorka Zdravé 5. Zábav-
nou a interaktivní formou seznámila 
děti se zásadami zdravého stravování. 
Nyní již víme, že je třeba nevynechat 
snídaní, svačinu, oběd, svačinu a ani 
večeři. Dopoledne jsme si všichni 
velice užili a odnášíme si spoustu 
nových poznatků.

Rozvoj jazykových schopností před-
školáků

 Zdravá 5 není jediným projektem 
započatým v tomto roce. Letos se naši 
předškoláci připravují na vstup do 
školy s podporou rozvoje jazykových 
schopností, a to za pomoci metodiky 
dle Elkonina. Tato metodika se 
zaměřuje na rozvoj fonematického 
sluchu a fonologických schopností 
(dělení slov do slabik, rozlišení dlouhé 
a krátké slabiky, sluchová analýza
a syntéza a změny významu slov). 
Fonologické schopnosti pozitivně 
ovlivňují čtení a psaní po vstupu do 
školy. Děti pracují s pracovním sešitem 
Hláskář, kde se přenesou do kouzel-
ného světa slov a hlásek. Potkají mistra 
Slabiku, mistra Délku, bacila Omyla, 
víly Hláskulky a na konci školního 
roku dojdou na zámek, kde vládne 
královna Grafie. Celou touto přípravou 
nás provází Mgr. Kristina Šimůnková, 
které tímto vřele děkujeme. Věříme
v úspěšné pokračování i v následují-
cích letech.
        Iva Matoušková

       Adapťák 6. B -Ostružno
      Ve dnech 12. - 14. září vyrazila
6. B na adaptační kurz do kempu 
Ostružno.    Dorost na okresním kole ZPV.

Postupující na 1. MČR do Benešova
v běhu na 60 m jednotlivců.

Pohárová soutěž Libňatov.

Starší na MČR Hradec Králové.

Starší - 3. místo na MČR štafeta 4 x 60 m.

Dorostenky MČR Ústí nad Labem.

ZŠ A MŠ LÁNOV
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    Čas jsme trávili společnými hrami 
zaměřenými na seznámení se a stme-
lení kolektivu, hrami a pobytem
v přírodě, lehkou turistikou a samo-
zřejmě volnou zábavou. Spali jsme
v malých chatičkách, večer jsme trávili 
u ohně a jednu noc si zpestřili noční 
bojovkou. Pěkným asi 10 km dlouhým 
pěším výletem byl výšlap na vyhlídku 
Veliš, ze které byl krásný výhled na 
okolí (Jičín, Trosky aj.). Celou dobu 
panovala klidná atmosféra, a tak jsme 
si to velmi užili. Velký dík patří panu 
učiteli Korbeláři, který obohacoval 
program zajímavými hrami a nápady 
na výlety.

     Doufám, že se žákům pobyt líbil 
alespoň z poloviny tak, jako nám učite-
lům. Těšíme se na další dobrodružství
a společně strávené chvíle.

            Kučerová, Boháčová, Korbelář

  Vodácký kurz 8. tříd
     Ve středu 7. 9. 2022 vyrazily 
osmé třídy na vodácký kurz na Malou 
Skálu. Předpověď počasí sice na násle-
dující tři dny nebyla příliš přívětivá, ale 
přesto jsme se nenechali odradit a po 
deváté hodině ráno jsme vyrazili od 
školy směr Vrchlabí - vlakové nádraží, 
odkud jsme pokračovali vlakem směr 
Malá Skála, a po dvou přestupech jsme 
dorazili na místo. Ubytovali jsme se
a po svačině jsme se vrhli na odpolední 
trénink na vodě. Po tréninku a vrácení 
vybavení jsme ještě vyrazili na skalní 
vyhlídku na Malou Skálu a na řeku 
Jizeru. Poté nás již čekala večeře
i táborák a potom už do postýlek, 
abychom si všichni odpočinuli na další 
den.
    Druhý den po snídani jsme si 
nachystali všechny věci a po desáté 
hodině jsme už vš ichni  seděl i
v kánoích a směřovali po řece Jizeře do 
Dolánek u Turnova. Žáci byli poslušní, 
respektovali veškerá nařízení a dané 
povely, rychlejší lodě čekaly na 
pomalejší. Žáci si vzájemně pomáhali, 
jelikož - jak se podle vodáckého slangu 
říká - někteří jedinci se stačili během 

jízdy „udělat“. Tím se nám cesta do 
Dolánek trochu protáhla, ale nálada 
byla stále dobrá. Když jsme tam 
dorazili, vrátili jsme vodácké vybavení 
a vyměnili ho za koloběžky. Zpáteční 
cestu jsme absolvovali v krásné přírodě 
údolí řeky Jizery a na konci nás čekala 
sladká odměna v podobě zmrzliny, 
kterou si všichni zúčastnění zasloužili. 
Pak už jsme všichni vítali večeři
a táborák, u kterého jsme si vyprávěli 
zážitky z dnešního dne. A potom jsme 
se již těšili do postýlek.
    Poslední den jsme po snídani 
zabalili všechny své věci a vyjeli 
vlakem zpět do Vrchlabí, kde byl 
konec. Zde jsme se všichni rozloučili
a vydali se každý zpět do svého 
domova. 
    Myslím a doufám, že můžu mluvit 
za všechny, když řeknu, že vodácký 
kurz osmých tříd se nám opravdu 
vydařil a všem se líbil. Protože kromě 
počasí, které nám opravdu neuvěři-
telně vyšlo a stálo při nás, jsme zažili 
spoustu pěkných společných zážitků. 
Velké poděkování patří samozřejmě 
žákům osmých tříd, bez kterých by se 
tento kurz neuskutečnil. Ale nesmím 
zapomenout také na kolegy, kteří byli 
po celou dobu přítomni nebo dojížděli 
na Malou Skálu pomáhat, aby se tato 
akce mohla právě uskutečnit, a bez 
kterých by to nešlo. Proto všem ještě 
jednou velice děkuji a zase někdy 
„Ahoooooj“.
       Libor Spurný

  Piškvorkový
  školní turnaj
Ve čtvrtek 20. 10. 2022 se na naší škole 
uskutečnilo školní kolo turnaje v piš-
kvorkách.

 Přihlásilo se 18 žáků, které jsme 
rozdělili do dvou skupin (9. ročník, 6. - 
8. ročník). Kluci hráli nejprve ve 
skupině metodou „každý s každým“. 
Při hře bylo zajímavé pozorovat 
přístup jednotlivých hráčů: od promyš-
lené obrany po rychlý útok a zajímavé 
vychytávky – triky.

 Vítězové skupiny si zahráli proti 
sobě velké finále. Vítězem ve starší 
skupině se stal Filip Štajner a v mladší 
skupině vyhrál František Javor. Abso-
lutním školním piškvorkovým králem 
se stal Filip Štajner z 9. A.

 Díky za bezva odpoledne a za tak 
hojnou účast. Za všechny můžeme 
opravdu říci, že jsme si to užili.

 Tímto bychom chtěli i poděkovat 
spolku Student Cyber Games, který 
uskutečnil online školení na téma „Jak 
uspořádat školní piškvorkový turnaj“. 

Na jejich práci se můžete podívat na 
web stránkách www.pisqworky.cz

                          Matyášová, Boháčová

  Logická olympiáda
  V první polovině října se žáci 
naší školy zúčastnili Logické olympiá-
dy. V celé soutěži, ve všech kategoriích 
dohromady, se registrovalo přes 94 000 
soutěžících. V kategorii A se soutěže 
účastnili žáci 4. a 5. tříd a vůbec se 
neztratili. V této kategorii soutěžilo
17 701 žáků.

Výsledky kategorie A

 V kategorii B potom soutěžili žáci 
2. stupně (6. – 9. třída) a v této kategorii 
bylo celkově neuvěřitelných 26 368 
soutěžících. V této kategorii jsme 
zaznamenali vynikající úspěch, kdy 
žák 9. A Tadeáš Zeman postoupil do 
krajského semifinále.

Výsledky kategorie B

 Gratulujeme Tadeáši Zemanovi za 
vynikající úspěch a držíme mu palce
v krajském semifinále. Děkujeme 
všem žákům, kteří se zúčastnili této 
velmi zajímavé soutěže a mohli si tak 
vyzkoušet, jak jsou na tom v logickém 
myšlení. Také děkujeme všem rodi-
čům, kteří souhlasili s účastí svých dětí 
v této soutěži a umožnili jim vyzkoušet 
si matematiku a logické úlohy zase 
jiným způsobem. Závěrem děkujeme 
také všem kolegům, kteří pomáhali
s organizací a průběhem celé soutěže

na naší škole a byli všem žákům 
nápomocni.
            Tým učitelů INF a M

  Fotbalový turnaj
  v minikopané 
Ve středu 19. 10. se vybraní žáci z dru-
hého stupně (6.–7. a 8.–9. tříd) zúčast-
nili fotbalového turnaje ve Vrchlabí 
(Vejsplachy). Soutěžily mezi sebou 
čtyři týmy z vrchlabských škol a naše 
lánovská. Mezi velmi silnou konku-
rencí sportovních škol se zaměřením 
na fotbal nakonec kluci uhráli krásná 
dvě třetí místa. Děkuji klukům za 
reprezentaci školy a na jaře nás čeká 
pokračování v podobě dalšího postu-
pového kola.
              Tomáš Korbelář

         
  
S žáky z 6. A a 6. B jsme si zpestřili 
výuku zeměpisu návštěvou pevnosti 
Josefov a Planetária v Hradci Králové.

 V rámci návštěvy žáci prozkoumali 
všechny možné interaktivní exponáty 
(mlhovina, černá díra, osobní váhy na 
jednotlivých planetách). Podívali se na 
žebřík, po kterém před více než šede-
sáti lety sestoupil na Měsíc Neil 
Armstrong.

 Následně program pokračoval v su-
permoderním kinosálu. Na kopulovité 
projekční ploše jsme prolétli Sluneční 
soustavou, zastavili se u Marsu, Jupite-
ru, Saturnu a dále se pohybovali mezi 
hvězdami a galaxiemi.

 Výlet jsme si všichni moc užili
a doufám, že se do Planetária někdy
v budoucnosti vrátíme, protože k obje-
vování toho je stále spousta.

        Za učitele Tomáš Korbelář

  Projektový den
  – 1. stupeň
V pátek 7. 10. 2022 první stupeň 
navázal na projektový dovednostní den 
starších spolužáků.

 Žáci byli rozděleni do šestnácti 
týmů a pod sportovním vedením 
deváťáka se vydali plnit připravené 
týmové úkoly. Skákali do dálky, běhali 
štafetu na čas, přenášeli vodu sběrač-
kou, posouvali tenisák pomocí papíro-
vého okapu, ručkovali na laně. A to vše 
jako tým.

 V pondělí proběhlo vyhlášení
v tělocvičně. Všichni žáci si odnesli 
malou odměnu. Diplom a medaili 
získal za první místo tým 3B, za druhé 
tým 2B a za třetí místo tým 5A. Kdo
za tyto týmy soutěžil? Zeptejte se 
vašich dětí☺

 Poděkování patří všem, kteří oba 
projektové dny pro žáky připravovali. 
Speciální dík je pro paní učitelku 
Matyášovou, která na 3D tiskárně 
vytvořila krásné medaile pro tento 
dovednostní den.
       Radka Koniková

  Projektový den
  – 2. stupeň
V letošním školním roce máme velmi 
zajímavé celoškolní téma a tím je 
„cirkus“. A ve čtvrtek 6. 10. 2022 
proběhl pro žáky 2. stupně první 
projektový den zaměřený na doved-
nosti. Žáci kromě sportovního nasa-
zení museli také ukázat svoji obratnost 
a šikovnost. Pedagogové si totiž pro 
žáky připravili opravdu zajímavá 
stanoviště, od skákání v pytli, přes 
kuželky, šipky, sprint s taškou, chůzi na 
chůdách až po foukání pingpongového 
míčku nebo obratnost s toaletním 
papírem. A spoustu dalších netradič-
ních stanovišť.

 Troufám si říct, že až na chybějící 
sluníčko se celá akce velmi vydařila,
a musím velice poděkovat všem 
zúčastněným. Jak žákům za jejich 
nasazení, tak i kolegům, kteří vše 
připravili a nachystali.

VÝSLEDKY

6. třída
1. místo Petr Brádler, Izabela Kavánová
2. místo Filip Hejral, Nikola Haluzová
3. místo Jiří Šedivý, Jana Davidová

7. třída
1. místo Matěj Jandík, Natálie Nováková
2. místo Maksym Tkachuk,
  Barbora Najbrtová
3. místo Martin Šmatár, Tereza Mašková

8. třída
1. místo  Petr Zedníček, Adéla Hájková
2. místo  Marek Čivrný, Eliška Kejzlarová
3. místo  Marek Jančula, Kateryna Juryk

9. třída
1. místo  Petr Jandík, Kamila Hubálková
2. místo  Jan Havlíček, Emma Stražická
3. místo  Filip Daňhel, Adriana Rechlin

           Libor Spurný

  Řepobraní v předvečer
  sv. Václava
Žáci 5. A oslavili svátek sv. Václava 

pracovně. Strávili noc ve škole a 

zpracovali veškerou vypěstovanou 

červenou řepu na školní zahradě. 

Získali tak 26 sklenic zavařené řepy, 

která poputuje na školní vánoční 

jarmark. A jelikož „srdce každé rodiny 

je v kuchyni“, připravili si společnými 

silami teplou večeři – brambory se 

smaženým sýrem a upekli sladkou 

snídani – kynuté buchty s mákem, 

tvarohem a povidly. Kdo chtěl, popíjel 

lahodný čaj z podzimních šípků. Ráno, 

unaveni a nevyspalí, těšící se na volné 

nadcházející dny, rozešli se domů.

           Jana Ryndová
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    Čas jsme trávili společnými hrami 
zaměřenými na seznámení se a stme-
lení kolektivu, hrami a pobytem
v přírodě, lehkou turistikou a samo-
zřejmě volnou zábavou. Spali jsme
v malých chatičkách, večer jsme trávili 
u ohně a jednu noc si zpestřili noční 
bojovkou. Pěkným asi 10 km dlouhým 
pěším výletem byl výšlap na vyhlídku 
Veliš, ze které byl krásný výhled na 
okolí (Jičín, Trosky aj.). Celou dobu 
panovala klidná atmosféra, a tak jsme 
si to velmi užili. Velký dík patří panu 
učiteli Korbeláři, který obohacoval 
program zajímavými hrami a nápady 
na výlety.

     Doufám, že se žákům pobyt líbil 
alespoň z poloviny tak, jako nám učite-
lům. Těšíme se na další dobrodružství
a společně strávené chvíle.

            Kučerová, Boháčová, Korbelář

  Vodácký kurz 8. tříd
     Ve středu 7. 9. 2022 vyrazily 
osmé třídy na vodácký kurz na Malou 
Skálu. Předpověď počasí sice na násle-
dující tři dny nebyla příliš přívětivá, ale 
přesto jsme se nenechali odradit a po 
deváté hodině ráno jsme vyrazili od 
školy směr Vrchlabí - vlakové nádraží, 
odkud jsme pokračovali vlakem směr 
Malá Skála, a po dvou přestupech jsme 
dorazili na místo. Ubytovali jsme se
a po svačině jsme se vrhli na odpolední 
trénink na vodě. Po tréninku a vrácení 
vybavení jsme ještě vyrazili na skalní 
vyhlídku na Malou Skálu a na řeku 
Jizeru. Poté nás již čekala večeře
i táborák a potom už do postýlek, 
abychom si všichni odpočinuli na další 
den.
    Druhý den po snídani jsme si 
nachystali všechny věci a po desáté 
hodině jsme už vš ichni  seděl i
v kánoích a směřovali po řece Jizeře do 
Dolánek u Turnova. Žáci byli poslušní, 
respektovali veškerá nařízení a dané 
povely, rychlejší lodě čekaly na 
pomalejší. Žáci si vzájemně pomáhali, 
jelikož - jak se podle vodáckého slangu 
říká - někteří jedinci se stačili během 

jízdy „udělat“. Tím se nám cesta do 
Dolánek trochu protáhla, ale nálada 
byla stále dobrá. Když jsme tam 
dorazili, vrátili jsme vodácké vybavení 
a vyměnili ho za koloběžky. Zpáteční 
cestu jsme absolvovali v krásné přírodě 
údolí řeky Jizery a na konci nás čekala 
sladká odměna v podobě zmrzliny, 
kterou si všichni zúčastnění zasloužili. 
Pak už jsme všichni vítali večeři
a táborák, u kterého jsme si vyprávěli 
zážitky z dnešního dne. A potom jsme 
se již těšili do postýlek.
    Poslední den jsme po snídani 
zabalili všechny své věci a vyjeli 
vlakem zpět do Vrchlabí, kde byl 
konec. Zde jsme se všichni rozloučili
a vydali se každý zpět do svého 
domova. 
    Myslím a doufám, že můžu mluvit 
za všechny, když řeknu, že vodácký 
kurz osmých tříd se nám opravdu 
vydařil a všem se líbil. Protože kromě 
počasí, které nám opravdu neuvěři-
telně vyšlo a stálo při nás, jsme zažili 
spoustu pěkných společných zážitků. 
Velké poděkování patří samozřejmě 
žákům osmých tříd, bez kterých by se 
tento kurz neuskutečnil. Ale nesmím 
zapomenout také na kolegy, kteří byli 
po celou dobu přítomni nebo dojížděli 
na Malou Skálu pomáhat, aby se tato 
akce mohla právě uskutečnit, a bez 
kterých by to nešlo. Proto všem ještě 
jednou velice děkuji a zase někdy 
„Ahoooooj“.
       Libor Spurný

  Piškvorkový
  školní turnaj
Ve čtvrtek 20. 10. 2022 se na naší škole 
uskutečnilo školní kolo turnaje v piš-
kvorkách.

 Přihlásilo se 18 žáků, které jsme 
rozdělili do dvou skupin (9. ročník, 6. - 
8. ročník). Kluci hráli nejprve ve 
skupině metodou „každý s každým“. 
Při hře bylo zajímavé pozorovat 
přístup jednotlivých hráčů: od promyš-
lené obrany po rychlý útok a zajímavé 
vychytávky – triky.

 Vítězové skupiny si zahráli proti 
sobě velké finále. Vítězem ve starší 
skupině se stal Filip Štajner a v mladší 
skupině vyhrál František Javor. Abso-
lutním školním piškvorkovým králem 
se stal Filip Štajner z 9. A.

 Díky za bezva odpoledne a za tak 
hojnou účast. Za všechny můžeme 
opravdu říci, že jsme si to užili.

 Tímto bychom chtěli i poděkovat 
spolku Student Cyber Games, který 
uskutečnil online školení na téma „Jak 
uspořádat školní piškvorkový turnaj“. 

Na jejich práci se můžete podívat na 
web stránkách www.pisqworky.cz

                          Matyášová, Boháčová

  Logická olympiáda
  V první polovině října se žáci 
naší školy zúčastnili Logické olympiá-
dy. V celé soutěži, ve všech kategoriích 
dohromady, se registrovalo přes 94 000 
soutěžících. V kategorii A se soutěže 
účastnili žáci 4. a 5. tříd a vůbec se 
neztratili. V této kategorii soutěžilo
17 701 žáků.

Výsledky kategorie A

 V kategorii B potom soutěžili žáci 
2. stupně (6. – 9. třída) a v této kategorii 
bylo celkově neuvěřitelných 26 368 
soutěžících. V této kategorii jsme 
zaznamenali vynikající úspěch, kdy 
žák 9. A Tadeáš Zeman postoupil do 
krajského semifinále.

Výsledky kategorie B

 Gratulujeme Tadeáši Zemanovi za 
vynikající úspěch a držíme mu palce
v krajském semifinále. Děkujeme 
všem žákům, kteří se zúčastnili této 
velmi zajímavé soutěže a mohli si tak 
vyzkoušet, jak jsou na tom v logickém 
myšlení. Také děkujeme všem rodi-
čům, kteří souhlasili s účastí svých dětí 
v této soutěži a umožnili jim vyzkoušet 
si matematiku a logické úlohy zase 
jiným způsobem. Závěrem děkujeme 
také všem kolegům, kteří pomáhali
s organizací a průběhem celé soutěže

na naší škole a byli všem žákům 
nápomocni.
            Tým učitelů INF a M

  Fotbalový turnaj
  v minikopané 
Ve středu 19. 10. se vybraní žáci z dru-
hého stupně (6.–7. a 8.–9. tříd) zúčast-
nili fotbalového turnaje ve Vrchlabí 
(Vejsplachy). Soutěžily mezi sebou 
čtyři týmy z vrchlabských škol a naše 
lánovská. Mezi velmi silnou konku-
rencí sportovních škol se zaměřením 
na fotbal nakonec kluci uhráli krásná 
dvě třetí místa. Děkuji klukům za 
reprezentaci školy a na jaře nás čeká 
pokračování v podobě dalšího postu-
pového kola.
              Tomáš Korbelář

         
  
S žáky z 6. A a 6. B jsme si zpestřili 
výuku zeměpisu návštěvou pevnosti 
Josefov a Planetária v Hradci Králové.

 V rámci návštěvy žáci prozkoumali 
všechny možné interaktivní exponáty 
(mlhovina, černá díra, osobní váhy na 
jednotlivých planetách). Podívali se na 
žebřík, po kterém před více než šede-
sáti lety sestoupil na Měsíc Neil 
Armstrong.

 Následně program pokračoval v su-
permoderním kinosálu. Na kopulovité 
projekční ploše jsme prolétli Sluneční 
soustavou, zastavili se u Marsu, Jupite-
ru, Saturnu a dále se pohybovali mezi 
hvězdami a galaxiemi.

 Výlet jsme si všichni moc užili
a doufám, že se do Planetária někdy
v budoucnosti vrátíme, protože k obje-
vování toho je stále spousta.

        Za učitele Tomáš Korbelář

  Projektový den
  – 1. stupeň
V pátek 7. 10. 2022 první stupeň 
navázal na projektový dovednostní den 
starších spolužáků.

 Žáci byli rozděleni do šestnácti 
týmů a pod sportovním vedením 
deváťáka se vydali plnit připravené 
týmové úkoly. Skákali do dálky, běhali 
štafetu na čas, přenášeli vodu sběrač-
kou, posouvali tenisák pomocí papíro-
vého okapu, ručkovali na laně. A to vše 
jako tým.

 V pondělí proběhlo vyhlášení
v tělocvičně. Všichni žáci si odnesli 
malou odměnu. Diplom a medaili 
získal za první místo tým 3B, za druhé 
tým 2B a za třetí místo tým 5A. Kdo
za tyto týmy soutěžil? Zeptejte se 
vašich dětí☺

 Poděkování patří všem, kteří oba 
projektové dny pro žáky připravovali. 
Speciální dík je pro paní učitelku 
Matyášovou, která na 3D tiskárně 
vytvořila krásné medaile pro tento 
dovednostní den.
       Radka Koniková

  Projektový den
  – 2. stupeň
V letošním školním roce máme velmi 
zajímavé celoškolní téma a tím je 
„cirkus“. A ve čtvrtek 6. 10. 2022 
proběhl pro žáky 2. stupně první 
projektový den zaměřený na doved-
nosti. Žáci kromě sportovního nasa-
zení museli také ukázat svoji obratnost 
a šikovnost. Pedagogové si totiž pro 
žáky připravili opravdu zajímavá 
stanoviště, od skákání v pytli, přes 
kuželky, šipky, sprint s taškou, chůzi na 
chůdách až po foukání pingpongového 
míčku nebo obratnost s toaletním 
papírem. A spoustu dalších netradič-
ních stanovišť.

 Troufám si říct, že až na chybějící 
sluníčko se celá akce velmi vydařila,
a musím velice poděkovat všem 
zúčastněným. Jak žákům za jejich 
nasazení, tak i kolegům, kteří vše 
připravili a nachystali.

VÝSLEDKY

6. třída
1. místo Petr Brádler, Izabela Kavánová
2. místo Filip Hejral, Nikola Haluzová
3. místo Jiří Šedivý, Jana Davidová

7. třída
1. místo Matěj Jandík, Natálie Nováková
2. místo Maksym Tkachuk,
  Barbora Najbrtová
3. místo Martin Šmatár, Tereza Mašková

8. třída
1. místo  Petr Zedníček, Adéla Hájková
2. místo  Marek Čivrný, Eliška Kejzlarová
3. místo  Marek Jančula, Kateryna Juryk

9. třída
1. místo  Petr Jandík, Kamila Hubálková
2. místo  Jan Havlíček, Emma Stražická
3. místo  Filip Daňhel, Adriana Rechlin

           Libor Spurný

  Řepobraní v předvečer
  sv. Václava
Žáci 5. A oslavili svátek sv. Václava 

pracovně. Strávili noc ve škole a 

zpracovali veškerou vypěstovanou 

červenou řepu na školní zahradě. 

Získali tak 26 sklenic zavařené řepy, 

která poputuje na školní vánoční 

jarmark. A jelikož „srdce každé rodiny 

je v kuchyni“, připravili si společnými 

silami teplou večeři – brambory se 

smaženým sýrem a upekli sladkou 

snídani – kynuté buchty s mákem, 

tvarohem a povidly. Kdo chtěl, popíjel 

lahodný čaj z podzimních šípků. Ráno, 

unaveni a nevyspalí, těšící se na volné 

nadcházející dny, rozešli se domů.

           Jana Ryndová
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  Rostliny v hádankách
  V hodině českého jazyka v 5. A 
jsme se věnovali pravopisu v článku
o kopřivě dvoudomé. Po tomto výkonu 
jsme s radostí zavzpomínali na 
rozkvetlé louky, zahrádky a sady. 
Někdo dokonce přenesl mysl do zahra-
ničí. Stali jsme se rostlinami a spolu-
žáci měli hádat, jakou rostlinu předsta-
vujeme.

Zkuste své luštitelské umění i vy:
• Já jsem malá „borůvka“ v lese. Ale ne 

ledajaká. Pokaždé, když kolem mě 
projde malé dítě, má na mě chuť. Ale 
až si mě dá, zjistí, že udělalo velkou 
chybu.

• Hrají se na mě sporty. Rostu na 
loukách, zahradách. Některá zvířata 
mě jedí. Můžu být vysoká, podle 
toho, jak mě sekáte.

•  Jsem rostlina velmi známá. Pletete si 
ze mě věnečky. Nacházím se hlavně 
na loukách, ale i na zahradách.

• Jsem celkem velká. Pomáhám na 
nemoci v části hlavy. Stačí si ke mně 
přičichnout.

• Rostu na loukách, na zahrádkách. 
Dělá se ze mě i med a holky ze mě 
rády pletou věnečky. Když vykvetu, 
pouštím ze sebe pyl. Pokud mě 
zlomíš, tak ze mě vytéká mléko.

• Jsem strom. Mám květy orchideje. 
Když odkvetu, tak se květy změní
v lusky.

• Když se mě dotkneš, zavírám se. 
Mám lístky, jsem dravá. Nekvetu. 
Většinou jsem menšího vzrůstu
a mám bodláčky. Nejím kořeny.

Autoři hádanek:
M. Koldovský, F. Javor, M. Bjelková, 
A. Macáková, V. Gregorová, K. Jirous-
ková, M. Jandová

Řešení:
vraní oko čtyřlisté, tráva, smetánka 
lékařská, rýmovník, smetánka lékař-
ská, vanilka, mucholapka

         Ivana Malínská

  Čtení nás baví
  Každou středu se nás sedm 
čtenářek schází, abychom si řekly, co 
jsme nového objevily ve světě knih. 
Vzájemně si ukazujeme knihy, které 
čteme, zkoušíme ve školní knihovně 
hledat knihy podle určitého tématu. 
Někdy vyrazíme jinam, kde jsou knihy 
a jindy za námi přijdou milovníci 
knih…

 Ve středu 19. 10. jsme navštívily 
knihovnu v našem lánovském infocen-
tru. Po vyslechnutí základních infor-
mací o knihovně jsme si prohlédly 
knížky, které nás zaujaly. Několikrát 

jsme položily i zvídavé otázky Karo-
lině Bokové, která nás provázela.

 2. 11. k nám do školy přišla dvou-
členná návštěva. Paní Z. Schliegsbiro-
vá, která nám vyprávěla o svém čtenář-
ství, ale i jak se jí od počátečního čtení 
měnily čtenářské chutě. Přinesla nám 
ukázat nejen spoustu jejích oblíbených 
knih, ale i čtenářský deník, který si 
vedla jako studentka. Druhou členkou 
byla její vnučka N. Schliegsbirová, 
žačka 4. třídy naší školy. Ta nám 
představila svou prvotinu (ano, myslím 
knihu) Kouzelní králíčci. Mimo jiných 
informací o knize nám sdělila, že na 
nápad napsat knihu o kouzelných 
králíčcích autorka může přijít třeba
u kamarádky v bazéně.

 Někdo se čtení bojí, někdo ho 
dokonce nemá rád. Za naši holčičí 
skupinku musím říct - čtení nás baví!!! 
A těšíme se, kam půjdeme příště, kdo 
nás příště navštíví, anebo jakými 
knihami se navzájem inspirujeme.

       Iva Malínská

  Školní rok 2022-23
     Ve čtvrtek 1. 9. 2022 jsme 
zahájili nový školní rok. Za sluníčko-
vého počasí jsme přivítali po prázdni-
nách všechny žáky i zaměstnance. Naši 
deváťáci provedli budoucí prvňáčky 
slavnostní branou do první třídy.
Do prvních tříd nastoupilo 31 žáčků. 

   V tomto školním roce se ve škole 
vzdělává 309 žáků a školku navštěvuje 
79 dětí. Všem žákům ZŠ i dětem MŠ se 
celkem věnuje 72 zaměstnanců. 
Provoz je zajištěn ve čtyřech budovách 
(hlavní budova A + jídelna, budova B + 
MŠ, MŠ PL, MŠ HL). Do vzdělávání 
patří nejen zapojování žáků do soutěží 
a olympiád, ale i podpora zdravého 
životního stylu. V každém ročníku se 
žáci seznámí s novou zajímavou čin-
ností, možná si i osvojí nějakou aktivi-
tu. V první třídě je to bruslení, ve druhé 
a třetí plavání, čtvrtá a pátá třída se 
zaměří na pobyty v přírodě. Druhý 
stupeň začíná adaptačním kurzem, 
sedmá třída má lyžařský výcvik, osmá 
třída si užije oblíbený vodácký kurz
a na devátou čeká turistický, nebo 
cyklistický pobyt.

 V letošním roce také máme své 
školní téma a to zní: Rok znalostí, 
dovedností a talentů aneb bude 
CIRKUS. Chceme naše žáky motivo-
vat a povzbuzovat k tomu, aby v sobě 
hledali to, co je baví, co jim jde a chtěli 
by se v tom rozvíjet a zdokonalovat, 
aby si vyzkoušeli i věci, které jsou 
nové, a nebáli se jich. V říjnu proběhly 
první projektové dny zaměřené na 

dovednosti. Žáci kromě sportovního 
nasazení museli také ukázat svoji 
obratnost a šikovnost. Pedagogové si 
totiž pro žáky připravili opravdu 
zajímavá stanoviště – od skákání v pyt-
li, přes kuželky, šipky, sprint s taškou, 
chůzi na chůdách, až po foukání do 
pingpongového míčku nebo obratnost 
s toaletním papírem a spoustu dalších 
netradičních stanovišť. Ani první 
stupeň nebyl ochuzen. Žáci byli rozdě-
leni do šestnácti týmů a pod sportov-
ním vedením deváťáka se vydali plnit 
připravené týmové úkoly. Skákali do 
dálky, běhali štafetu na čas, přenášeli 
vodu sběračkou, posouvali tenisák 
pomocí papírového okapu, ručkovali 
na laně, … a to vše jako tým.
 Již čtvrtým rokem pokračujeme
v rozvíjení nadaných a aktivních žáků. 
Do Klubu nadaných dětí Lánovák se 
zapojují žáci, které baví technika, 
matematika, historie, nebo jsou šikovní 
na cizí jazyky. V rámci mimoškolní 
činnosti jsme díky ochotným pedago-
gickým pracovníkům a Atletickému 
oddílu Vrchlabí otevřeli 21 kroužků.  
Zájem o mimoškolní činnost je oprav-
du velký, ale nejen o ni. Přesah 
kapacity školní družiny nám stále 
doplňuje Lánovák, jehož činnost měla 
31. 12. 2022 skončit. Díky ochotě 
zastupitelů a financování ze strany 
Obce bude jeho provoz zachován.

 Nežijeme v jednoduché době a ani 
škole se nevyhýbají běžné problémy. 
Někdy nás potrápí mezilidské vztahy, 
chování žáků mezi sebou, ale i přístup 
rodičů, společnosti. Stále nás nene-
chává v klidu každodenní dopravní 
situace v ranních hodinách před školou 
(stojící auta v křižovatce, zajíždění
k budově školy atd.). Řešíme ceny 
energií, stoupající ceny potravin i spo-
třebního zboží jako všichni lidé v této 
republice. Hledáme finanční zdroje
v grantech, dotacích. Stále však věřím, 
že díky dobré komunikaci a také spolu-
práci s rodiči i zřizovatelem vše zvlád-
neme.

   Přeji vám, rodičům i žákům a také 
nám všem klidný školní rok plný rados-
ti, zdraví a pohody.

      Mgr. Radmila Koniková,
          ředitelka školy
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Vážení čtenáři, infocentrum Lánov 
vyhlašuje 8. ročník soutěže Lánovský 
sněhulák.

 Sněhuláci musí být ze sněhu,
o minimální výšce 100 cm a musí být 
postaveni v zimní sezóně 2022/2023. 
Stavitelem musí být Lánovák nebo 
jeho potomek (např. vnuk dědy
z Lánova) a dílko musí stát na katastru 
obce Lánov. A platí, že 1 sněhulák = 1 
soutěžící!

   Sněhuláka vyfoťte a zašlete s kontak-
tem na sebe na adresu infocentrum 
@lanov.cz nebo se s fotoaparátem/mo-
bilem dostavte přímo do infocentra;
v tom případě prosím nezapomeňte 
kabel. Uzávěrka příjmu vašich sně-
huláků je 13. 2. 2023 (uzávěrka jarní-
ho zpravodaje).

 Tři vylosované výtvory budou oce-
něny. Výsledek soutěže se dozvíte
v jarním zpravodaji, na infokanálu 
KTV, na webu a na FB Lánováci sami 
sobě.

 Stavte, foťte, posílejte! Těšíme se 
na vaše výtvory. 

       Karolina Boková

  Krkonošská cena
  za architekturu
Ve čtvrtek 3. listopadu 2022 proběhlo
v prostorách industriální památky 
Pivovaru Kluge v Rudníku vyhlášení 
prvního ročníku Krkonošské ceny za 
architekturu. „Pilotní ročník regio-
nální ceny je třeba chápat jako průlo-
mový okamžik, kdy iniciátoři Ceny 
spolu s porotou zavádějí do českého 
prostředí pohled a kritéria regionální 
ceny za architekturu a rozvoj území.
Je to přístup řekněme sousedský, který 
je v Rakousku, Německu, nebo Švýcar-
sku základním kamenem péče o vysta-
věné prostředí,“ uvedl Ing. arch. Josef 
Smutný, organizátor a otec myšlenky 
Krkonošské ceny za architekturu.
V České republice byly doposud
v oblasti hodnocení realizací kvalitní 

architektury, práce s veřejným prosto-
rem nebo krajinou především celoná-
rodní ceny. Ty ale podle Smutného 
nemohou pojmout detail mikrore-
gionu, jeho specifické potřeby a počiny 
v něm.

  Do prvního ročníku soutěže bylo 
přihlášeno celkem dvacet prací,
ze kterých porota vybrala v prvním 
kole devět nominací. Ty osobně 
navštívila 22. října 2022 a následně 
vyhodnotila v průběhu dlouhých 
diskusí o jednotlivých aspektech 
přihlášených realizací i o vlastním 
obsahu ceny. „Smysl a povaha soutěže 
může být srozumitelná právě až z hod-
nocených prací, z odůvodnění a ko-
mentářů. Má být oceněn pouze archi-
tekt? Nebo je lepší vyzdvihnout spíš 
přístup celých samospráv, veřejných 
nebo soukromých investorů? V žádném 
případě jsme nechtěli, aby měla cena 
význam jen pro jakkoli vymezenou 
skupinu odborníků. Porota dobře 
chápe, že pro dosahování co nejvyšší 
úrovně stavební kultury je v práci
s vystavěným prostředím nezbytné 
oslovit, zapojit a vtáhnout do dění
co nejširší okruh zainteresovaných,“ 
popsal pohled, s nímž k hodnocení 
jednotlivých počinů porota přistupo-
vala Tomáš Veselý, předseda poroty 
Krkonošské ceny za architekturu.
 Po obsáhlé argumentaci se porota 
Krkonošské ceny za architekturu 2022 
rozhodla udělit nejen hlavní cenu, ale 
ocenit i další regionální počiny. 
Ocenění získávají jak autoři děl, archi-
tekti a krajináři, tak i investoři.

 Počinem v oblasti práce s veřej-
ným prostorem se stalo Rýchorské 
náměstí v Žacléři. Ve složitém terénu 
centra obce je předvedeno jednoduché, 
kvalitní a citlivé řešení úpravy historic-
kého náměstí. „Věříme, že zvolený 
přístup se stane iniciačním impulzem 
nejen pro tuto obec,“ uvedl za porotu 
Tomáš Veselý. Počinem ve spirituali-
zaci krajiny se stala zvonička na 
Vlašských boudách ve Velké Úpě. 
„Zde jsme ocenili především citlivé 
zasazení do krajiny, moderní zhodno-
cení inspiračních motivů i spolupráci 
investora s lokálními dodavateli,“ 
doplnil Veselý. Počinem veřejného 
investora je realizace lávek a útulen, 
jejichž zadavatelem byla Správa 
KRNAP a realizátorem ČVUT. „Spo-
lupráci mezi Fakultou architektury 
ČVUT v Praze a Správou Krkonoš-
ského parku považujeme za příkladnou 
nejen pro krajinu a hledání ohledupl-
ného přístupu k ní, ale i pro studenty 
architektury. Věříme, že přestože
o těchto dílech již bylo mnohé napsáno, 

jsou příkladem hodným následování
a bylo by chybou je v prvním ročníku 
regionální ceny opominout,“ uzavřel 
diskusi nad udělenými speciálními 
cenami Tomáš Veselý.

 Každá soutěž má mít svého jedno-
značného vítěze. Tím se v prvním 
ročníku Krkonošské ceny za architek-
turu stal Aparthotel Svatý Vavřinec
v Peci pod Sněžkou. Porota ocenila jak 
profesionální postup soukromého 
investora při výběru řešení formou 
soutěže, tak vlastní návrh a realizaci. 
„Vznikl soubor, který výrazně předefi-
noval předchozí urbanistický kontext 
centra Pece pod Sněžkou. Je architek-
tonicky vysoce kvalitní a funkčně pod-
poruje život v obci. Již dnes je možno 
říci, že jeho realizace spoluiniciovala 
kvalitní rozvoj celého horského letovis-
ka,“ okomentoval udělení hlavní ceny 
Tomáš Veselý.

 První ročník Krkonošské ceny za 
architekturu ohodnotili členové poroty 
na základě přihlášených děl jako 
mimořádně kvalitní. Region MAS 
Krkonoše se může pochlubit vysokou 
kvalitou stavební kultury u všech 
hodnocených realizací. Soutěžní poči-
ny budou k vidění v rámci putovní 
výstavy, kterou organizátoři symbo-
licky zahájili v průběhu slavnostního 
večera v Pivovaru Rudník. Odtud se 
přesune do obce Lánov, města Vrch-
labí, následně do Malé Úpy a dalších 
destinací v rámci MAS Krkonoše. 
„Naším cílem je podnítit zájem muni-
cipalit a veřejnosti o kvalitní architek-
turu a veřejný prostor nejen ve měs-
tech, ale i na venkově. Chceme, aby 
zástupci samospráv spolupracovali
s urbanisty a architekty na rozvojových 
studiích a aby nepodceňovali přípravu 
projektů, na které je třeba v rozvojo-
vých plánech dále navazovat,“ potvr-
dila důležitost smysluplného plánování 
územního rozvoje Kateřina Fejglová, 
manažerka MAS Krkonoše, která je 
spolupořadatelem Krkonošské ceny
za architekturu.

 Porota prvního ročníku Krkonošské 
ceny za architekturu byla složená
z odborníků v oblasti architektury, 
krajinářské tvorby, ale i kulturní
a sociální antropologie. Rozhodovala 
ve složení:
DOC. ING. ARCH. ONDŘEJ BENEŠ, PH. D
ING. MARTINA FOREJTOVÁ
ING. ARCH. JANA JANĎOURKOVÁ  
         MEDLÍKOVÁ
ING. ARCH. MGR. EMILIA JAROŠOVÁ
M. A. MARTIN KLODA
ING. ARCH. ROMANA MALIŠ BÍLKOVÁ
PHDR. MICHAL TOŠNER, PHD.
ING. ARCH. TOMÁŠ VESELÝ
ING. ARCH. JAROSLAV WERTIG
ING. ARCH. HANA PROCHÁZKOVÁ
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INFO Z ÍČKA
S O U T Ě Ž
Lánovský sněhulák 2023



  Rostliny v hádankách
  V hodině českého jazyka v 5. A 
jsme se věnovali pravopisu v článku
o kopřivě dvoudomé. Po tomto výkonu 
jsme s radostí zavzpomínali na 
rozkvetlé louky, zahrádky a sady. 
Někdo dokonce přenesl mysl do zahra-
ničí. Stali jsme se rostlinami a spolu-
žáci měli hádat, jakou rostlinu předsta-
vujeme.

Zkuste své luštitelské umění i vy:
• Já jsem malá „borůvka“ v lese. Ale ne 

ledajaká. Pokaždé, když kolem mě 
projde malé dítě, má na mě chuť. Ale 
až si mě dá, zjistí, že udělalo velkou 
chybu.

• Hrají se na mě sporty. Rostu na 
loukách, zahradách. Některá zvířata 
mě jedí. Můžu být vysoká, podle 
toho, jak mě sekáte.

•  Jsem rostlina velmi známá. Pletete si 
ze mě věnečky. Nacházím se hlavně 
na loukách, ale i na zahradách.

• Jsem celkem velká. Pomáhám na 
nemoci v části hlavy. Stačí si ke mně 
přičichnout.

• Rostu na loukách, na zahrádkách. 
Dělá se ze mě i med a holky ze mě 
rády pletou věnečky. Když vykvetu, 
pouštím ze sebe pyl. Pokud mě 
zlomíš, tak ze mě vytéká mléko.

• Jsem strom. Mám květy orchideje. 
Když odkvetu, tak se květy změní
v lusky.

• Když se mě dotkneš, zavírám se. 
Mám lístky, jsem dravá. Nekvetu. 
Většinou jsem menšího vzrůstu
a mám bodláčky. Nejím kořeny.

Autoři hádanek:
M. Koldovský, F. Javor, M. Bjelková, 
A. Macáková, V. Gregorová, K. Jirous-
ková, M. Jandová

Řešení:
vraní oko čtyřlisté, tráva, smetánka 
lékařská, rýmovník, smetánka lékař-
ská, vanilka, mucholapka

         Ivana Malínská

  Čtení nás baví
  Každou středu se nás sedm 
čtenářek schází, abychom si řekly, co 
jsme nového objevily ve světě knih. 
Vzájemně si ukazujeme knihy, které 
čteme, zkoušíme ve školní knihovně 
hledat knihy podle určitého tématu. 
Někdy vyrazíme jinam, kde jsou knihy 
a jindy za námi přijdou milovníci 
knih…

 Ve středu 19. 10. jsme navštívily 
knihovnu v našem lánovském infocen-
tru. Po vyslechnutí základních infor-
mací o knihovně jsme si prohlédly 
knížky, které nás zaujaly. Několikrát 

jsme položily i zvídavé otázky Karo-
lině Bokové, která nás provázela.

 2. 11. k nám do školy přišla dvou-
členná návštěva. Paní Z. Schliegsbiro-
vá, která nám vyprávěla o svém čtenář-
ství, ale i jak se jí od počátečního čtení 
měnily čtenářské chutě. Přinesla nám 
ukázat nejen spoustu jejích oblíbených 
knih, ale i čtenářský deník, který si 
vedla jako studentka. Druhou členkou 
byla její vnučka N. Schliegsbirová, 
žačka 4. třídy naší školy. Ta nám 
představila svou prvotinu (ano, myslím 
knihu) Kouzelní králíčci. Mimo jiných 
informací o knize nám sdělila, že na 
nápad napsat knihu o kouzelných 
králíčcích autorka může přijít třeba
u kamarádky v bazéně.

 Někdo se čtení bojí, někdo ho 
dokonce nemá rád. Za naši holčičí 
skupinku musím říct - čtení nás baví!!! 
A těšíme se, kam půjdeme příště, kdo 
nás příště navštíví, anebo jakými 
knihami se navzájem inspirujeme.

       Iva Malínská

  Školní rok 2022-23
     Ve čtvrtek 1. 9. 2022 jsme 
zahájili nový školní rok. Za sluníčko-
vého počasí jsme přivítali po prázdni-
nách všechny žáky i zaměstnance. Naši 
deváťáci provedli budoucí prvňáčky 
slavnostní branou do první třídy.
Do prvních tříd nastoupilo 31 žáčků. 

   V tomto školním roce se ve škole 
vzdělává 309 žáků a školku navštěvuje 
79 dětí. Všem žákům ZŠ i dětem MŠ se 
celkem věnuje 72 zaměstnanců. 
Provoz je zajištěn ve čtyřech budovách 
(hlavní budova A + jídelna, budova B + 
MŠ, MŠ PL, MŠ HL). Do vzdělávání 
patří nejen zapojování žáků do soutěží 
a olympiád, ale i podpora zdravého 
životního stylu. V každém ročníku se 
žáci seznámí s novou zajímavou čin-
ností, možná si i osvojí nějakou aktivi-
tu. V první třídě je to bruslení, ve druhé 
a třetí plavání, čtvrtá a pátá třída se 
zaměří na pobyty v přírodě. Druhý 
stupeň začíná adaptačním kurzem, 
sedmá třída má lyžařský výcvik, osmá 
třída si užije oblíbený vodácký kurz
a na devátou čeká turistický, nebo 
cyklistický pobyt.

 V letošním roce také máme své 
školní téma a to zní: Rok znalostí, 
dovedností a talentů aneb bude 
CIRKUS. Chceme naše žáky motivo-
vat a povzbuzovat k tomu, aby v sobě 
hledali to, co je baví, co jim jde a chtěli 
by se v tom rozvíjet a zdokonalovat, 
aby si vyzkoušeli i věci, které jsou 
nové, a nebáli se jich. V říjnu proběhly 
první projektové dny zaměřené na 

dovednosti. Žáci kromě sportovního 
nasazení museli také ukázat svoji 
obratnost a šikovnost. Pedagogové si 
totiž pro žáky připravili opravdu 
zajímavá stanoviště – od skákání v pyt-
li, přes kuželky, šipky, sprint s taškou, 
chůzi na chůdách, až po foukání do 
pingpongového míčku nebo obratnost 
s toaletním papírem a spoustu dalších 
netradičních stanovišť. Ani první 
stupeň nebyl ochuzen. Žáci byli rozdě-
leni do šestnácti týmů a pod sportov-
ním vedením deváťáka se vydali plnit 
připravené týmové úkoly. Skákali do 
dálky, běhali štafetu na čas, přenášeli 
vodu sběračkou, posouvali tenisák 
pomocí papírového okapu, ručkovali 
na laně, … a to vše jako tým.
 Již čtvrtým rokem pokračujeme
v rozvíjení nadaných a aktivních žáků. 
Do Klubu nadaných dětí Lánovák se 
zapojují žáci, které baví technika, 
matematika, historie, nebo jsou šikovní 
na cizí jazyky. V rámci mimoškolní 
činnosti jsme díky ochotným pedago-
gickým pracovníkům a Atletickému 
oddílu Vrchlabí otevřeli 21 kroužků.  
Zájem o mimoškolní činnost je oprav-
du velký, ale nejen o ni. Přesah 
kapacity školní družiny nám stále 
doplňuje Lánovák, jehož činnost měla 
31. 12. 2022 skončit. Díky ochotě 
zastupitelů a financování ze strany 
Obce bude jeho provoz zachován.

 Nežijeme v jednoduché době a ani 
škole se nevyhýbají běžné problémy. 
Někdy nás potrápí mezilidské vztahy, 
chování žáků mezi sebou, ale i přístup 
rodičů, společnosti. Stále nás nene-
chává v klidu každodenní dopravní 
situace v ranních hodinách před školou 
(stojící auta v křižovatce, zajíždění
k budově školy atd.). Řešíme ceny 
energií, stoupající ceny potravin i spo-
třebního zboží jako všichni lidé v této 
republice. Hledáme finanční zdroje
v grantech, dotacích. Stále však věřím, 
že díky dobré komunikaci a také spolu-
práci s rodiči i zřizovatelem vše zvlád-
neme.

   Přeji vám, rodičům i žákům a také 
nám všem klidný školní rok plný rados-
ti, zdraví a pohody.

      Mgr. Radmila Koniková,
          ředitelka školy
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Vážení čtenáři, infocentrum Lánov 
vyhlašuje 8. ročník soutěže Lánovský 
sněhulák.

 Sněhuláci musí být ze sněhu,
o minimální výšce 100 cm a musí být 
postaveni v zimní sezóně 2022/2023. 
Stavitelem musí být Lánovák nebo 
jeho potomek (např. vnuk dědy
z Lánova) a dílko musí stát na katastru 
obce Lánov. A platí, že 1 sněhulák = 1 
soutěžící!

   Sněhuláka vyfoťte a zašlete s kontak-
tem na sebe na adresu infocentrum 
@lanov.cz nebo se s fotoaparátem/mo-
bilem dostavte přímo do infocentra;
v tom případě prosím nezapomeňte 
kabel. Uzávěrka příjmu vašich sně-
huláků je 13. 2. 2023 (uzávěrka jarní-
ho zpravodaje).

 Tři vylosované výtvory budou oce-
něny. Výsledek soutěže se dozvíte
v jarním zpravodaji, na infokanálu 
KTV, na webu a na FB Lánováci sami 
sobě.

 Stavte, foťte, posílejte! Těšíme se 
na vaše výtvory. 

       Karolina Boková

  Krkonošská cena
  za architekturu
Ve čtvrtek 3. listopadu 2022 proběhlo
v prostorách industriální památky 
Pivovaru Kluge v Rudníku vyhlášení 
prvního ročníku Krkonošské ceny za 
architekturu. „Pilotní ročník regio-
nální ceny je třeba chápat jako průlo-
mový okamžik, kdy iniciátoři Ceny 
spolu s porotou zavádějí do českého 
prostředí pohled a kritéria regionální 
ceny za architekturu a rozvoj území.
Je to přístup řekněme sousedský, který 
je v Rakousku, Německu, nebo Švýcar-
sku základním kamenem péče o vysta-
věné prostředí,“ uvedl Ing. arch. Josef 
Smutný, organizátor a otec myšlenky 
Krkonošské ceny za architekturu.
V České republice byly doposud
v oblasti hodnocení realizací kvalitní 

architektury, práce s veřejným prosto-
rem nebo krajinou především celoná-
rodní ceny. Ty ale podle Smutného 
nemohou pojmout detail mikrore-
gionu, jeho specifické potřeby a počiny 
v něm.

  Do prvního ročníku soutěže bylo 
přihlášeno celkem dvacet prací,
ze kterých porota vybrala v prvním 
kole devět nominací. Ty osobně 
navštívila 22. října 2022 a následně 
vyhodnotila v průběhu dlouhých 
diskusí o jednotlivých aspektech 
přihlášených realizací i o vlastním 
obsahu ceny. „Smysl a povaha soutěže 
může být srozumitelná právě až z hod-
nocených prací, z odůvodnění a ko-
mentářů. Má být oceněn pouze archi-
tekt? Nebo je lepší vyzdvihnout spíš 
přístup celých samospráv, veřejných 
nebo soukromých investorů? V žádném 
případě jsme nechtěli, aby měla cena 
význam jen pro jakkoli vymezenou 
skupinu odborníků. Porota dobře 
chápe, že pro dosahování co nejvyšší 
úrovně stavební kultury je v práci
s vystavěným prostředím nezbytné 
oslovit, zapojit a vtáhnout do dění
co nejširší okruh zainteresovaných,“ 
popsal pohled, s nímž k hodnocení 
jednotlivých počinů porota přistupo-
vala Tomáš Veselý, předseda poroty 
Krkonošské ceny za architekturu.
 Po obsáhlé argumentaci se porota 
Krkonošské ceny za architekturu 2022 
rozhodla udělit nejen hlavní cenu, ale 
ocenit i další regionální počiny. 
Ocenění získávají jak autoři děl, archi-
tekti a krajináři, tak i investoři.

 Počinem v oblasti práce s veřej-
ným prostorem se stalo Rýchorské 
náměstí v Žacléři. Ve složitém terénu 
centra obce je předvedeno jednoduché, 
kvalitní a citlivé řešení úpravy historic-
kého náměstí. „Věříme, že zvolený 
přístup se stane iniciačním impulzem 
nejen pro tuto obec,“ uvedl za porotu 
Tomáš Veselý. Počinem ve spirituali-
zaci krajiny se stala zvonička na 
Vlašských boudách ve Velké Úpě. 
„Zde jsme ocenili především citlivé 
zasazení do krajiny, moderní zhodno-
cení inspiračních motivů i spolupráci 
investora s lokálními dodavateli,“ 
doplnil Veselý. Počinem veřejného 
investora je realizace lávek a útulen, 
jejichž zadavatelem byla Správa 
KRNAP a realizátorem ČVUT. „Spo-
lupráci mezi Fakultou architektury 
ČVUT v Praze a Správou Krkonoš-
ského parku považujeme za příkladnou 
nejen pro krajinu a hledání ohledupl-
ného přístupu k ní, ale i pro studenty 
architektury. Věříme, že přestože
o těchto dílech již bylo mnohé napsáno, 

jsou příkladem hodným následování
a bylo by chybou je v prvním ročníku 
regionální ceny opominout,“ uzavřel 
diskusi nad udělenými speciálními 
cenami Tomáš Veselý.

 Každá soutěž má mít svého jedno-
značného vítěze. Tím se v prvním 
ročníku Krkonošské ceny za architek-
turu stal Aparthotel Svatý Vavřinec
v Peci pod Sněžkou. Porota ocenila jak 
profesionální postup soukromého 
investora při výběru řešení formou 
soutěže, tak vlastní návrh a realizaci. 
„Vznikl soubor, který výrazně předefi-
noval předchozí urbanistický kontext 
centra Pece pod Sněžkou. Je architek-
tonicky vysoce kvalitní a funkčně pod-
poruje život v obci. Již dnes je možno 
říci, že jeho realizace spoluiniciovala 
kvalitní rozvoj celého horského letovis-
ka,“ okomentoval udělení hlavní ceny 
Tomáš Veselý.

 První ročník Krkonošské ceny za 
architekturu ohodnotili členové poroty 
na základě přihlášených děl jako 
mimořádně kvalitní. Region MAS 
Krkonoše se může pochlubit vysokou 
kvalitou stavební kultury u všech 
hodnocených realizací. Soutěžní poči-
ny budou k vidění v rámci putovní 
výstavy, kterou organizátoři symbo-
licky zahájili v průběhu slavnostního 
večera v Pivovaru Rudník. Odtud se 
přesune do obce Lánov, města Vrch-
labí, následně do Malé Úpy a dalších 
destinací v rámci MAS Krkonoše. 
„Naším cílem je podnítit zájem muni-
cipalit a veřejnosti o kvalitní architek-
turu a veřejný prostor nejen ve měs-
tech, ale i na venkově. Chceme, aby 
zástupci samospráv spolupracovali
s urbanisty a architekty na rozvojových 
studiích a aby nepodceňovali přípravu 
projektů, na které je třeba v rozvojo-
vých plánech dále navazovat,“ potvr-
dila důležitost smysluplného plánování 
územního rozvoje Kateřina Fejglová, 
manažerka MAS Krkonoše, která je 
spolupořadatelem Krkonošské ceny
za architekturu.

 Porota prvního ročníku Krkonošské 
ceny za architekturu byla složená
z odborníků v oblasti architektury, 
krajinářské tvorby, ale i kulturní
a sociální antropologie. Rozhodovala 
ve složení:
DOC. ING. ARCH. ONDŘEJ BENEŠ, PH. D
ING. MARTINA FOREJTOVÁ
ING. ARCH. JANA JANĎOURKOVÁ  
         MEDLÍKOVÁ
ING. ARCH. MGR. EMILIA JAROŠOVÁ
M. A. MARTIN KLODA
ING. ARCH. ROMANA MALIŠ BÍLKOVÁ
PHDR. MICHAL TOŠNER, PHD.
ING. ARCH. TOMÁŠ VESELÝ
ING. ARCH. JAROSLAV WERTIG
ING. ARCH. HANA PROCHÁZKOVÁ
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 První ročník Krkonošské ceny za 
architekturu se uskutečnil i díky hlav-
nímu partnerovi Nadačnímu fondu 
ŠKODA AUTO, který ocenění pod-
pořil v grantové výzvě Nové vize pro 
kulturu. „Cílem naší grantové výzvy je 
iniciovat vznik odvážných a vizionář-
ských projektů, které rozvíjejí sociální
a kulturní kontakty obyvatel a spolu-
práci různých komunit v regionech,
kde náš nadační fond působí,“ říká 
Ladislav Kučera, ředitel Nadačního 
fondu ŠKODA AUTO. „Krkonošská 
cena za architekturu má podle nás 
potenciál pozvednout region v očích 
široké veřejnosti, vzbudit zájem oby-
vatel o lokální architekturu a podpořit 
vzájemnou inspiraci a předávání zkuše-
ností.“

 Hlavním partnerem Krkonošské 

ceny za architekturu je Nadační fond 

ŠKODA AUTO. Partnery prvního 

ročníku byly Kámen Pečky a Rodinné 

vinařství Sedlák. Záštitu udělili ředitel 

Správy KRNAP, PhDr. Robin Böhnisch 

a Česká komora architektů.

Více informací na:
www.krkonosskacenazaarchitekturu.cz

(Pozn. red.: Tisková zpráva byla redak-

čně krácena).

Svazek obcí Horní Labe, se sídlem
v Hostinném, je nositelem projektu, 
který v prosinci tohoto roku bude 
končit. Díky dotačním penězům 
se podařilo udělat pro rozvoj našeho 
území kus dobré práce.

 V rámci realizace projektu jsme 
spolu s odborníky zpracovali, tolik 
potřebné strategické a rozvojové 
dokumenty nejen pro naše obce, ale
i pro Svazek obcí samotný. 

 Strategický plán Svazku obcí 
Horní Labe je hlavním koncepčním 
doku-mentem pro rozvoj území od roku 
2021 do 2030. Zachycuje situaci
v jednotlivých obcích i v regionu jako 
celku a srovnává situaci s vyššími 
územními celky. Strategický plán 
formuluje společné rozvojové záměry. 
Slouží do jisté míry jako rozvojový 
průnik a nadstavba plánů jednotlivých 
obcí a reflektuje také zvýšení role 
Místních akčních skupin (MAS), které 
rovněž komplexně usilují o rozvoj 
území. Vyjasňuje tak vztah SOHL
s ostatními aktéry rozvoje v regionu 
(MAS a DSO – dobrovolné svazky 
obcí) a nastiňuje způsob možné 
spolupráce. 

 Jako nedílná součást Strategie 
svazku byly zpracovány 3 koncepce 
(Koncepce systému třídění a sběru 
odpadů, Koncepce řešení čištění 
odpadních vod a Koncepce rozvoje 
cyklodopravy), z jejichž závěrů Stra-
tegie vycházela. 

 Dalším „dítětem“ projektu jsou 
Rozvojové strategické dokumenty 
zpracované pro 12 obcí Svazku (Horní 
Kalná, Dolní Kalná – aktualizace, 
Horní Olešnice, Dolní Olešnice, Chotě-
vice, Nemojov, Čermná, Hostinné – 
aktualizace, Kunčice nad Labem – 
aktualizace, Dolní Branná, Dolní Dvůr, 
Černý Důl).

 Pro každou obec je tvorba Strate-
gického dokumentu velmi důležitá, a to 
nejen z důvodu efektivního plánování 
zejména investičních projektů obce,
na které je pak možné, díky zpracované 
(za participace odborníků i občanů)
a zastupitelstvem obce schválené 
Strategii, získat evropské i státní 
dotace. 

 Strategický dokument se skládá
z analytické části, která má za úkol 
zmapovat aktuální stav v jednotlivých 
oblastech obce (např. sociodemogra-
fická situace, veřejné služby a občanská 
vybavenost, správa a řízení obce
a úřadu, hospodaření obce, trh práce
a podnikatelské prostředí, cestovní 
ruch, doprava a dopravní infrastruk-
tura, životní prostředí a zemědělství 
a v neposlední řadě trávení volného 
času). Vzniklý podklad (analýza) je 
poté základem pro tvorbu návrhové
a implementační části dokumentu, 
které nastaví směr a cíle dalšího rozvoje 
obce s návrhem, jak je úspěšně 
naplňovat.

 Strategické dokumenty jsou 
zveřejněny na webových stránkách 
vašich obcí a Svazku www.sohl.cz

 Dále jsme zpracovávali Studie 
proveditelnosti konkrétních projektů, 
Generely zeleně a velkou kapitolou 
jsou i Pasporty majetků jednotlivých 
do projektu zapojených obcí. 

 Více informací k projektu (včetně 
finančních) a většinu zpracováva-
ných dokumentů si můžete prohléd-
nout na stránkách www.sohl.cz pod 
projekty, nebo si rovnou naskenujte 
QR kód.

(Do konce projek-
tu tam přibudou
i právě zpracová-
vané Pasporty
a některé Studie 
proveditelnosti.)

 Cílem projektu je posílení strate-
gického řízení subjektů v území, 
optimalizace procesů a postupů ve 
veřejné správě. 

 Díky zrealizovaným vzdělávacím 
aktivitám jsme přispěli i k profesiona-
lizaci veřejné správy, prostřednictvím 
zvyšování znalostí a dovedností zá-
stupců našich obcí. www.sohl.cz

 Kromě zjevného užitku ze zpraco-
vaných dokumentů a vzdělávacích 
aktivit uspořil Svazek a jeho obce díky 
spolupráci v území a spolufinancování 
od Evropské unie a MPSV ČR 
celkem 6.455.917 Kč.

 Těšíme se na další spolupráci při 

rozvoji našeho regionu.

         Lenka Kněžourová
manažerka Svazku

  JESKYNĚ
           V HORNÍM LÁNOVĚ
V průběhu času se ke mně dostaly různé 
texty o jeskyních v Horním Lánově. 
Bylo by škoda se s vámi o některé z nich 
nepodělit, a proto čtěte prosím dále.
       Karolina Boková

 •  Nálezná zpráva o nalezených 
zprávách aneb o jeskynním medvě-
dovi a jiných zviřátkách z Horního 
Lánova

Úvod

 Vy, kteří mě alespoň trochu znáte, 
tak jistě víte, že se zajímám, mimo jiné, 
především o rudné hornictví převážně
v západní části Krkonoš a Podkrkonoší 
a také na Železnobrodsku a také o vše, 
co s ním tak nějak souvisí. Díky tomu se 
mi občas dostane do rukou pozoru-
hodný materiál a informace, které spíše 
než montanisty mohou zajímat jesky-
ňáře. Tak se i stalo celkem nedávno,
a proto si myslím, že bude dobré o jednu 
takovou, sice ne až tak významnou, 
starou zprávu, na kterou se s největší 
pravděpodobností již asi dávno zapo-
mnělo, se s těmi, které zaujme, podělit. 
A to snad proto, aby opět na dlouhá 
desetiletí, anebo ještě déle, neupadla
v hluboké zapomnění.

Oč tu vlastně běží

 Takže, po vzoru slavných kapel, jak 
by řekl klasik, v tomto případě slepý 
flašinetář, nesmrtelný Lou Fanánek 
Hágen, se mi nedávno při vyhledávání 
informací o Emilu Porthovi, ne příliš 
dobře známém geologovi, který se
i přes svůj krátký život částečně zaslou-
žil o geologické mapování Podkrkonoší 
a Krkonoš, podařilo objevit dvě velmi 
zajímavé zprávičky o jedné z jeskyní
v Horním Lánově. První z nich byla 
publikována v „Ročence císařsko-
královského geologického Říšského 
ústavu ve Vídni“ v roce 1857. Dovolím 
si ji zde ocitovat tak, jak je v ročence
v původním znění a také v původním 
jazyce, němčině.

 „Herr E. Porth theilte ferner mit, 
dass er bei Ober-Langenau im Riesen-
gebirge im krystallinischen Kalke eine 
Höhle aufgeschlossen habe, die gröss-
tentheils mit Lehm ausgefüllt war. In 
dem letzteren fanden sich sehr zahlre-
iche Knochenreste, die in ihrer grossen 
Mehrzahl einer Dachs-Art angehören, 
selten dagegen sind Reste von Ursus 

spelaeus, Cervus megaceros und einer 
Vogel-Art. Herr Porth ist mit der 
näheren Bestimmung dieser Reste 
beschäftigt und wird die Resultate 
derselben später mittheilen.“

 A nyní se zde pokusím o svůj 
neumělý překlad do mé milované 
mateřštiny, tedy do jazyka českého, pro 
ty, jimž z německého zápisu není ještě 
jasné, o čem se zde vlastně pojednává.

 „Pan E. Porth mimo to sdělil, že
u Horního Lánova v Krkonoších
v krystalickém vápenci jeskyni otevříti 
měl, která byla z větší části vyplněna 
hlínou. V posledku nalezly se velmi 
četné kosterní pozůstatky, z velké 
většiny náležející jezevci, vzácné 
naproti tomu jsou pozůstatky Ursus 
spelaeus, Cervus megaceros a nějakého 
ptačího druhu. Pan Porth je bližším 
určením pozůstatků zaměstnán a vý-
sledky těchto oznámí později.“

Množství otazníků

 K otevření jeskyně došlo asi v tom 
samém roce, kdy byla zpráva publiko-
vána, tedy v roce 1857. V té době byl již 
Emil Porth jmenován C. k. geologic-
kým říšským ústavem řádným geolo-
gem a byl pověřen mapováním Krko-
noš. Tuto oblast znal již asi dosti dobře 
ze svého několikaletého působení v ní
a v té době o ní také publikoval několik 
prací, především o horninách permo-
karbonu a výskytech a menších ložis-
cích Cu-rud. Takže o tom, kdy byla 
jeskyně otevřena nebo objevena, snad 
není pochyb. Ale kterou jeskyni
v Horním Lánově to pan Porth vlastně 
objevil, když dnes víme, že se zde 
nachází jeskyní hned několik? Myslím, 
že na tuto otázku nám pomůže odpově-
dět druhá zmínka o téže jeskyni, publi-
kovaná Fr. Pošepným, později světově 
proslulým to geologem, taktéž v roce 
1857 v časopisu Živa. A opět si ji zde 
ocitujme pěkně celou.

 „U Niederhofu byla od pana Portha 
nalezena jeskyně s ohromnými kráp-
níky a množstvím kostí, z nichž se ale 
posud jen dva rody určit daly.“ (Nieder-
hof, česky Dolní Dvůr, je obec, která 
sousedí hned s Horním Lánovem, pozn. 
RK.)

 Jeskyně s ohromnými krápníky? 
Domnívám se, že by se snad tato dala
s velkou pravděpodobností ztotožnit
s mně známou, menší jeskyní v Horním 
Lánově, která byla pracně znovuobje-
vena, částečně dokumentována a zkou-
mána skupinou bozkovských jeskyňářů 
(členové skupiny - Filip Seifert, Jakub 
Hlava, Jan Hloušek a Josef Zeman)
v letech 2007 - 2008. Tato jeskynní 

lokalita je zasvěceným, více než mě, 
dobře známa a není tedy nutné ji zde 
více popisovat. Je-li to skutečně ta 
„Porthova“ nebo nějaká jiná, už se asi 
nikdy nedovíme, ale jiná jeskyně
s velkými krápníky dnes v Lánově 
známá není.

Medvěd nebo Teddy bear

 Zatím nezodpovězenou otázkou zde 
ale zůstává, zda se skutečně mohlo 
jednat o kosterní pozůstatky jeskynního 
medvěda a velkého stepního jelena, 
když o nich nic bližšího nevíme. Než se 
Emil Porth stal geologem, studoval na 
Karlově univerzitě medicínu a dokon-
ce publikoval i drobné vědecké práce
o zvířatech, takže mohl mít dostatečné 
množství praktických zkušeností a kos-
terní pozůstatky jím mohly být snad 
určeny správně. Navíc spolupracoval
s dalšími badateli a měl za sebou
i zázemí C. k. geologického říšského 
ústavu, kde se našel někdo, kdo se jistě 
kvartérní speleopaleontologií zabýval. 
Jestliže tedy byly pozůstatky určeny 
správně, a předpokládejme, že ano, tak 
by se jednalo tuším o druhý (Medvědí 
jeskyně ve Svobodě n. Úpou) v litera-
tuře popsaný nález jeskynního med-
věda v celém krkonošském krasu
a lokalita by nebyla až zas tak bezvý-
znamnou, nic neříkající dírou ve starém 
lomu, kterou je potřeba zasypat dávno 
vysloužilým domovním harampádím. 
Rázem by si díky těmto výše popsaným 
nálezům zasluhovala větší pozornost, 
ochranu a o něco „citlivější přístup“,
a to proto, že je to asi v dnešní době
(r. 2009), jediná „totálně nezničená 
jeskyně“, z které tyto pozůstatky byly 
popsány, a také proto, že nevíme, co 
dalšího by se zde ještě mohlo v jeskyn-
ních sedimentech případně skrývat 
(lokalita totiž nikdy nebyla z pohledu 
speleopaleontologie odborně studová-
na, když pomineme skromnou průkop-
nickou a asi nedokončenou práci Emila 
Portha).

Slovo na závěr

Škoda jen, že nevíme, zda se kostičky
z lokality vůbec zachovaly a kde 
nakonec skončily. Je ale možné,
že přece jen někde odpočívají v některé 
ze sbírek, anebo v depozitáři, např.
s úhledně nadepsaným zaprášeným 
štítkem „Ursus spelaeus, OberLan-
genau“ a je pouze otázkou času, kdy se 
je podaří s trochou štěstí a náhody 
„znovuobjevit“, tak jako třeba výše 
popsané zápisy, a tento nález tak potvr-
dit. Je ale také docela dobře možné,
že se je nalézt nepodaří již nikdy a my 
se tak budeme moci pouze dohadovat
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 První ročník Krkonošské ceny za 
architekturu se uskutečnil i díky hlav-
nímu partnerovi Nadačnímu fondu 
ŠKODA AUTO, který ocenění pod-
pořil v grantové výzvě Nové vize pro 
kulturu. „Cílem naší grantové výzvy je 
iniciovat vznik odvážných a vizionář-
ských projektů, které rozvíjejí sociální
a kulturní kontakty obyvatel a spolu-
práci různých komunit v regionech,
kde náš nadační fond působí,“ říká 
Ladislav Kučera, ředitel Nadačního 
fondu ŠKODA AUTO. „Krkonošská 
cena za architekturu má podle nás 
potenciál pozvednout region v očích 
široké veřejnosti, vzbudit zájem oby-
vatel o lokální architekturu a podpořit 
vzájemnou inspiraci a předávání zkuše-
ností.“

 Hlavním partnerem Krkonošské 

ceny za architekturu je Nadační fond 

ŠKODA AUTO. Partnery prvního 

ročníku byly Kámen Pečky a Rodinné 

vinařství Sedlák. Záštitu udělili ředitel 

Správy KRNAP, PhDr. Robin Böhnisch 

a Česká komora architektů.

Více informací na:
www.krkonosskacenazaarchitekturu.cz

(Pozn. red.: Tisková zpráva byla redak-

čně krácena).

Svazek obcí Horní Labe, se sídlem
v Hostinném, je nositelem projektu, 
který v prosinci tohoto roku bude 
končit. Díky dotačním penězům 
se podařilo udělat pro rozvoj našeho 
území kus dobré práce.

 V rámci realizace projektu jsme 
spolu s odborníky zpracovali, tolik 
potřebné strategické a rozvojové 
dokumenty nejen pro naše obce, ale
i pro Svazek obcí samotný. 

 Strategický plán Svazku obcí 
Horní Labe je hlavním koncepčním 
doku-mentem pro rozvoj území od roku 
2021 do 2030. Zachycuje situaci
v jednotlivých obcích i v regionu jako 
celku a srovnává situaci s vyššími 
územními celky. Strategický plán 
formuluje společné rozvojové záměry. 
Slouží do jisté míry jako rozvojový 
průnik a nadstavba plánů jednotlivých 
obcí a reflektuje také zvýšení role 
Místních akčních skupin (MAS), které 
rovněž komplexně usilují o rozvoj 
území. Vyjasňuje tak vztah SOHL
s ostatními aktéry rozvoje v regionu 
(MAS a DSO – dobrovolné svazky 
obcí) a nastiňuje způsob možné 
spolupráce. 

 Jako nedílná součást Strategie 
svazku byly zpracovány 3 koncepce 
(Koncepce systému třídění a sběru 
odpadů, Koncepce řešení čištění 
odpadních vod a Koncepce rozvoje 
cyklodopravy), z jejichž závěrů Stra-
tegie vycházela. 

 Dalším „dítětem“ projektu jsou 
Rozvojové strategické dokumenty 
zpracované pro 12 obcí Svazku (Horní 
Kalná, Dolní Kalná – aktualizace, 
Horní Olešnice, Dolní Olešnice, Chotě-
vice, Nemojov, Čermná, Hostinné – 
aktualizace, Kunčice nad Labem – 
aktualizace, Dolní Branná, Dolní Dvůr, 
Černý Důl).

 Pro každou obec je tvorba Strate-
gického dokumentu velmi důležitá, a to 
nejen z důvodu efektivního plánování 
zejména investičních projektů obce,
na které je pak možné, díky zpracované 
(za participace odborníků i občanů)
a zastupitelstvem obce schválené 
Strategii, získat evropské i státní 
dotace. 

 Strategický dokument se skládá
z analytické části, která má za úkol 
zmapovat aktuální stav v jednotlivých 
oblastech obce (např. sociodemogra-
fická situace, veřejné služby a občanská 
vybavenost, správa a řízení obce
a úřadu, hospodaření obce, trh práce
a podnikatelské prostředí, cestovní 
ruch, doprava a dopravní infrastruk-
tura, životní prostředí a zemědělství 
a v neposlední řadě trávení volného 
času). Vzniklý podklad (analýza) je 
poté základem pro tvorbu návrhové
a implementační části dokumentu, 
které nastaví směr a cíle dalšího rozvoje 
obce s návrhem, jak je úspěšně 
naplňovat.

 Strategické dokumenty jsou 
zveřejněny na webových stránkách 
vašich obcí a Svazku www.sohl.cz

 Dále jsme zpracovávali Studie 
proveditelnosti konkrétních projektů, 
Generely zeleně a velkou kapitolou 
jsou i Pasporty majetků jednotlivých 
do projektu zapojených obcí. 

 Více informací k projektu (včetně 
finančních) a většinu zpracováva-
ných dokumentů si můžete prohléd-
nout na stránkách www.sohl.cz pod 
projekty, nebo si rovnou naskenujte 
QR kód.

(Do konce projek-
tu tam přibudou
i právě zpracová-
vané Pasporty
a některé Studie 
proveditelnosti.)

 Cílem projektu je posílení strate-
gického řízení subjektů v území, 
optimalizace procesů a postupů ve 
veřejné správě. 

 Díky zrealizovaným vzdělávacím 
aktivitám jsme přispěli i k profesiona-
lizaci veřejné správy, prostřednictvím 
zvyšování znalostí a dovedností zá-
stupců našich obcí. www.sohl.cz

 Kromě zjevného užitku ze zpraco-
vaných dokumentů a vzdělávacích 
aktivit uspořil Svazek a jeho obce díky 
spolupráci v území a spolufinancování 
od Evropské unie a MPSV ČR 
celkem 6.455.917 Kč.

 Těšíme se na další spolupráci při 

rozvoji našeho regionu.

         Lenka Kněžourová
manažerka Svazku

  JESKYNĚ
           V HORNÍM LÁNOVĚ
V průběhu času se ke mně dostaly různé 
texty o jeskyních v Horním Lánově. 
Bylo by škoda se s vámi o některé z nich 
nepodělit, a proto čtěte prosím dále.
       Karolina Boková

 •  Nálezná zpráva o nalezených 
zprávách aneb o jeskynním medvě-
dovi a jiných zviřátkách z Horního 
Lánova

Úvod

 Vy, kteří mě alespoň trochu znáte, 
tak jistě víte, že se zajímám, mimo jiné, 
především o rudné hornictví převážně
v západní části Krkonoš a Podkrkonoší 
a také na Železnobrodsku a také o vše, 
co s ním tak nějak souvisí. Díky tomu se 
mi občas dostane do rukou pozoru-
hodný materiál a informace, které spíše 
než montanisty mohou zajímat jesky-
ňáře. Tak se i stalo celkem nedávno,
a proto si myslím, že bude dobré o jednu 
takovou, sice ne až tak významnou, 
starou zprávu, na kterou se s největší 
pravděpodobností již asi dávno zapo-
mnělo, se s těmi, které zaujme, podělit. 
A to snad proto, aby opět na dlouhá 
desetiletí, anebo ještě déle, neupadla
v hluboké zapomnění.

Oč tu vlastně běží

 Takže, po vzoru slavných kapel, jak 
by řekl klasik, v tomto případě slepý 
flašinetář, nesmrtelný Lou Fanánek 
Hágen, se mi nedávno při vyhledávání 
informací o Emilu Porthovi, ne příliš 
dobře známém geologovi, který se
i přes svůj krátký život částečně zaslou-
žil o geologické mapování Podkrkonoší 
a Krkonoš, podařilo objevit dvě velmi 
zajímavé zprávičky o jedné z jeskyní
v Horním Lánově. První z nich byla 
publikována v „Ročence císařsko-
královského geologického Říšského 
ústavu ve Vídni“ v roce 1857. Dovolím 
si ji zde ocitovat tak, jak je v ročence
v původním znění a také v původním 
jazyce, němčině.

 „Herr E. Porth theilte ferner mit, 
dass er bei Ober-Langenau im Riesen-
gebirge im krystallinischen Kalke eine 
Höhle aufgeschlossen habe, die gröss-
tentheils mit Lehm ausgefüllt war. In 
dem letzteren fanden sich sehr zahlre-
iche Knochenreste, die in ihrer grossen 
Mehrzahl einer Dachs-Art angehören, 
selten dagegen sind Reste von Ursus 

spelaeus, Cervus megaceros und einer 
Vogel-Art. Herr Porth ist mit der 
näheren Bestimmung dieser Reste 
beschäftigt und wird die Resultate 
derselben später mittheilen.“

 A nyní se zde pokusím o svůj 
neumělý překlad do mé milované 
mateřštiny, tedy do jazyka českého, pro 
ty, jimž z německého zápisu není ještě 
jasné, o čem se zde vlastně pojednává.

 „Pan E. Porth mimo to sdělil, že
u Horního Lánova v Krkonoších
v krystalickém vápenci jeskyni otevříti 
měl, která byla z větší části vyplněna 
hlínou. V posledku nalezly se velmi 
četné kosterní pozůstatky, z velké 
většiny náležející jezevci, vzácné 
naproti tomu jsou pozůstatky Ursus 
spelaeus, Cervus megaceros a nějakého 
ptačího druhu. Pan Porth je bližším 
určením pozůstatků zaměstnán a vý-
sledky těchto oznámí později.“

Množství otazníků

 K otevření jeskyně došlo asi v tom 
samém roce, kdy byla zpráva publiko-
vána, tedy v roce 1857. V té době byl již 
Emil Porth jmenován C. k. geologic-
kým říšským ústavem řádným geolo-
gem a byl pověřen mapováním Krko-
noš. Tuto oblast znal již asi dosti dobře 
ze svého několikaletého působení v ní
a v té době o ní také publikoval několik 
prací, především o horninách permo-
karbonu a výskytech a menších ložis-
cích Cu-rud. Takže o tom, kdy byla 
jeskyně otevřena nebo objevena, snad 
není pochyb. Ale kterou jeskyni
v Horním Lánově to pan Porth vlastně 
objevil, když dnes víme, že se zde 
nachází jeskyní hned několik? Myslím, 
že na tuto otázku nám pomůže odpově-
dět druhá zmínka o téže jeskyni, publi-
kovaná Fr. Pošepným, později světově 
proslulým to geologem, taktéž v roce 
1857 v časopisu Živa. A opět si ji zde 
ocitujme pěkně celou.

 „U Niederhofu byla od pana Portha 
nalezena jeskyně s ohromnými kráp-
níky a množstvím kostí, z nichž se ale 
posud jen dva rody určit daly.“ (Nieder-
hof, česky Dolní Dvůr, je obec, která 
sousedí hned s Horním Lánovem, pozn. 
RK.)

 Jeskyně s ohromnými krápníky? 
Domnívám se, že by se snad tato dala
s velkou pravděpodobností ztotožnit
s mně známou, menší jeskyní v Horním 
Lánově, která byla pracně znovuobje-
vena, částečně dokumentována a zkou-
mána skupinou bozkovských jeskyňářů 
(členové skupiny - Filip Seifert, Jakub 
Hlava, Jan Hloušek a Josef Zeman)
v letech 2007 - 2008. Tato jeskynní 

lokalita je zasvěceným, více než mě, 
dobře známa a není tedy nutné ji zde 
více popisovat. Je-li to skutečně ta 
„Porthova“ nebo nějaká jiná, už se asi 
nikdy nedovíme, ale jiná jeskyně
s velkými krápníky dnes v Lánově 
známá není.

Medvěd nebo Teddy bear

 Zatím nezodpovězenou otázkou zde 
ale zůstává, zda se skutečně mohlo 
jednat o kosterní pozůstatky jeskynního 
medvěda a velkého stepního jelena, 
když o nich nic bližšího nevíme. Než se 
Emil Porth stal geologem, studoval na 
Karlově univerzitě medicínu a dokon-
ce publikoval i drobné vědecké práce
o zvířatech, takže mohl mít dostatečné 
množství praktických zkušeností a kos-
terní pozůstatky jím mohly být snad 
určeny správně. Navíc spolupracoval
s dalšími badateli a měl za sebou
i zázemí C. k. geologického říšského 
ústavu, kde se našel někdo, kdo se jistě 
kvartérní speleopaleontologií zabýval. 
Jestliže tedy byly pozůstatky určeny 
správně, a předpokládejme, že ano, tak 
by se jednalo tuším o druhý (Medvědí 
jeskyně ve Svobodě n. Úpou) v litera-
tuře popsaný nález jeskynního med-
věda v celém krkonošském krasu
a lokalita by nebyla až zas tak bezvý-
znamnou, nic neříkající dírou ve starém 
lomu, kterou je potřeba zasypat dávno 
vysloužilým domovním harampádím. 
Rázem by si díky těmto výše popsaným 
nálezům zasluhovala větší pozornost, 
ochranu a o něco „citlivější přístup“,
a to proto, že je to asi v dnešní době
(r. 2009), jediná „totálně nezničená 
jeskyně“, z které tyto pozůstatky byly 
popsány, a také proto, že nevíme, co 
dalšího by se zde ještě mohlo v jeskyn-
ních sedimentech případně skrývat 
(lokalita totiž nikdy nebyla z pohledu 
speleopaleontologie odborně studová-
na, když pomineme skromnou průkop-
nickou a asi nedokončenou práci Emila 
Portha).

Slovo na závěr

Škoda jen, že nevíme, zda se kostičky
z lokality vůbec zachovaly a kde 
nakonec skončily. Je ale možné,
že přece jen někde odpočívají v některé 
ze sbírek, anebo v depozitáři, např.
s úhledně nadepsaným zaprášeným 
štítkem „Ursus spelaeus, OberLan-
genau“ a je pouze otázkou času, kdy se 
je podaří s trochou štěstí a náhody 
„znovuobjevit“, tak jako třeba výše 
popsané zápisy, a tento nález tak potvr-
dit. Je ale také docela dobře možné,
že se je nalézt nepodaří již nikdy a my 
se tak budeme moci pouze dohadovat
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a vymýšlet různé teorie o tom, jak to 
tenkrát ve skutečnosti s tím jeskynním 
medvědem nemedvědem a stepním 
jelenem nejelenem z Horního Lánova 
bylo.  
           Roman Kurfiřt 

  Převzato se svolením autora
                         z  www.speleobozkov.cz

————————————–

 Sken následujícího textu z Reichen-
berger Zeitung (Liberecké noviny), 
vydaného roku 1903, mi laskavě poskytl 
Roman Kurfiřt. Zmiňovaný továrník 
Grossmann měl onu papírnu v Horním 
Lánově nad domem čp. 141, zvaným 
Dům hrůzy, takže k uvedeným jeskyním 
to měl kousek... 

•     Prehistorický nález

 Z Lánova u Vrchlabí, 28. dubna, 
nám je hlášeno: Ke zprávě o nálezu 
kostí při hloubení studny v Prostředním 
Lánově, zveřejněné pod tímto titulkem 
v Riesengebirgszeitung, je třeba dodat, 
že nalezený materiál byl na přání 
katedry mineralogie a geologie na C.
a k. německé technické vysoké škole
v Praze tomuto místu zaslán a zde je pan 
profesor Dr. Franz Wähner určil jako 
pozůstatky „Equus caballus L.“, diluvi-
álního koně. Podle toho je tento kůň
z diluviální doby takřka identický
s dnešními rasami koní, kromě toho 
ostatky diluviálního koně nejsou zvlášť 
vzácné, takže vyhodnocení nálezu - 
respektive vykopávky kostry dotyč-
ného zvířete, spojené s určitými 
náklady - nemělo žádný vědecký účel
a je jako takové (bylo již zváženo, zda 
se nejedná o případ vzácnějšího nebo
i zcela neznámého fosilního zvířecího 
nálezu) zanecháno. C. a k. okresní 
hejtmanství ve Vrchlabí nechalo v té 
věci udělat pátrání, které vyneslo další 
zlomky kostí a zuby; zbylé chybějící 
části mohly být rozptýleny. Tento 
materiál, nacházející se u pana Ort-
manna ve Vrchlabí, byl jím odevzdán 
do vrchlabského Krkonošského muzea, 
část obdrží Krkonošské muzeum v Jele-
ní Hoře. Tím je věc vyřízena a všechny 
plány a fantastická vyprávění, které zde 
kolovaly, se rozpadly. Také zpráva
o nálezech kostí v jedné jeskyni
v Horním Lánově, které měly pocházet 
z jeskynního medvěda, současníka 
homo troglodyt, jeskynního člověka, se 
při bližším šetření ukázala jako falešná; 
zde není o podobném nálezu nic známo. 
Pakliže narazíme na zuby jeskynního 
medvěda v Horním Lánově, pak to bude 
ve známém a bohatém muzeu pana 
továrníka Alexandera Grossmanna. 

————————————–

 Na jaře roku 2021 jsme ve zpravo-
daji č. 56 na str. 11 zveřejnili článek 
Radka Táslera Užitečně strávená sobo-
ta o průniku do Stalagnátové jeskyně
v Horním Lánově. Na konci autor slibo-
val, že se k tématu vrátí, poté, co spolu
s týmem dokončí projekt inventarizace 
a dokumentace krasu Krkonoš. V záři-
jovém čísle časopisu Krkonoše-Jizer-
ské hory (9/2022, str. 18 - 20) vyšel
k hornolánovské jeskyni jeho obsáhlejší 
článek a my jej zde rádi otiskujeme v 
plném znění. Ač se vlastně některé části 
opakují, kvůli srozumitelnosti je otisku-
jeme i tak. Samozřejmě opět se souhla-
sem autora a redakce měsíčníku 
Krkonoše.

• Smeťákem do jeskyně

 V Krkonoších je mnoho malých 
jeskyní, mezi jeskyňáři slangově nazý-
vaných blbodíry, na které si mnoho let 
nikdo ani nevzpomněl. Ale taky se 
téměř zapomnělo na jednu poměrně 
velkou a významnou jeskyni v Horním 
Lánově. Jmenuje se Stalagnátová, 
podle nejdelšího krkonošského krápní-
ku; někdy je taky nazývaná Lánovská. 
Teprve při plánování prací na pětiletém 
výzkumném projektu krkonošského 
krasu jsme si uvědomili, že existuje. 
Ale vezmeme to od začátku.

 S velkou nejistotou lze za první 
zprávu o jeskyni považovat informaci
v Ročence Císařsko-královského říš-
ského geologického ústavu ve Vídni
z roku 1857: „Pan E. Porth mimo to 
sdělil, že u Horního Lánova v Krkono-
ších v krystalickém vápenci jeskyni 
otevříti měl, která byla z větší části 
vyplněna hlínou. V posledku nalezly se 
velmi četné kosterní pozůstatky, z velké 
většiny náležející jezevci, vzácné na-
proti tomu jsou pozůstatky Ursus spela-
eus, Cervus megaceros a nějakého 
ptačího druhu. Pan Porth je s bližším 
určením pozůstatků zaměstnán a vý-
sledky těchto oznámí později.“

 Ve stejném roce píše o jeskyni též 
František Pošepný v časopisu Živa:
„U Niederhofu byla od pana Portha 
nalezena jeskyně s ohromnými kráp-
níky a množstvím kostí, z nichž se ale 
posud jen dva rody určit daly.“ 

 Teprve začátkem sedmdesátých let 
minulého století se jeskyni věnuje parta 
z Bozkova pod vedením J. Řeháka. 
Jeskyňáři se do jeskyně museli doslova 
prosekat a bylo tedy jasné, že v krápní-
kových prostorách před nimi nikdo 
nebyl.

 Shrneme-li všechny informace ze 
starší literatury a porovnáme-li je
s novodobým výzkumem, zjistíme,

že Emil Porth kdysi byl v úplně jiné 
jeskyni, nebo jím popisovaná jeskyně 
byla lomem odtěžena. Stalagnátová 
jeskyně je totiž při patě starého lomu
v jeho čelní stěně a objem vylámaného 
vápence je dost velký na to, aby před 
dnešní známou jeskyní bylo její pokra-
čování, respektive začátek.

 My jsme poprvé jeskyni navštívili 
někdy začátkem osmdesátých let 
minulého století. Před vstupem oprav-
du velice úzkou plazivkou byl smeťák. 
Po orientační prohlídce jsme se rozhod-
li, že nejprve musíme pořídit pořádný 
plán, než se pustíme do dalšího průzku-
mu. Další akce však na sebe nechala rok 
čekat.

 V útulném prostředí smeťáku jsme 
se převlékli do kombinéz a připravili 
šňůry na tahání nářadí do jeskyně skrz 
vstupní plazivku. A pak to začalo. 
Odhrabávám pár střepů a po prvním 
pokusu zalézt do plazivky hlásím, že se 
zúžila. „Blbost,“ odporuje Petr a rve se 
do otvoru. Po několika minutách 
marného převalování a kopání nohama 
se dostává asi o 10 cm dál. „Ono se to 
asi fakt zúžilo,“ výjimečně se mnou 
souhlasí a galantně mi uvolňuje místo. 
Další pokus. Hrudníkem před sebou 
hrnu vlnu bahna a nos mi slouží coby 
šípový pluh. Měl jsem se sakra oholit. 
Mám pocit, že jsem zalezl do nitra 
vápencového masivu jenom tak trochu, 
že mi možná nekoukají ven nohy, ale 
dál to nejde. Couvám a nechávám ze 
sebe odkapávat bahno. Petr z toho má 
škodolibou radost. Jen chvíli, ženu ho 
do jeskyně. Srdnatě razí dopředu a ani 
nadávat nemůže. Hubu má plnou řídké 
hmoty. Těžko říci, zda se dostal dál než 
já. Co se čistoty týká, nemůžeme si nic 
vyčítat.

 Je opět řada na mně. Zkusím si vzít 
polní lopatku. Petr radí, abych to 
rozplazil už před vchodem, a ukazuje 
mi patřičný terén plný plechovek od 
konzerv. Něco na tom bude, pomyslím 
si a snažím se získat rychlost. Lopatkou 
rozhrnuji jíl do strany, ale zase nepro-
lezu rameny. Tak tohle by mně stačilo. 
Cítím vlhkou mazanici až v trenýrkách. 
Petr symbolicky uzavírá akci posled-
ním marným pokusem. Ze svršků 
balíme bahenní kouli a vše v igeliťáku 
putuje do auta. Opravdu příjemně 
strávená sobota.

 Jeskyně pak na dlouhou dobu 
osiřela a teprve v roce 2019 jsme začali 
s podrobným výzkumem. Nejprve jsme 
do jeskyně poslali Petra Permoníka, ale 
ten se odmítl prát v úžinách s liškou, 
která tam měla mláďátka. Museli jsme 
počkat, až odrostla a vystěhovala se,

a začali jsme plazivku prohlubovat 
kvůli lepšímu přístupu. Výkopu jsme 
pak využili i k prohloubení výzkumné 
sondy. Nejprve jsme však museli 
vybudovat kvalitní uzávěr proti neo-
právněnému vstupu. Díky prohloubené 
plazivce a částečné sanaci černé komu-
nální skládky, která jeskyni paradoxně 
chránila, se jeskyně stala snadněji 
přístupnou.

 Před zahájením detailní dokumen-
tace a výzkumu nastal ještě jeden 
problém – zbytky po liščích hostinách. 
Některé kosti v jeskyni byly z loňska, 
možná i starší, ale s něčím ještě hýbali 
červi. Petr se sice nechtěl prát s liškou, 
ale zato mu zůstala funkce uklízeče, 
nebo spíš hrobníka. Vše muselo ven.
U některých kousků jsme nechápali, jak 
to tam liška dostala. Ležely tam lebky
a kosti srnců a snad i z jelena.

 Po trochu delším úvodu se konečně 
podíváme do jeskyně. Stalagnátová 
jeskyně patří v Krkonoších ke středně 
dlouhým. Když sečteme délku všech 
prostor, vyjde nám 37 m. Její ústřední 
částí je dóm o rozměrech 6 × 8 m
s výškou maximálně 1,75 m. Takže se 
tam nikde moc nepostavíte. V tomhle 
prozatím nepojmenovaném dómu se 
soustředí veškerá krápníková výzdoba. 
A není jí málo.

 Stalaktitů je v jeskyni přes stovku
a dosahují délek do 30 cm. Stalagmitů 
je o poznání méně, zato jsou poměrně 
masivní a největší roste z podlahy do 
výšky 42 cm. V jeskyni od stropu i ze 
šikmých stěn stéká pár záclonek, ale 
protože jsou záclonky i část ostatní 
výzdoby odumřelé, jejich barvy nejsou 
tak pestré jako například v Trucovně
v Horním Maršově.

 Ale to nejlepší si necháme na konec. 
V jihozápadním koutu dómu se na první 
pohled nenápadně tyčí 152 cm dlouhý 
stalagnát. Nejdelší v Krkonoších. Sta-
lagnátů je tu víc, ale tenhle nad ostat-
ními o metr vede.

 Na královském stalagnátu je názor-
ně vidět, jak vznikal. Z fotografie je 
patrné, že jeho kořenová část je rozší-
řená a lze v ní rozeznat typický kůlovitý 
stalagmit. Se stalaktitem rostoucím od 
stropu a roztokem hydrouhličitanu 
dotujícím stalagmit to už tak jasné není. 
Klasický protažený krápník se špičkou 
tam byl. Ale jakmile se spojil na 
podlaze s bratříčkem, ucpal se jeho 
centrální kanálek a krápníkotvorný 
roztok začal stékat po jeho povrchu
a jeho tloušťka se zvětšovala směrem 
dolů. Tím se vytvořil poměrně masivní 
sloup, který snad odolá odletujícím 
kamínkům při norování lišek.

Mimo krápníků jsou v jeskyni ještě
z odborného hlediska velice cenné 
písčité a prachovité sedimenty. Sonda 
vyhloubená ve vstupní plazivce odkry-
la profil s černým horizontem s vyso-
kým obsahem manganu a železa. Je to 
ojedinělý nález v krkonošských jesky-
ních a dokládá nám geochemickou 
změnu sedimentačního prostředí. Další 
krátkodobou změnu sedimentace 
dokládá i pouze několik centimetrů 
silná vrstvička hrubě zrnitého písku
s ojedinělými valounky křemene až
1 cm velkými v hloubce půl metru pod 
povrchem jeskynních sedimentů.
V jeskyni musel krátkou dobu protékat 
potůček, který dokázal transportovat 
valounky. Ostatní sedimenty v jeskyni 
jsou jemnozrnnější a do jeskyně se 
dostávaly puklinami z povrchu při 
zvýšeném skapu při silných deštích 
nebo tání sněhu. My ale nevíme, jak je 
celková vrstva sedimentů mocná
a proces vyplňování jeskyně, jak se
v odborném žargonu „naplavení bláta“ 
nazývá, mohl trvat i stovky tisíc let.

 S výzkumem jsme končili a už to 
vypadalo, že jeskyni na delší dobu 
opustíme, když se nám vstupní plaziv-
kou vydal naproti nádherný exemplář 
mloka skvrnitého. V tu chvíli jsme si 
uvědomili, že mlok spadne do vyhlou-
bené sondy a už se z ní nedostane. 
Sonda by mohla být pro obojživelníky 
stěhující se do jeskyně před zimou 
smrtonosnou pastí. Nezbylo nám než 
pěkně dohladka zarovnaný svislý profil 
zesvahovat, aby mohla obojživelná 
žoužel pokračovat do nitra jeskyně.
A ještě jsme nanosili do sondy trochu 
listí, kdyby se jí tam zalíbilo.

             Radko Tásler, foto autor

Foto k článku naleznete na zadní obálce 
Zpravodaje.

  Lánov a naši sousedé
  Seriál na pokračování 

- čerpáno z rukopisu s pracovním 
názvem Vlastivědné toulky krkonoš-
ským podhůřím, v němž František 
Jirásko pojednává o obcích bývalého 
vrchlabského okresu a který v červenci 
2021 vyšel jako kniha s názvem Toulky 
podkrkonošskou minulostí

17. část 

Do Bílé hory a krátce po ní

 Úporný zápas českých stavů o udr-
žení, případně získání dalších svobod 
proti centralizačním snahám Habsbur-
ků, má celkově vzestupnou linii. 
Pomineme-li pokoření stavovské obce 

roku 1547, na něž doplatila především 
královská města, bylo dosaženo 
vynikajícího úspěchu vydáním Maje-
státu Rudolfa II. roku 1609. Sjednocená 
stavovská obec si vynutila na císaři 
uznání rozsáhlých náboženských 
svobod nejen pro privilegované, ale
i početné vrstvy poddaných. S tím se 
ovšem nechtěl smířit nástupce Rudol-
fův Matyáš a ještě méně pak jeho 
nástupce Ferdinand II. Oporou císařovy 
politiky se stali příslušníci tzv. španěl-
ské strany, z nichž mnozí jako kariérní 
konvertité.

 Nedodržování zásad Majestátu, 
omezování práv nekatolíků a celkové 
napětí v zemi vyvrcholilo roku 1618 
známou defenestrací, svržením dvou 
místodržících Slavaty a Martinice
s písařem Fabriciem z oken Pražského 
hradu. Tím započalo období otevře-
ného odporu proti nehodným úřední-
kům a nakonec proti císaři samotnému. 
Vlády v zemi se ujal sbor 30 direktorů
v čele s politikem Vilémem z Roupova. 
Nelze pominout i další jména jako 
Václav Budovec z Budova, Kolona
z Felsu a d. Bylo zahájeno sbírání 
vojska, v jehož čele byl hrabě Matyáš
z Thurnu. Dosáhlo zpočátku prvních 
úspěchů a pokusilo se dobýt Vídně. 
Ferdinand II .  byl zbaven trůnu
a českým králem zvolen 26. srpna 1619 
kalvínský falcký kurfiřt Fridrich.

 Dostavily se však brzy potíže.
K úspěšnému vedení války chyběly 
peníze, které se v podobě daní scházely 
velmi liknavě, selhala i pomoc spo-
jenců.

 Závěr stavovského povstání dne
8. listopadu 1620 bitvou na Bílé hoře 
skončil naprostou porážkou špatně 
placených žoldnéřských vojsk stavů. 
Důsledky pak nesl celý národ. Nad 
vnitřními příčinami tohoto konce měli 
potom dost času přemítat vůdcové 
stavů v emigraci. Bylo jich víc než dost.
Šlo tu především o spoléhání na pomoc 
ze zahraničí, která selhala. Finanční 
podpora anglického krále, otce man-
želky zimního krále Fridricha, se 
ukázala minimální, nevyznamenalo se 
příliš ani Nizozemí, zklamala německá 
protestantská knížata, zvláště saský 
kurfiřt Jan Jiří či sedmihradský kníže 
Bethlen Gábor. Zato Habsburkům 
pomohlo španělské zlato a rozhodující 
vojenský zásah Maxmiliána Bavor-
ského na bělohorském bitevním poli.

 Ukvapený, ne-li zbabělý útěk 
Fridrichův z Prahy do Vratislavi 
uzavírá toto období. Konec, nebo 
počátek? 
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a vymýšlet různé teorie o tom, jak to 
tenkrát ve skutečnosti s tím jeskynním 
medvědem nemedvědem a stepním 
jelenem nejelenem z Horního Lánova 
bylo.  
           Roman Kurfiřt 

  Převzato se svolením autora
                         z  www.speleobozkov.cz

————————————–

 Sken následujícího textu z Reichen-
berger Zeitung (Liberecké noviny), 
vydaného roku 1903, mi laskavě poskytl 
Roman Kurfiřt. Zmiňovaný továrník 
Grossmann měl onu papírnu v Horním 
Lánově nad domem čp. 141, zvaným 
Dům hrůzy, takže k uvedeným jeskyním 
to měl kousek... 

•     Prehistorický nález

 Z Lánova u Vrchlabí, 28. dubna, 
nám je hlášeno: Ke zprávě o nálezu 
kostí při hloubení studny v Prostředním 
Lánově, zveřejněné pod tímto titulkem 
v Riesengebirgszeitung, je třeba dodat, 
že nalezený materiál byl na přání 
katedry mineralogie a geologie na C.
a k. německé technické vysoké škole
v Praze tomuto místu zaslán a zde je pan 
profesor Dr. Franz Wähner určil jako 
pozůstatky „Equus caballus L.“, diluvi-
álního koně. Podle toho je tento kůň
z diluviální doby takřka identický
s dnešními rasami koní, kromě toho 
ostatky diluviálního koně nejsou zvlášť 
vzácné, takže vyhodnocení nálezu - 
respektive vykopávky kostry dotyč-
ného zvířete, spojené s určitými 
náklady - nemělo žádný vědecký účel
a je jako takové (bylo již zváženo, zda 
se nejedná o případ vzácnějšího nebo
i zcela neznámého fosilního zvířecího 
nálezu) zanecháno. C. a k. okresní 
hejtmanství ve Vrchlabí nechalo v té 
věci udělat pátrání, které vyneslo další 
zlomky kostí a zuby; zbylé chybějící 
části mohly být rozptýleny. Tento 
materiál, nacházející se u pana Ort-
manna ve Vrchlabí, byl jím odevzdán 
do vrchlabského Krkonošského muzea, 
část obdrží Krkonošské muzeum v Jele-
ní Hoře. Tím je věc vyřízena a všechny 
plány a fantastická vyprávění, které zde 
kolovaly, se rozpadly. Také zpráva
o nálezech kostí v jedné jeskyni
v Horním Lánově, které měly pocházet 
z jeskynního medvěda, současníka 
homo troglodyt, jeskynního člověka, se 
při bližším šetření ukázala jako falešná; 
zde není o podobném nálezu nic známo. 
Pakliže narazíme na zuby jeskynního 
medvěda v Horním Lánově, pak to bude 
ve známém a bohatém muzeu pana 
továrníka Alexandera Grossmanna. 

————————————–

 Na jaře roku 2021 jsme ve zpravo-
daji č. 56 na str. 11 zveřejnili článek 
Radka Táslera Užitečně strávená sobo-
ta o průniku do Stalagnátové jeskyně
v Horním Lánově. Na konci autor slibo-
val, že se k tématu vrátí, poté, co spolu
s týmem dokončí projekt inventarizace 
a dokumentace krasu Krkonoš. V záři-
jovém čísle časopisu Krkonoše-Jizer-
ské hory (9/2022, str. 18 - 20) vyšel
k hornolánovské jeskyni jeho obsáhlejší 
článek a my jej zde rádi otiskujeme v 
plném znění. Ač se vlastně některé části 
opakují, kvůli srozumitelnosti je otisku-
jeme i tak. Samozřejmě opět se souhla-
sem autora a redakce měsíčníku 
Krkonoše.

• Smeťákem do jeskyně

 V Krkonoších je mnoho malých 
jeskyní, mezi jeskyňáři slangově nazý-
vaných blbodíry, na které si mnoho let 
nikdo ani nevzpomněl. Ale taky se 
téměř zapomnělo na jednu poměrně 
velkou a významnou jeskyni v Horním 
Lánově. Jmenuje se Stalagnátová, 
podle nejdelšího krkonošského krápní-
ku; někdy je taky nazývaná Lánovská. 
Teprve při plánování prací na pětiletém 
výzkumném projektu krkonošského 
krasu jsme si uvědomili, že existuje. 
Ale vezmeme to od začátku.

 S velkou nejistotou lze za první 
zprávu o jeskyni považovat informaci
v Ročence Císařsko-královského říš-
ského geologického ústavu ve Vídni
z roku 1857: „Pan E. Porth mimo to 
sdělil, že u Horního Lánova v Krkono-
ších v krystalickém vápenci jeskyni 
otevříti měl, která byla z větší části 
vyplněna hlínou. V posledku nalezly se 
velmi četné kosterní pozůstatky, z velké 
většiny náležející jezevci, vzácné na-
proti tomu jsou pozůstatky Ursus spela-
eus, Cervus megaceros a nějakého 
ptačího druhu. Pan Porth je s bližším 
určením pozůstatků zaměstnán a vý-
sledky těchto oznámí později.“

 Ve stejném roce píše o jeskyni též 
František Pošepný v časopisu Živa:
„U Niederhofu byla od pana Portha 
nalezena jeskyně s ohromnými kráp-
níky a množstvím kostí, z nichž se ale 
posud jen dva rody určit daly.“ 

 Teprve začátkem sedmdesátých let 
minulého století se jeskyni věnuje parta 
z Bozkova pod vedením J. Řeháka. 
Jeskyňáři se do jeskyně museli doslova 
prosekat a bylo tedy jasné, že v krápní-
kových prostorách před nimi nikdo 
nebyl.

 Shrneme-li všechny informace ze 
starší literatury a porovnáme-li je
s novodobým výzkumem, zjistíme,

že Emil Porth kdysi byl v úplně jiné 
jeskyni, nebo jím popisovaná jeskyně 
byla lomem odtěžena. Stalagnátová 
jeskyně je totiž při patě starého lomu
v jeho čelní stěně a objem vylámaného 
vápence je dost velký na to, aby před 
dnešní známou jeskyní bylo její pokra-
čování, respektive začátek.

 My jsme poprvé jeskyni navštívili 
někdy začátkem osmdesátých let 
minulého století. Před vstupem oprav-
du velice úzkou plazivkou byl smeťák. 
Po orientační prohlídce jsme se rozhod-
li, že nejprve musíme pořídit pořádný 
plán, než se pustíme do dalšího průzku-
mu. Další akce však na sebe nechala rok 
čekat.

 V útulném prostředí smeťáku jsme 
se převlékli do kombinéz a připravili 
šňůry na tahání nářadí do jeskyně skrz 
vstupní plazivku. A pak to začalo. 
Odhrabávám pár střepů a po prvním 
pokusu zalézt do plazivky hlásím, že se 
zúžila. „Blbost,“ odporuje Petr a rve se 
do otvoru. Po několika minutách 
marného převalování a kopání nohama 
se dostává asi o 10 cm dál. „Ono se to 
asi fakt zúžilo,“ výjimečně se mnou 
souhlasí a galantně mi uvolňuje místo. 
Další pokus. Hrudníkem před sebou 
hrnu vlnu bahna a nos mi slouží coby 
šípový pluh. Měl jsem se sakra oholit. 
Mám pocit, že jsem zalezl do nitra 
vápencového masivu jenom tak trochu, 
že mi možná nekoukají ven nohy, ale 
dál to nejde. Couvám a nechávám ze 
sebe odkapávat bahno. Petr z toho má 
škodolibou radost. Jen chvíli, ženu ho 
do jeskyně. Srdnatě razí dopředu a ani 
nadávat nemůže. Hubu má plnou řídké 
hmoty. Těžko říci, zda se dostal dál než 
já. Co se čistoty týká, nemůžeme si nic 
vyčítat.

 Je opět řada na mně. Zkusím si vzít 
polní lopatku. Petr radí, abych to 
rozplazil už před vchodem, a ukazuje 
mi patřičný terén plný plechovek od 
konzerv. Něco na tom bude, pomyslím 
si a snažím se získat rychlost. Lopatkou 
rozhrnuji jíl do strany, ale zase nepro-
lezu rameny. Tak tohle by mně stačilo. 
Cítím vlhkou mazanici až v trenýrkách. 
Petr symbolicky uzavírá akci posled-
ním marným pokusem. Ze svršků 
balíme bahenní kouli a vše v igeliťáku 
putuje do auta. Opravdu příjemně 
strávená sobota.

 Jeskyně pak na dlouhou dobu 
osiřela a teprve v roce 2019 jsme začali 
s podrobným výzkumem. Nejprve jsme 
do jeskyně poslali Petra Permoníka, ale 
ten se odmítl prát v úžinách s liškou, 
která tam měla mláďátka. Museli jsme 
počkat, až odrostla a vystěhovala se,

a začali jsme plazivku prohlubovat 
kvůli lepšímu přístupu. Výkopu jsme 
pak využili i k prohloubení výzkumné 
sondy. Nejprve jsme však museli 
vybudovat kvalitní uzávěr proti neo-
právněnému vstupu. Díky prohloubené 
plazivce a částečné sanaci černé komu-
nální skládky, která jeskyni paradoxně 
chránila, se jeskyně stala snadněji 
přístupnou.

 Před zahájením detailní dokumen-
tace a výzkumu nastal ještě jeden 
problém – zbytky po liščích hostinách. 
Některé kosti v jeskyni byly z loňska, 
možná i starší, ale s něčím ještě hýbali 
červi. Petr se sice nechtěl prát s liškou, 
ale zato mu zůstala funkce uklízeče, 
nebo spíš hrobníka. Vše muselo ven.
U některých kousků jsme nechápali, jak 
to tam liška dostala. Ležely tam lebky
a kosti srnců a snad i z jelena.

 Po trochu delším úvodu se konečně 
podíváme do jeskyně. Stalagnátová 
jeskyně patří v Krkonoších ke středně 
dlouhým. Když sečteme délku všech 
prostor, vyjde nám 37 m. Její ústřední 
částí je dóm o rozměrech 6 × 8 m
s výškou maximálně 1,75 m. Takže se 
tam nikde moc nepostavíte. V tomhle 
prozatím nepojmenovaném dómu se 
soustředí veškerá krápníková výzdoba. 
A není jí málo.

 Stalaktitů je v jeskyni přes stovku
a dosahují délek do 30 cm. Stalagmitů 
je o poznání méně, zato jsou poměrně 
masivní a největší roste z podlahy do 
výšky 42 cm. V jeskyni od stropu i ze 
šikmých stěn stéká pár záclonek, ale 
protože jsou záclonky i část ostatní 
výzdoby odumřelé, jejich barvy nejsou 
tak pestré jako například v Trucovně
v Horním Maršově.

 Ale to nejlepší si necháme na konec. 
V jihozápadním koutu dómu se na první 
pohled nenápadně tyčí 152 cm dlouhý 
stalagnát. Nejdelší v Krkonoších. Sta-
lagnátů je tu víc, ale tenhle nad ostat-
ními o metr vede.

 Na královském stalagnátu je názor-
ně vidět, jak vznikal. Z fotografie je 
patrné, že jeho kořenová část je rozší-
řená a lze v ní rozeznat typický kůlovitý 
stalagmit. Se stalaktitem rostoucím od 
stropu a roztokem hydrouhličitanu 
dotujícím stalagmit to už tak jasné není. 
Klasický protažený krápník se špičkou 
tam byl. Ale jakmile se spojil na 
podlaze s bratříčkem, ucpal se jeho 
centrální kanálek a krápníkotvorný 
roztok začal stékat po jeho povrchu
a jeho tloušťka se zvětšovala směrem 
dolů. Tím se vytvořil poměrně masivní 
sloup, který snad odolá odletujícím 
kamínkům při norování lišek.

Mimo krápníků jsou v jeskyni ještě
z odborného hlediska velice cenné 
písčité a prachovité sedimenty. Sonda 
vyhloubená ve vstupní plazivce odkry-
la profil s černým horizontem s vyso-
kým obsahem manganu a železa. Je to 
ojedinělý nález v krkonošských jesky-
ních a dokládá nám geochemickou 
změnu sedimentačního prostředí. Další 
krátkodobou změnu sedimentace 
dokládá i pouze několik centimetrů 
silná vrstvička hrubě zrnitého písku
s ojedinělými valounky křemene až
1 cm velkými v hloubce půl metru pod 
povrchem jeskynních sedimentů.
V jeskyni musel krátkou dobu protékat 
potůček, který dokázal transportovat 
valounky. Ostatní sedimenty v jeskyni 
jsou jemnozrnnější a do jeskyně se 
dostávaly puklinami z povrchu při 
zvýšeném skapu při silných deštích 
nebo tání sněhu. My ale nevíme, jak je 
celková vrstva sedimentů mocná
a proces vyplňování jeskyně, jak se
v odborném žargonu „naplavení bláta“ 
nazývá, mohl trvat i stovky tisíc let.

 S výzkumem jsme končili a už to 
vypadalo, že jeskyni na delší dobu 
opustíme, když se nám vstupní plaziv-
kou vydal naproti nádherný exemplář 
mloka skvrnitého. V tu chvíli jsme si 
uvědomili, že mlok spadne do vyhlou-
bené sondy a už se z ní nedostane. 
Sonda by mohla být pro obojživelníky 
stěhující se do jeskyně před zimou 
smrtonosnou pastí. Nezbylo nám než 
pěkně dohladka zarovnaný svislý profil 
zesvahovat, aby mohla obojživelná 
žoužel pokračovat do nitra jeskyně.
A ještě jsme nanosili do sondy trochu 
listí, kdyby se jí tam zalíbilo.

             Radko Tásler, foto autor

Foto k článku naleznete na zadní obálce 
Zpravodaje.

  Lánov a naši sousedé
  Seriál na pokračování 

- čerpáno z rukopisu s pracovním 
názvem Vlastivědné toulky krkonoš-
ským podhůřím, v němž František 
Jirásko pojednává o obcích bývalého 
vrchlabského okresu a který v červenci 
2021 vyšel jako kniha s názvem Toulky 
podkrkonošskou minulostí

17. část 

Do Bílé hory a krátce po ní

 Úporný zápas českých stavů o udr-
žení, případně získání dalších svobod 
proti centralizačním snahám Habsbur-
ků, má celkově vzestupnou linii. 
Pomineme-li pokoření stavovské obce 

roku 1547, na něž doplatila především 
královská města, bylo dosaženo 
vynikajícího úspěchu vydáním Maje-
státu Rudolfa II. roku 1609. Sjednocená 
stavovská obec si vynutila na císaři 
uznání rozsáhlých náboženských 
svobod nejen pro privilegované, ale
i početné vrstvy poddaných. S tím se 
ovšem nechtěl smířit nástupce Rudol-
fův Matyáš a ještě méně pak jeho 
nástupce Ferdinand II. Oporou císařovy 
politiky se stali příslušníci tzv. španěl-
ské strany, z nichž mnozí jako kariérní 
konvertité.

 Nedodržování zásad Majestátu, 
omezování práv nekatolíků a celkové 
napětí v zemi vyvrcholilo roku 1618 
známou defenestrací, svržením dvou 
místodržících Slavaty a Martinice
s písařem Fabriciem z oken Pražského 
hradu. Tím započalo období otevře-
ného odporu proti nehodným úřední-
kům a nakonec proti císaři samotnému. 
Vlády v zemi se ujal sbor 30 direktorů
v čele s politikem Vilémem z Roupova. 
Nelze pominout i další jména jako 
Václav Budovec z Budova, Kolona
z Felsu a d. Bylo zahájeno sbírání 
vojska, v jehož čele byl hrabě Matyáš
z Thurnu. Dosáhlo zpočátku prvních 
úspěchů a pokusilo se dobýt Vídně. 
Ferdinand II .  byl zbaven trůnu
a českým králem zvolen 26. srpna 1619 
kalvínský falcký kurfiřt Fridrich.

 Dostavily se však brzy potíže.
K úspěšnému vedení války chyběly 
peníze, které se v podobě daní scházely 
velmi liknavě, selhala i pomoc spo-
jenců.

 Závěr stavovského povstání dne
8. listopadu 1620 bitvou na Bílé hoře 
skončil naprostou porážkou špatně 
placených žoldnéřských vojsk stavů. 
Důsledky pak nesl celý národ. Nad 
vnitřními příčinami tohoto konce měli 
potom dost času přemítat vůdcové 
stavů v emigraci. Bylo jich víc než dost.
Šlo tu především o spoléhání na pomoc 
ze zahraničí, která selhala. Finanční 
podpora anglického krále, otce man-
želky zimního krále Fridricha, se 
ukázala minimální, nevyznamenalo se 
příliš ani Nizozemí, zklamala německá 
protestantská knížata, zvláště saský 
kurfiřt Jan Jiří či sedmihradský kníže 
Bethlen Gábor. Zato Habsburkům 
pomohlo španělské zlato a rozhodující 
vojenský zásah Maxmiliána Bavor-
ského na bělohorském bitevním poli.

 Ukvapený, ne-li zbabělý útěk 
Fridrichův z Prahy do Vratislavi 
uzavírá toto období. Konec, nebo 
počátek? 
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 Z různých zdrojů se dovídáme,
že stavovského povstání proti Habsbur-
kům se různým způsobem účastnila 
většina příslušníků šlechty z širšího 
Podkrkonoší. Podpora vlády 30 direk-
torů a později zimního krále Fridricha 
Falckého se projevovala různě. Od pa-
sívního schvalování nových opatření 
proti představitelům španělské strany
a konfiskování jejich majetků či vyhná-
ní jezuitů ze země po finanční podporu 
vojenských operací stavů a aktivní 
účast na nich. Zejména ta byla později 
přičítána k tíži při vyměřování trestů v 
podobě rozsáhlých konfiskací majetků 
i těch, kteří se mnohdy ani příliš nepro-
vinili, jen trpně schvalovali ohavnou 
rebelii. Mezi ně patřili i jako horliví 
nekatolíci potomci z hostinské větve 
Jiřího z Valdštejna.

 Mezi těmi, kteří uvědoměle vystou-
pili na podporu vlády direktorů, byli 
příslušníci starobylé české vladycké 
rodiny Zilvárů ze Silberštejna. Patřilo 
jim zprvu panství Bílá Třemešná
a Žíreč. Odkazem po tetě Beatrici
z Lobkovic získali i panství Vlčice se 
zámečkem či tvrzí s bohatou a vzácnou 
knihovnou známou ze životopisu Jana 
Amose Komenského. Bratři Jan
a Adam byli podobojí. Jan z obavy před 
trestní komisí, vedenou knížetem 
Karlem z Lichtenštejna, odešel do 
exilu, jeho bratr Adam vyvázl konfis-
kací dvou třetin majetku. Konfiskáty po 
nich včetně Vlčic koupil roku 1623 
Albrecht z Valdštejna.

 Dalším aktivním členem rebelující 
skupiny šlechty byl Jan Bernhard
z Funfkirchenu, který získal polovinu 
města a panství Hostinné roku 1616 do 
zástavy po velmi zadluženém Haniba-
lovi z Valdštejna, strýci Albrechta. Jeho 
provinění proti císaři bylo zřejmě velmi 
značné, protože byl odsouzen k ztrátě 
veškerého majetku a k smrti. Tvrdý 
ortel spolu s dalšími osmnácti provi-
nilci byl změněn na doživotní žalář. 
Vězením se stal královský hrad s palá-
cem Zbiroh, kde bylo vězněno též 
několik direktorů, kteří ušli smutnému 
osudu na popravišti rukou kata Mydláře 
dne 21. června 1621 na Staroměstském 
náměstí v Praze.

 Tento osud neminul pána na hradě 
Pecka Kryštofa Haranta z Polžic
a Bezdružic. Mezi hlavní body jeho 
žaloby patřilo, že od zimního krále 
Fridricha přijal vysoké státní úřady. Byl 
jmenován radou dvorského a komor-
ního soudu a rovněž prezidentem České 
komory. Již předtím v roce 1619 
působil jako komisař stavů na Slánsku, 
Žatecku a Rakovnicku při mustruňku 

(kontrole) žoldnéřů. Téhož roku se 
osobně účastnil vojenského tažení 
stavů proti Vídni a dobře mířenými 
ranami z deseti děl ostřeloval okna 
císařského paláce. To mu ovšem Ferdi-
nand II. nemohl odpustit.

 Zde je třeba znovu připomenout 
osudy potomků Jiřího z Valdštejna,
o nichž jsme psali na příslušném místě. 
Půjde zejména o majitele Olešnického 
dílu – Zdeňka, syna Jindřicha (+1593), 
jemuž krom Olešnice patřily též Nové 
Zámky a Chotěvice. Mladý Zdeněk 
jako protestant se účastnil povstání
a byl potrestán konfiskací poloviny 
jmění, které představovalo nejen zá-
mek, zbudovaný otcem, se statkem
a čtyřmi vesnicemi. Tento majetek byl 
královskou korunou roku 1623 prodán 
Albrechtovi z Valdštejna, jenž, pamět-
liv svého příbuzenství, je obratem 
Zdeňkovi zpět předal jako manství 
frýdlantského vévodství.

 Podobný osud potkal i miletínského 
Hanibala (+1637). Potomci zakladatele 
linie Bartoloměje si panství udrželi až 
do roku 1692. Také Poličanský díl 
miletínského dominia (Bílé Poličany, 
Třebihošť a Trotina) se stal kořistí 
Albrechta z Valdštejna po bratřích Janu 
(+1619), Jiřím (+1633) a Kristiánovi 
(+1636), potrestaných za účast v pov-
stání. Jiří přišel konfiskací o třetinu 
majetku a dokonce emigroval do ciziny.
Štěpanické panství se sídelním zám-
kem v Horní Branné po tamních 
Valdštejnech získal roku 1606 koupí 
pan Václav Záruba z Hustířan a připojil 
je ke statkům v Třebověticích a Žum-
berku. Ohavné rebelie se účastnil jako 
voják na straně stavů. V obžalobě mu 
soud dával za vinu, nejen že platil 
stavům kontribuce, ale také se svým 
lidem osobně táhl do pole proti císaři. 
Záruba se bránil, že k tomu byl 
donucen. Aby zachránil majetek, rychle 
konvertoval ke katolictví. Marně. Celé 
jeho panství bylo zkonfiskováno a stalo 
se královským lénem (r. 1625). To pak 
koupil Albrecht z Valdštejna, aby 
zaokrouhlil své dominium.

 Vrchlabské panství vlastnil pan 
Vilém Mířkovský ze Stropčic. Jako 
vlažný evangelík se v povstání příliš 
neangažoval a dostal od císaře gene-
rální pardon. To mu však nepomohlo
a mocný císařův generál a vojenský 
podnikatel Valdštejn ho donutil Vrch-
labí prodat, protože mělo sehrát důleži-
tou roli v jeho plánech. Naštěstí však 
Mířkovskému nezaplatil a ten mohl ve 
Vrchlabí dožít.

 Mezi horlivé účastníky povstání 
patřil i Jiří Sadovský ze Sloupna (1580-

1640), který po jeho porážce strávil 
řadu roků před odchodem do exilu
v podkrkonošské Bílé Třemešné. Přes-
vědčením člen Jednoty bratrské se jako 
hradecký krajský hejtman účastnil 
verbování žoldnéřů pro stavovské 
vojsko a podporoval volbu Fridricha 
Falckého králem. Byl potrestán konfis-
kací dvou třetin majetků, po nichž opět 
sáhl nenasytný Valdštejn. V zimě roku 
1628 odchází v čele hloučků exulantů
z Třemešné a Branné s Komenským
do Lešna v Polsku. Jeho synové 
působili jako vojáci ve švédských 
službách.

 Na těchto některých příkladech od 
nás nebo z blízkého okolí jsme si 
ukázali na předehru hrůzného divadla, 
které se po tři desítky let svou tragickou 
silou odehrávalo nejen u nás, ale 
postihlo celou Evropu. Třicetiletá 
válka!         

Protagonista Dlouhé války 

Albrecht Václav Eusebius z Valdštejna 
(1583-1634) patří nesporně mezi nej-
významnější osobnosti třicetileté války. 
Jeho hvězdná kariéra stoupala od 
prostého plukovníka vojska morav-
ských stavů až po úspěšného vojen-
ského podnikatele a generalissima 
císařských vojsk. Ukončil ji násilný 
tragický konec - vražda v Chebu. Jeho 
osud zaplnil tisíce stran svazků odborné 
literatury, zaujal i množství autorů 
krásné literatury. Jeho příslušnost
a vztah k našemu kraji je mimo jakou-
koli pochybnost, ačkoli většinou 
zůstává na okraji jeho životopisů. 
Věnujme mu tedy pohled očima regio-
nální historické vlastivědy.

 Úspěšný císařův vojevůdce pochá-
zel z heřmanické větve Valdštejnů. Jeho 
otec Vilém (+1595) byl jedním ze synů 
úspěšného hospodáře na panství 
Hostinném Jiřího z Valdštejna (1519-
1584), matkou paní Markéta, rozená 
Smiřická. Rodiče mu záhy zemřeli
a o vzdělání na bratrské škole v Košm-
berku se postarali poručníci Jindřich 
Slavata a jeden ze strýců, poličanský 
Karel z Valdštejna.

 Albrechtova cesta za dalším vzdělá-
ním a zkušenostmi vede přes luteránské 
latinské gymnázium v dolnoslezském 
Goldberku (dnes Zlotoryja) a akademii 
v Altdorfu poblíž Norimberka. Zde se 
dorůstající mladík dostal pro svou 
vznětlivou povahu do různých až nepří-
jemných dobrodružství. Po návratu
z kavalírských cest Evropou hledal 
vojenské zkušenosti na válčištích
v Uhrách, ale i znalosti politické.

Velmi rychle poznal, že k proniknutí do 
vyšších pater politiky bude třeba stát se 
katolíkem. Přepustil své chudé dědictví 
po rodičích, heřmanické panství, do 
péče strýce Hanibala z Valdštejna a za-
kotvil na Moravě. Pomohlo mu k tomu 
příbuzenství s panem Karlem starším 
ze Žerotína a neméně pak kontakty
s olomouckými jezuity. Po sňatku
s bohatou vdovou po panu Arklebu
z Víckova, paní Lukrecií Neklovnou
z Landeku (+1614), získal postupně tři 
bohatá panství na jihovýchodní 
Moravě: Vsetín, Lukov a Bystřici.

 Za stavovského povstání zneužil 
důvěry moravských stavů a s částí 
naverbovaného pluku i s pokladnou 
zběhl na stranu císaře Ferdinanda II.
Po pádu povstání se dočkal odměny
v podobě úřadu zemského gubernátora, 
čehož obratně využil obohacením se na 
konfiskacích statků rebelů a nečistými 
finančními machinacemi. Je to období 
jeho návratu k nám do Čech a do kraje.

 Ze zkonfiskovaných statků, skou-
pených za babku nebo získaných 
darem, vzniká mohutné dominium
ze zboží Redernů na Frýdlantsku
a Liberecku a majetků rodiny Smiřic-
kých. Tam využil svého příbuzenství 
(matka). Se zaokrouhlováním území 
tzv. Frýdlantského vévodství se sídel-
ním městem v Jičíně neušetřil ani své 
blízké příbuzné z hostinské větve 
Valdštejnů. Šlo především o město
a panství Hostinné, statek Olešnice-
Nové Zámky, Heřmanovy Sejfy
s přilehlými obcemi, štěpanicko-
branské statky, Vlčice a Vrchlabí.

 Zejména Vrchlabí s okolím se stalo 
se zavedenou železářskou výrobou
a hornictvím nezanedbatelnou součástí 
jeho rozsáhlého dominia. S dalšími 
oblastmi tvořilo mocnou ekonomickou 
základnu pro jeho vojensko-podnika-
telskou činnost. Ta byla korunována 
řadou vítězství jeho vojsk v období tzv. 
dánské války. Do jeho moci se dostaly 
rozsáhlé oblasti severního Německa po 
břehy Baltického a Severního moře. 
Císař ho za to zahrnoval nejen přízní, 
ale i dalšími knížecími tituly spoje-
nými s hmotnými výhodami a zisky.

 To vyvolalo odpor a závist u části 
členů dvorské kliky ve Vídni a u řady 
německých knížat v čele s bavorským 
kurfiřtem Maxmiliánem. Výsledkem 
působení jeho nepřátel, na němž se 
podíleli zejména jezuité, bylo jeho 
odvolání ze všech čelných vojenských 
funkcí roku 1630, právě v předvečer 
vstupu Švédska do války pod vedením 
krále Gustava Adolfa, podporovaného 
protihabsburskou koalicí.

 Valdštejn odchází uražen na své 
statky do soukromí a v nejhlubším 
utajení jedná prostřednictvím českých 
exulantů s nepřáteli Habsburků. 
Katastrofální neúspěchy císařských 
vojsk v bojích se švédsko-saskou 
koalicí přiměly císaře, že znovu 
požádal ukřivděného Valdštejna, aby 
se ujal vedení války.

 Toto období tzv. druhého gene-
rálátu (1631-1634) je opět ukázkou 
jeho dokonalých vojensko-organi-
začních schopností. V roce 1631 vytla-
čil z Čech Sasy a v listopadu 1632 svedl 
se Švédy nerozhodnou bitvu u Lutze-
nu, v níž padl král Gustav Adolf. Strate-
gická váhavost Valdštejnova v slezské 
kampani roku 1633, kdy např. propus-
til ze zajetí Matyáše z Thurnu, vzbudila 
opět podezření císařovo o tajném 
jednání generalissima se Švédy. Pro 
tajné spiknutí proti němu se podařilo 
získat i některé jeho generály (Piccolo-
mini, Gallas). Nemocný, takřka na 
útěku, byl v Chebu dne 25. února 1634 
s několika přáteli brutálně zavražděn.
Tento rok je koncem relativního klidu 
pro Hostinsko a Vrchlabsko – součásti 
Valdštejnovy terra felix, šťastné země. 
Tu generalissimus chránil jako svůj 
majetek před průtahy loupežících 
armád, císařských i cizích, nikoli však 
před tvrdým režimem svých úředníků.
Ti byli nuceni shromažďovat prost-
ředky nejen na bezmála stotisícovou 
armádu, která nemohla žít jen na úkor 
okupovaných zemí z kontribucí a vý-
palného. Vojsko potřebovalo obilí na 
chléb, oblečení, obutí, výzbroj, píci pro 
koně jezdecké i tažné ...

 Vrchlabí dodávalo palné zbraně, 
vyráběné ve zdejších železárnách, kde 
v rozšířeném provozu pracovalo až půl 
druhé stovky odborníků, nepočítaje
v to další množství pomocných sil. 
Město se stalo jakýmsi vojenským 
arzenálem, který dodával vojsku 
muškety, dělové koule, řetězy, podko-
vy, sirné a zápalné věnce na dobývání 
opevněných míst. Vyráběla se tu síra na 
střelný prach, plátno a sukno.

 Valdštejn měl značné výdaje, spo-
jené s budováním reprezentativních 
staveb. Šlo zejména o rozlehlý palác
v Praze na Malé Straně nebo nákladné 
přebudování Jičína na vévodskou 
rezidenci (zámek, chrám, jezuitská 
kolej a d.). Měly je krýt výsledky již 
tradičního režijního hospodaření po 
Smiřických. Velmi si sliboval od těžby 
nerostného bohatství. V Krkonoších ho 
poněkud zklamaly výsledky těžby 
drahých kovů, zlata a stříbra v Černém 
Dole a ve Svatém Petru. Získaný kov 

sotva stačil na provoz mincovny v Jičí-
ně a musel být doplňován pagamen-
tem, tj. kovem, získaným ze zabave-
ných šperků a jiných cenností.

 Zato těžba rud, železa a mědi se 
dále rozvíjela a měla pokračování
z minulosti. Kvalitní rudu do vrchlab-
ských železáren dodávala ložiska
v prostoru Labské soutěsky u Herlíko-
vic, ruda se těžila, případně i zpracová-
vala na místě v Nové Vsi (část Černého 
Dolu), u Dolního Dvora na Hanapet-
rově Pasece i jinde.

 Poměrné hospodářské prosperitě 
kraje, do roku 1634 pod vévodovou 
ochranou, učinily konec švédské 
vpády. Terra felix přestala existovat.
O její jednotlivé části se postupně 
podělili císařovi věrní, kteří je dostali 
výsluhou nebo darem či získali lacino 
koupí.

  Kronika obecné školy
  Horní Lánov 1917-1945

(20. díl)

Materiál poskytl Ladislav Kadavý,
z kurentu do latinky převedli Karolina 
Boková a Johann Doll, z němčiny 
přeložila K. Boková.

Školní rok 1938 – 39
V každém ohled památný školní rok 
1938/1939 začal 1. září 1938 děkovnou 
bohoslužbou v Dolním Lánově, a to po 
dvouměsíčních prázdninách.

 V učitelském sboru nenastala žádná 
změna a znovu vyučovali tito učitelé: 
Josef Futschig – řídící učitel, Vinzenz 
Donth – učitel, Wilibald Garbe – učitel, 
Friedrich Driemer – administrátor
z Dolního Dvora (pozn. red.: adminis-
trátor = kněz, který byl dočasně 
pověřen vedením kláštera, farnosti či 
diecéze), Heinrich Zinnecker – evang. 
farář, Juliane Neumann – učitelka 
ručních prací.

 Stav žáků se v tomto roce opět 
snížil a činí na začátku školy v 1. třídě 
33, v 2. třídě 35 a ve 3. třídě 48 žáků.
Z celkového počtu 116 žáků někteří 
navštěvují sousední školy.

 8. října 1938 a potom 12. 10. 1938 
dorazily do obce německé oddíly. 
Hned byla celá kompanie (rota, setni-
na) 29. pěšího regimentu ubytována po 
domech. Školní mládež nebylo možno 
zkrotit. Uzavřeli nejprve s muži v šedé 
polní přátelství, obsadili jejich auta
a vypůjčili si ocelové helmy. Bylo tedy 
proto zcela přirozené, že vyučování po 
celý týden vypadlo (ustanovení velitele
armádního sboru III., generálplukov-
níka von Bocka).
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 Z různých zdrojů se dovídáme,
že stavovského povstání proti Habsbur-
kům se různým způsobem účastnila 
většina příslušníků šlechty z širšího 
Podkrkonoší. Podpora vlády 30 direk-
torů a později zimního krále Fridricha 
Falckého se projevovala různě. Od pa-
sívního schvalování nových opatření 
proti představitelům španělské strany
a konfiskování jejich majetků či vyhná-
ní jezuitů ze země po finanční podporu 
vojenských operací stavů a aktivní 
účast na nich. Zejména ta byla později 
přičítána k tíži při vyměřování trestů v 
podobě rozsáhlých konfiskací majetků 
i těch, kteří se mnohdy ani příliš nepro-
vinili, jen trpně schvalovali ohavnou 
rebelii. Mezi ně patřili i jako horliví 
nekatolíci potomci z hostinské větve 
Jiřího z Valdštejna.

 Mezi těmi, kteří uvědoměle vystou-
pili na podporu vlády direktorů, byli 
příslušníci starobylé české vladycké 
rodiny Zilvárů ze Silberštejna. Patřilo 
jim zprvu panství Bílá Třemešná
a Žíreč. Odkazem po tetě Beatrici
z Lobkovic získali i panství Vlčice se 
zámečkem či tvrzí s bohatou a vzácnou 
knihovnou známou ze životopisu Jana 
Amose Komenského. Bratři Jan
a Adam byli podobojí. Jan z obavy před 
trestní komisí, vedenou knížetem 
Karlem z Lichtenštejna, odešel do 
exilu, jeho bratr Adam vyvázl konfis-
kací dvou třetin majetku. Konfiskáty po 
nich včetně Vlčic koupil roku 1623 
Albrecht z Valdštejna.

 Dalším aktivním členem rebelující 
skupiny šlechty byl Jan Bernhard
z Funfkirchenu, který získal polovinu 
města a panství Hostinné roku 1616 do 
zástavy po velmi zadluženém Haniba-
lovi z Valdštejna, strýci Albrechta. Jeho 
provinění proti císaři bylo zřejmě velmi 
značné, protože byl odsouzen k ztrátě 
veškerého majetku a k smrti. Tvrdý 
ortel spolu s dalšími osmnácti provi-
nilci byl změněn na doživotní žalář. 
Vězením se stal královský hrad s palá-
cem Zbiroh, kde bylo vězněno též 
několik direktorů, kteří ušli smutnému 
osudu na popravišti rukou kata Mydláře 
dne 21. června 1621 na Staroměstském 
náměstí v Praze.

 Tento osud neminul pána na hradě 
Pecka Kryštofa Haranta z Polžic
a Bezdružic. Mezi hlavní body jeho 
žaloby patřilo, že od zimního krále 
Fridricha přijal vysoké státní úřady. Byl 
jmenován radou dvorského a komor-
ního soudu a rovněž prezidentem České 
komory. Již předtím v roce 1619 
působil jako komisař stavů na Slánsku, 
Žatecku a Rakovnicku při mustruňku 

(kontrole) žoldnéřů. Téhož roku se 
osobně účastnil vojenského tažení 
stavů proti Vídni a dobře mířenými 
ranami z deseti děl ostřeloval okna 
císařského paláce. To mu ovšem Ferdi-
nand II. nemohl odpustit.

 Zde je třeba znovu připomenout 
osudy potomků Jiřího z Valdštejna,
o nichž jsme psali na příslušném místě. 
Půjde zejména o majitele Olešnického 
dílu – Zdeňka, syna Jindřicha (+1593), 
jemuž krom Olešnice patřily též Nové 
Zámky a Chotěvice. Mladý Zdeněk 
jako protestant se účastnil povstání
a byl potrestán konfiskací poloviny 
jmění, které představovalo nejen zá-
mek, zbudovaný otcem, se statkem
a čtyřmi vesnicemi. Tento majetek byl 
královskou korunou roku 1623 prodán 
Albrechtovi z Valdštejna, jenž, pamět-
liv svého příbuzenství, je obratem 
Zdeňkovi zpět předal jako manství 
frýdlantského vévodství.

 Podobný osud potkal i miletínského 
Hanibala (+1637). Potomci zakladatele 
linie Bartoloměje si panství udrželi až 
do roku 1692. Také Poličanský díl 
miletínského dominia (Bílé Poličany, 
Třebihošť a Trotina) se stal kořistí 
Albrechta z Valdštejna po bratřích Janu 
(+1619), Jiřím (+1633) a Kristiánovi 
(+1636), potrestaných za účast v pov-
stání. Jiří přišel konfiskací o třetinu 
majetku a dokonce emigroval do ciziny.
Štěpanické panství se sídelním zám-
kem v Horní Branné po tamních 
Valdštejnech získal roku 1606 koupí 
pan Václav Záruba z Hustířan a připojil 
je ke statkům v Třebověticích a Žum-
berku. Ohavné rebelie se účastnil jako 
voják na straně stavů. V obžalobě mu 
soud dával za vinu, nejen že platil 
stavům kontribuce, ale také se svým 
lidem osobně táhl do pole proti císaři. 
Záruba se bránil, že k tomu byl 
donucen. Aby zachránil majetek, rychle 
konvertoval ke katolictví. Marně. Celé 
jeho panství bylo zkonfiskováno a stalo 
se královským lénem (r. 1625). To pak 
koupil Albrecht z Valdštejna, aby 
zaokrouhlil své dominium.

 Vrchlabské panství vlastnil pan 
Vilém Mířkovský ze Stropčic. Jako 
vlažný evangelík se v povstání příliš 
neangažoval a dostal od císaře gene-
rální pardon. To mu však nepomohlo
a mocný císařův generál a vojenský 
podnikatel Valdštejn ho donutil Vrch-
labí prodat, protože mělo sehrát důleži-
tou roli v jeho plánech. Naštěstí však 
Mířkovskému nezaplatil a ten mohl ve 
Vrchlabí dožít.

 Mezi horlivé účastníky povstání 
patřil i Jiří Sadovský ze Sloupna (1580-

1640), který po jeho porážce strávil 
řadu roků před odchodem do exilu
v podkrkonošské Bílé Třemešné. Přes-
vědčením člen Jednoty bratrské se jako 
hradecký krajský hejtman účastnil 
verbování žoldnéřů pro stavovské 
vojsko a podporoval volbu Fridricha 
Falckého králem. Byl potrestán konfis-
kací dvou třetin majetků, po nichž opět 
sáhl nenasytný Valdštejn. V zimě roku 
1628 odchází v čele hloučků exulantů
z Třemešné a Branné s Komenským
do Lešna v Polsku. Jeho synové 
působili jako vojáci ve švédských 
službách.

 Na těchto některých příkladech od 
nás nebo z blízkého okolí jsme si 
ukázali na předehru hrůzného divadla, 
které se po tři desítky let svou tragickou 
silou odehrávalo nejen u nás, ale 
postihlo celou Evropu. Třicetiletá 
válka!         

Protagonista Dlouhé války 

Albrecht Václav Eusebius z Valdštejna 
(1583-1634) patří nesporně mezi nej-
významnější osobnosti třicetileté války. 
Jeho hvězdná kariéra stoupala od 
prostého plukovníka vojska morav-
ských stavů až po úspěšného vojen-
ského podnikatele a generalissima 
císařských vojsk. Ukončil ji násilný 
tragický konec - vražda v Chebu. Jeho 
osud zaplnil tisíce stran svazků odborné 
literatury, zaujal i množství autorů 
krásné literatury. Jeho příslušnost
a vztah k našemu kraji je mimo jakou-
koli pochybnost, ačkoli většinou 
zůstává na okraji jeho životopisů. 
Věnujme mu tedy pohled očima regio-
nální historické vlastivědy.

 Úspěšný císařův vojevůdce pochá-
zel z heřmanické větve Valdštejnů. Jeho 
otec Vilém (+1595) byl jedním ze synů 
úspěšného hospodáře na panství 
Hostinném Jiřího z Valdštejna (1519-
1584), matkou paní Markéta, rozená 
Smiřická. Rodiče mu záhy zemřeli
a o vzdělání na bratrské škole v Košm-
berku se postarali poručníci Jindřich 
Slavata a jeden ze strýců, poličanský 
Karel z Valdštejna.

 Albrechtova cesta za dalším vzdělá-
ním a zkušenostmi vede přes luteránské 
latinské gymnázium v dolnoslezském 
Goldberku (dnes Zlotoryja) a akademii 
v Altdorfu poblíž Norimberka. Zde se 
dorůstající mladík dostal pro svou 
vznětlivou povahu do různých až nepří-
jemných dobrodružství. Po návratu
z kavalírských cest Evropou hledal 
vojenské zkušenosti na válčištích
v Uhrách, ale i znalosti politické.

Velmi rychle poznal, že k proniknutí do 
vyšších pater politiky bude třeba stát se 
katolíkem. Přepustil své chudé dědictví 
po rodičích, heřmanické panství, do 
péče strýce Hanibala z Valdštejna a za-
kotvil na Moravě. Pomohlo mu k tomu 
příbuzenství s panem Karlem starším 
ze Žerotína a neméně pak kontakty
s olomouckými jezuity. Po sňatku
s bohatou vdovou po panu Arklebu
z Víckova, paní Lukrecií Neklovnou
z Landeku (+1614), získal postupně tři 
bohatá panství na jihovýchodní 
Moravě: Vsetín, Lukov a Bystřici.

 Za stavovského povstání zneužil 
důvěry moravských stavů a s částí 
naverbovaného pluku i s pokladnou 
zběhl na stranu císaře Ferdinanda II.
Po pádu povstání se dočkal odměny
v podobě úřadu zemského gubernátora, 
čehož obratně využil obohacením se na 
konfiskacích statků rebelů a nečistými 
finančními machinacemi. Je to období 
jeho návratu k nám do Čech a do kraje.

 Ze zkonfiskovaných statků, skou-
pených za babku nebo získaných 
darem, vzniká mohutné dominium
ze zboží Redernů na Frýdlantsku
a Liberecku a majetků rodiny Smiřic-
kých. Tam využil svého příbuzenství 
(matka). Se zaokrouhlováním území 
tzv. Frýdlantského vévodství se sídel-
ním městem v Jičíně neušetřil ani své 
blízké příbuzné z hostinské větve 
Valdštejnů. Šlo především o město
a panství Hostinné, statek Olešnice-
Nové Zámky, Heřmanovy Sejfy
s přilehlými obcemi, štěpanicko-
branské statky, Vlčice a Vrchlabí.

 Zejména Vrchlabí s okolím se stalo 
se zavedenou železářskou výrobou
a hornictvím nezanedbatelnou součástí 
jeho rozsáhlého dominia. S dalšími 
oblastmi tvořilo mocnou ekonomickou 
základnu pro jeho vojensko-podnika-
telskou činnost. Ta byla korunována 
řadou vítězství jeho vojsk v období tzv. 
dánské války. Do jeho moci se dostaly 
rozsáhlé oblasti severního Německa po 
břehy Baltického a Severního moře. 
Císař ho za to zahrnoval nejen přízní, 
ale i dalšími knížecími tituly spoje-
nými s hmotnými výhodami a zisky.

 To vyvolalo odpor a závist u části 
členů dvorské kliky ve Vídni a u řady 
německých knížat v čele s bavorským 
kurfiřtem Maxmiliánem. Výsledkem 
působení jeho nepřátel, na němž se 
podíleli zejména jezuité, bylo jeho 
odvolání ze všech čelných vojenských 
funkcí roku 1630, právě v předvečer 
vstupu Švédska do války pod vedením 
krále Gustava Adolfa, podporovaného 
protihabsburskou koalicí.

 Valdštejn odchází uražen na své 
statky do soukromí a v nejhlubším 
utajení jedná prostřednictvím českých 
exulantů s nepřáteli Habsburků. 
Katastrofální neúspěchy císařských 
vojsk v bojích se švédsko-saskou 
koalicí přiměly císaře, že znovu 
požádal ukřivděného Valdštejna, aby 
se ujal vedení války.

 Toto období tzv. druhého gene-
rálátu (1631-1634) je opět ukázkou 
jeho dokonalých vojensko-organi-
začních schopností. V roce 1631 vytla-
čil z Čech Sasy a v listopadu 1632 svedl 
se Švédy nerozhodnou bitvu u Lutze-
nu, v níž padl král Gustav Adolf. Strate-
gická váhavost Valdštejnova v slezské 
kampani roku 1633, kdy např. propus-
til ze zajetí Matyáše z Thurnu, vzbudila 
opět podezření císařovo o tajném 
jednání generalissima se Švédy. Pro 
tajné spiknutí proti němu se podařilo 
získat i některé jeho generály (Piccolo-
mini, Gallas). Nemocný, takřka na 
útěku, byl v Chebu dne 25. února 1634 
s několika přáteli brutálně zavražděn.
Tento rok je koncem relativního klidu 
pro Hostinsko a Vrchlabsko – součásti 
Valdštejnovy terra felix, šťastné země. 
Tu generalissimus chránil jako svůj 
majetek před průtahy loupežících 
armád, císařských i cizích, nikoli však 
před tvrdým režimem svých úředníků.
Ti byli nuceni shromažďovat prost-
ředky nejen na bezmála stotisícovou 
armádu, která nemohla žít jen na úkor 
okupovaných zemí z kontribucí a vý-
palného. Vojsko potřebovalo obilí na 
chléb, oblečení, obutí, výzbroj, píci pro 
koně jezdecké i tažné ...

 Vrchlabí dodávalo palné zbraně, 
vyráběné ve zdejších železárnách, kde 
v rozšířeném provozu pracovalo až půl 
druhé stovky odborníků, nepočítaje
v to další množství pomocných sil. 
Město se stalo jakýmsi vojenským 
arzenálem, který dodával vojsku 
muškety, dělové koule, řetězy, podko-
vy, sirné a zápalné věnce na dobývání 
opevněných míst. Vyráběla se tu síra na 
střelný prach, plátno a sukno.

 Valdštejn měl značné výdaje, spo-
jené s budováním reprezentativních 
staveb. Šlo zejména o rozlehlý palác
v Praze na Malé Straně nebo nákladné 
přebudování Jičína na vévodskou 
rezidenci (zámek, chrám, jezuitská 
kolej a d.). Měly je krýt výsledky již 
tradičního režijního hospodaření po 
Smiřických. Velmi si sliboval od těžby 
nerostného bohatství. V Krkonoších ho 
poněkud zklamaly výsledky těžby 
drahých kovů, zlata a stříbra v Černém 
Dole a ve Svatém Petru. Získaný kov 

sotva stačil na provoz mincovny v Jičí-
ně a musel být doplňován pagamen-
tem, tj. kovem, získaným ze zabave-
ných šperků a jiných cenností.

 Zato těžba rud, železa a mědi se 
dále rozvíjela a měla pokračování
z minulosti. Kvalitní rudu do vrchlab-
ských železáren dodávala ložiska
v prostoru Labské soutěsky u Herlíko-
vic, ruda se těžila, případně i zpracová-
vala na místě v Nové Vsi (část Černého 
Dolu), u Dolního Dvora na Hanapet-
rově Pasece i jinde.

 Poměrné hospodářské prosperitě 
kraje, do roku 1634 pod vévodovou 
ochranou, učinily konec švédské 
vpády. Terra felix přestala existovat.
O její jednotlivé části se postupně 
podělili císařovi věrní, kteří je dostali 
výsluhou nebo darem či získali lacino 
koupí.

  Kronika obecné školy
  Horní Lánov 1917-1945

(20. díl)

Materiál poskytl Ladislav Kadavý,
z kurentu do latinky převedli Karolina 
Boková a Johann Doll, z němčiny 
přeložila K. Boková.

Školní rok 1938 – 39
V každém ohled památný školní rok 
1938/1939 začal 1. září 1938 děkovnou 
bohoslužbou v Dolním Lánově, a to po 
dvouměsíčních prázdninách.

 V učitelském sboru nenastala žádná 
změna a znovu vyučovali tito učitelé: 
Josef Futschig – řídící učitel, Vinzenz 
Donth – učitel, Wilibald Garbe – učitel, 
Friedrich Driemer – administrátor
z Dolního Dvora (pozn. red.: adminis-
trátor = kněz, který byl dočasně 
pověřen vedením kláštera, farnosti či 
diecéze), Heinrich Zinnecker – evang. 
farář, Juliane Neumann – učitelka 
ručních prací.

 Stav žáků se v tomto roce opět 
snížil a činí na začátku školy v 1. třídě 
33, v 2. třídě 35 a ve 3. třídě 48 žáků.
Z celkového počtu 116 žáků někteří 
navštěvují sousední školy.

 8. října 1938 a potom 12. 10. 1938 
dorazily do obce německé oddíly. 
Hned byla celá kompanie (rota, setni-
na) 29. pěšího regimentu ubytována po 
domech. Školní mládež nebylo možno 
zkrotit. Uzavřeli nejprve s muži v šedé 
polní přátelství, obsadili jejich auta
a vypůjčili si ocelové helmy. Bylo tedy 
proto zcela přirozené, že vyučování po 
celý týden vypadlo (ustanovení velitele
armádního sboru III., generálplukov-
níka von Bocka).
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obec@lanov.cz
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A OBECNÍ KNIHOVNA

Starostka starosta@lanov.cz 

asistentka@lanov.cz 

provoz@lanov.cz

499 432 211

493 314 598

Místostarostka 

Asistentka Renata Srnská

Milan Ježek

Eliška Rojtová

Provoz obce 499 432 220
725 951 722

Účetnictví Ilona Kobrlová ucetni@lanov.cz 499 432 234

Jaroslav Hanč 

Radovan Jákl, DiS

Alena Purmová

Jaroslava Kučerová

hanc@lanov.cz 

admin@lanov.cz

investice@lanov.cz

poplatky@lanov.cz

499 432 051

607 602 738

722 992 103

493 314 599

Otevírací doba:  
v sezóně:
červenec, srpen

Po:   

Út:   8:00 - 12:00 12:30 - 16:00

St:   8:00 - 12:00 12:30 - 17:00

Čt:   8:00 - 12:00 12:30 - 16:00

Pá:   8:00 - 12:00

8:00 - 12:00

12:30 - 16:00

12:30 - 16:00So:   

9:00 - 12:00Ne:   

Po:    8:00 - 12:00 12:30 - 16:00

Út:    8:00 - 12:00 12:30 - 16:00

St:     8:00 - 12:00 12:30 - 17:00

Čt:     8:00 - 12:00 12:30 - 16:00

Pá:     8:00 - 12:00

9:00 - 12:00   (jen leden, únor)    

12:30 - 16:00

Po:    7:30 - 16:00    

Út:    7:30 - 12:00   

St:     7:30 - 12:00   

Čt:     7:30 - 12:00   

Pá:     7:30 - 12:00   

So:     

Ne:    

Prostřední Lánov čp. 39
543 41 Lánov

499 432 083
infocentrum@lanov.cz

VENKOVSKÉ
INFOCENTRUM

MIKROREGIONU
v mezisezóně:

Zřizovatel: Obecní úřad Lánov
Referent: Karolina Boková

499 522 344
MUDr. Iva KOSINOVÁ 

- praktický lékař -

Po:    8:00 -12:00 13:00 -15:00

Út:    8:00 -12:00 13:00 -15:00

St:     13:00 -18:00

Čt:     8:00 -12:00 13:00 -15:00

Pá:     8:00 -12:00

- praktický zubní lékař -
MUDr. Zdeněk KUŽEL 

Akutní
bolestivé
případy
budou
po osobní
nebo
telefonické
domluvě
ošetřeny
v nejbližším
volném
termínu.

499 432 298

499 432 182

Po:    7:30 -10:00 10:30 -13:00

Út:    7:30 -10:00 10:30 -13:00

St:     13:30 -16:00 16:00 -18:30

Čt:     7:30 -10:00 10:30 -14:00

Pá:     7:30 -10:00 10:30 -13:00

MUDr. Hana KORDOVÁ 
- dětské oddělení-

 pro nemocné děti  pro zvané a zdravé děti

Po:   8:00 - 9:45 10:00 - 13:00

10:00 - 13:00

10:00 - 13:00

12:00 - 18:00

10:00 - 13:00

7:00 - 8:00

Út:   8:00 - 9:457:00 - 8:00

St:   

Čt:   8:00 - 9:457:00 - 8:00

Pá:   8:00 - 9:457:00 - 8:00

ZDRAVOTNÍ STŘEDISKO LÁNOV

O D B Ě RY, I N J E K C E A K U T N Í S TAV Y J E N O B J E D N A N Í

pro tel. objednané
a návštěvy lékařem

Kancelář          
Hanč Jaroslav, jednatel  
Ing. Beranová Jana         
Knapíková Kavánová Milena, účetní      
Bachtík Tomáš, provoz a havárie      
Materna Jiří, provoz a havárie       
Stránský Pavel, vyjádření k sítím

Provozní doba
kanceláře:

499 522 331 + záznam
721 142 981

602 300 234
737 726 837

732 891 565
605 265 094 
603 226 060 

vodalanov@vodalanov.cz

info@vodalanov.cz
www.vodalanov.cz

KONTAKTNÍ INFORMACE A ÚŘEDNÍ HODINY

Úřední hodiny: Pondělí a Středa      8:00 - 11:30      12:30 - 17:00

603 112 761

Ladislava Šedivá      mistostarosta@lanov.cz  493 314 596 
601 697 365  

(odečty, smlouvy, fakturace - vodné a stočné)

 Oddíl, nacházející se v Horním Lánově byl pod velením náčelníka von 
Uslar-Gleichena. Následujícího dne byl uspořádán uvítací večer. Při hudbě 
a tanci jsme strávili několik opravdu krásných hodin. Denně v poledních 
hodinách vyhrávala vojenská kapela, auta a protitanková děla zaplnila dvůr 
firmy Polak (dnes Penzion Baron) a „dělo na guláš“ (polní kuchyně) 
zahájila svou činnost ve školní zahradě, kde potřební obyvatelé vesnice 
obdrželi dobré a vydatné jídlo. Před odchodem byl ještě rozlučkový večer, 
který všem účastníkům zůstane ve vzpomínkách.

 Od prosince do března dostávalo 10 chudých dětí kompletní oběd 
(řeznictví Mahrle).

 Během zimy a jara bylo více než 20 zdejších školáků posláno na zotave-
nou do staré říše, ponejvíce k moři, kde se jim dařilo opravdu moc dobře.

 Pravidelná výuka, nehledě na obvyklé svátky a jiné oslavy, byla tímto 
celoročním posíláním dětí velmi narušována. Učivo nemohlo být zpraco-
váváno s jindy obvyklou důkladností. Radost z učení povolila, neboť 
rozptýlení bylo příliš velké.

 Následuje několik obrázků, které aktuálně vznikly.

 Pomalu zas začal obvyklý život, ale 
mezi jinými požadavky hbitě vznikla 
místa pomoci Národně socialistické 
lidové péče*, která přinesla přímo 
fantastickou pomoc chudému obyva-
telstvu. Během zimy bylo dovezeno 
ohromné množství potravin a ošacení
k rozdání. Vše bylo uskladněno ve 
škole, a to v prázdném bytě řídícího 
učitele (víc jak 4.000 kg), čímž byl ale 
prostor tak zarovnán, že byl spíš kůlně 
než bytu podoben. Rozdílení potravin, 
přičemž lidé stojí v hale ve frontě, určitě 
ve škole není na místě a velmi ruší. Co 
se týče čistoty, zbývá mnoho toho, co si 
přát.

 Velký obytný pokoj v 1. patře je 
využíván ženami pro jejich účely.

 Jako se po včlenění Východní 
marky konaly doplňující volby do 
Říšského sněmu, tak také přišlo sudeto-
německé obyvatelstvo 4. prosince 1938 
k volebním urnám, aby mohlo vzdát 
část dlužených díků vůdci. Výsledek
v Horním Lánově – 100 % hlasů „ano“! 

 Dva volební lístky propagandy jsou 
zde připojeny. (Později dopsáno: 
Nemohly být opatřeny.) 

 V obci se teď vytvořil silný oddíl 
SA, potom je tu také mužstvo SS
a NSKK.** Časté vzdělávací kurzy a ty 

od Hitlerjugend a Svazu německých 
dívek probíhají většinou ve škole.
U disciplíny mladých lidí je ale ještě 
mnohé, co si lze přát.

 Zkouška z náboženství, jak bylo
v minulých letech obvyklé, se už 
nekonala.

 17., 18. a 19. května proběhlo 
rozsáhlé sčítání lidí a provozů. Obec 
byla rozdělena do sčítacích okrsků
a celý učitelský sbor spolupracoval.
Za tím účelem byl zaveden den bez 
vyučování.

 Různými výzvami bylo apelováno 
na mládež k účasti na brigádách při 
žních. Tato pomoc při uložení sklizně 
byla sedláky opravdu vítána. Celkem 
letos panovalo většinou velmi pěkné 
žňové počasí, zejména v měsíci srpnu.
Školní rok se chýlil ke konci, V posled-
ním týdnu podnikly jednotlivé třídy 
školní výlet: 1. třída na Hrnčířské 
boudy, 2. třída na Sněžku, 3. třída 
autobusem do Adršpachu a Teplic nad 
Metují.

 Zápis do příštího školního roku se 
konal 1. a 2. července. Bylo zapsáno 14 
nových dětí.

 15. července 1939 se uzavřel školní 
rok. Toho dne se za přítomnosti zástup-
ců strany, jejích organizací a Obce a za 

účasti obyvatelstva konala na školním 
dvoře, který byl ozdoben vlajkami, 
slavnost pro vycházející žáky. Řídící 
učitel Josef Futschig přednesl projev. 
Zvuky fanfár a hymny uzavřely po 
slavnostním předání vedoucímu Hitler-
jugend slavnost. Každý žák obdržel 
jako dárek knížečku Ty a Tvůj lid. Tím 
uzavírám svou zprávu. Ale takto dělané 
slavnosti jsou mi opravdu protivné.

* Naz. soz. Volkswohlfahrt, NSV

** Nationalsozialistisches Kraftfahr-
korps, NSKK, Nacionálně socialistický 
motoristický sbor vznikl v r. 1931, 
původně jako organizace NSDAP, která 
měla zajištovat pro úderné oddíly SA 
přepravu a spolehlivé řidiče. Za války 
dostal NSKK za úkol organizovat výcvik 
v rámci Hitlerovy mládeže a školit 
budoucí tankisty, ale hlavně zajištovat 
pomocné transporty v týlu na podporu 
armády. Koncem války, v r. 1944, NSKK 
převzal rovněž školení příslušníků 
Volkssturmu.
            Zdroj: www.valka.cz

Konec září 1938. Školní dvůr - vyběr civilistů
na kopání zákopů (dělání

zátarasů).

Na vůz se nakládá pracovní náčiní.

Náš domov.

A potom se kolona dala na pochod. Ženy pláčou.

Vpochodování německých oddílů do Horního Lánova 12. 10. 1938.

Chudé obyvatelstvo je zásobeno z polní kuchyně.

„Gulášové dělo“ po odvedené práci.

Koncert na dvoře továrny Ehinger.

Vozový park a mužstvo před odjezdem.

Výstava kolony aut.
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www.lanov.cz

Prostřední Lánov 200
543 41  LÁNOV

obec@lanov.cz

TURISTICKÉ
INFOCENTRUM
A OBECNÍ KNIHOVNA

Starostka starosta@lanov.cz 

asistentka@lanov.cz 

provoz@lanov.cz

499 432 211

493 314 598

Místostarostka 

Asistentka Renata Srnská

Milan Ježek

Eliška Rojtová

Provoz obce 499 432 220
725 951 722

Účetnictví Ilona Kobrlová ucetni@lanov.cz 499 432 234

Jaroslav Hanč 

Radovan Jákl, DiS

Alena Purmová

Jaroslava Kučerová

hanc@lanov.cz 

admin@lanov.cz

investice@lanov.cz

poplatky@lanov.cz

499 432 051

607 602 738

722 992 103

493 314 599

Otevírací doba:  
v sezóně:
červenec, srpen

Po:   

Út:   8:00 - 12:00 12:30 - 16:00

St:   8:00 - 12:00 12:30 - 17:00

Čt:   8:00 - 12:00 12:30 - 16:00

Pá:   8:00 - 12:00

8:00 - 12:00

12:30 - 16:00

12:30 - 16:00So:   

9:00 - 12:00Ne:   

Po:    8:00 - 12:00 12:30 - 16:00

Út:    8:00 - 12:00 12:30 - 16:00

St:     8:00 - 12:00 12:30 - 17:00

Čt:     8:00 - 12:00 12:30 - 16:00

Pá:     8:00 - 12:00

9:00 - 12:00   (jen leden, únor)    

12:30 - 16:00

Po:    7:30 - 16:00    

Út:    7:30 - 12:00   

St:     7:30 - 12:00   

Čt:     7:30 - 12:00   

Pá:     7:30 - 12:00   

So:     

Ne:    

Prostřední Lánov čp. 39
543 41 Lánov

499 432 083
infocentrum@lanov.cz

VENKOVSKÉ
INFOCENTRUM

MIKROREGIONU
v mezisezóně:

Zřizovatel: Obecní úřad Lánov
Referent: Karolina Boková

499 522 344
MUDr. Iva KOSINOVÁ 

- praktický lékař -

Po:    8:00 -12:00 13:00 -15:00

Út:    8:00 -12:00 13:00 -15:00

St:     13:00 -18:00

Čt:     8:00 -12:00 13:00 -15:00

Pá:     8:00 -12:00

- praktický zubní lékař -
MUDr. Zdeněk KUŽEL 

Akutní
bolestivé
případy
budou
po osobní
nebo
telefonické
domluvě
ošetřeny
v nejbližším
volném
termínu.

499 432 298

499 432 182

Po:    7:30 -10:00 10:30 -13:00

Út:    7:30 -10:00 10:30 -13:00

St:     13:30 -16:00 16:00 -18:30

Čt:     7:30 -10:00 10:30 -14:00

Pá:     7:30 -10:00 10:30 -13:00

MUDr. Hana KORDOVÁ 
- dětské oddělení-

 pro nemocné děti  pro zvané a zdravé děti

Po:   8:00 - 9:45 10:00 - 13:00

10:00 - 13:00

10:00 - 13:00

12:00 - 18:00

10:00 - 13:00

7:00 - 8:00

Út:   8:00 - 9:457:00 - 8:00

St:   

Čt:   8:00 - 9:457:00 - 8:00

Pá:   8:00 - 9:457:00 - 8:00

ZDRAVOTNÍ STŘEDISKO LÁNOV

O D B Ě RY, I N J E K C E A K U T N Í S TAV Y J E N O B J E D N A N Í

pro tel. objednané
a návštěvy lékařem

Kancelář          
Hanč Jaroslav, jednatel  
Ing. Beranová Jana         
Knapíková Kavánová Milena, účetní      
Bachtík Tomáš, provoz a havárie      
Materna Jiří, provoz a havárie       
Stránský Pavel, vyjádření k sítím

Provozní doba
kanceláře:

499 522 331 + záznam
721 142 981

602 300 234
737 726 837

732 891 565
605 265 094 
603 226 060 

vodalanov@vodalanov.cz

info@vodalanov.cz
www.vodalanov.cz

KONTAKTNÍ INFORMACE A ÚŘEDNÍ HODINY

Úřední hodiny: Pondělí a Středa      8:00 - 11:30      12:30 - 17:00

603 112 761

Ladislava Šedivá      mistostarosta@lanov.cz  493 314 596 
601 697 365  

(odečty, smlouvy, fakturace - vodné a stočné)

 Oddíl, nacházející se v Horním Lánově byl pod velením náčelníka von 
Uslar-Gleichena. Následujícího dne byl uspořádán uvítací večer. Při hudbě 
a tanci jsme strávili několik opravdu krásných hodin. Denně v poledních 
hodinách vyhrávala vojenská kapela, auta a protitanková děla zaplnila dvůr 
firmy Polak (dnes Penzion Baron) a „dělo na guláš“ (polní kuchyně) 
zahájila svou činnost ve školní zahradě, kde potřební obyvatelé vesnice 
obdrželi dobré a vydatné jídlo. Před odchodem byl ještě rozlučkový večer, 
který všem účastníkům zůstane ve vzpomínkách.

 Od prosince do března dostávalo 10 chudých dětí kompletní oběd 
(řeznictví Mahrle).

 Během zimy a jara bylo více než 20 zdejších školáků posláno na zotave-
nou do staré říše, ponejvíce k moři, kde se jim dařilo opravdu moc dobře.

 Pravidelná výuka, nehledě na obvyklé svátky a jiné oslavy, byla tímto 
celoročním posíláním dětí velmi narušována. Učivo nemohlo být zpraco-
váváno s jindy obvyklou důkladností. Radost z učení povolila, neboť 
rozptýlení bylo příliš velké.

 Následuje několik obrázků, které aktuálně vznikly.

 Pomalu zas začal obvyklý život, ale 
mezi jinými požadavky hbitě vznikla 
místa pomoci Národně socialistické 
lidové péče*, která přinesla přímo 
fantastickou pomoc chudému obyva-
telstvu. Během zimy bylo dovezeno 
ohromné množství potravin a ošacení
k rozdání. Vše bylo uskladněno ve 
škole, a to v prázdném bytě řídícího 
učitele (víc jak 4.000 kg), čímž byl ale 
prostor tak zarovnán, že byl spíš kůlně 
než bytu podoben. Rozdílení potravin, 
přičemž lidé stojí v hale ve frontě, určitě 
ve škole není na místě a velmi ruší. Co 
se týče čistoty, zbývá mnoho toho, co si 
přát.

 Velký obytný pokoj v 1. patře je 
využíván ženami pro jejich účely.

 Jako se po včlenění Východní 
marky konaly doplňující volby do 
Říšského sněmu, tak také přišlo sudeto-
německé obyvatelstvo 4. prosince 1938 
k volebním urnám, aby mohlo vzdát 
část dlužených díků vůdci. Výsledek
v Horním Lánově – 100 % hlasů „ano“! 

 Dva volební lístky propagandy jsou 
zde připojeny. (Později dopsáno: 
Nemohly být opatřeny.) 

 V obci se teď vytvořil silný oddíl 
SA, potom je tu také mužstvo SS
a NSKK.** Časté vzdělávací kurzy a ty 

od Hitlerjugend a Svazu německých 
dívek probíhají většinou ve škole.
U disciplíny mladých lidí je ale ještě 
mnohé, co si lze přát.

 Zkouška z náboženství, jak bylo
v minulých letech obvyklé, se už 
nekonala.

 17., 18. a 19. května proběhlo 
rozsáhlé sčítání lidí a provozů. Obec 
byla rozdělena do sčítacích okrsků
a celý učitelský sbor spolupracoval.
Za tím účelem byl zaveden den bez 
vyučování.

 Různými výzvami bylo apelováno 
na mládež k účasti na brigádách při 
žních. Tato pomoc při uložení sklizně 
byla sedláky opravdu vítána. Celkem 
letos panovalo většinou velmi pěkné 
žňové počasí, zejména v měsíci srpnu.
Školní rok se chýlil ke konci, V posled-
ním týdnu podnikly jednotlivé třídy 
školní výlet: 1. třída na Hrnčířské 
boudy, 2. třída na Sněžku, 3. třída 
autobusem do Adršpachu a Teplic nad 
Metují.

 Zápis do příštího školního roku se 
konal 1. a 2. července. Bylo zapsáno 14 
nových dětí.

 15. července 1939 se uzavřel školní 
rok. Toho dne se za přítomnosti zástup-
ců strany, jejích organizací a Obce a za 

účasti obyvatelstva konala na školním 
dvoře, který byl ozdoben vlajkami, 
slavnost pro vycházející žáky. Řídící 
učitel Josef Futschig přednesl projev. 
Zvuky fanfár a hymny uzavřely po 
slavnostním předání vedoucímu Hitler-
jugend slavnost. Každý žák obdržel 
jako dárek knížečku Ty a Tvůj lid. Tím 
uzavírám svou zprávu. Ale takto dělané 
slavnosti jsou mi opravdu protivné.

* Naz. soz. Volkswohlfahrt, NSV

** Nationalsozialistisches Kraftfahr-
korps, NSKK, Nacionálně socialistický 
motoristický sbor vznikl v r. 1931, 
původně jako organizace NSDAP, která 
měla zajištovat pro úderné oddíly SA 
přepravu a spolehlivé řidiče. Za války 
dostal NSKK za úkol organizovat výcvik 
v rámci Hitlerovy mládeže a školit 
budoucí tankisty, ale hlavně zajištovat 
pomocné transporty v týlu na podporu 
armády. Koncem války, v r. 1944, NSKK 
převzal rovněž školení příslušníků 
Volkssturmu.
            Zdroj: www.valka.cz

Konec září 1938. Školní dvůr - vyběr civilistů
na kopání zákopů (dělání

zátarasů).

Na vůz se nakládá pracovní náčiní.

Náš domov.

A potom se kolona dala na pochod. Ženy pláčou.

Vpochodování německých oddílů do Horního Lánova 12. 10. 1938.

Chudé obyvatelstvo je zásobeno z polní kuchyně.

„Gulášové dělo“ po odvedené práci.

Koncert na dvoře továrny Ehinger.

Vozový park a mužstvo před odjezdem.

Výstava kolony aut.

22 23



3/6-22 Zastupitelstvo obce bere na vědomí kontrolu 
usnesení z minulého jednání zastupitelstva dne 20. 7. 2022.

4/6-22 Zastupitelstvo obce schvaluje rozpočtové opatření
č. 6/2022 a č. 7/2022.            (pro 10, proti 0, zdržel se 0)

5/6-22 Zastupitelstvo obce schvaluje Servisní smlouvu č. 
S09-2022 o provedení mostního servisu s firmou MOSTY 
Jan Hofman, s. r. o., Batňovice 245, 542 32 Úpice. Zastupitel-
stvo obce pověřuje starostu podpisem smlouvy. 
          (pro 10, proti 0, zdržel se 0)

6/6-22 Zastupitelstvo obce schvaluje Dodatek č. 1 ke 
Smlouvě o zajištění propagace v oblasti cestovního ruchu se 
svazkem KRKONOŠE – svazek měst a obcí, Zámek 1, 543 
01 Vrchlabí. Zastupitelstvo obce pověřuje starostu podpisem 
dodatku.          (pro 10, proti 0, zdržel se 0)

7/6-22 Zastupitelstvo obce schvaluje zadání projektové 
dokumentace na akci „Rekonstrukce mostu 09-M-06 Most 
na Kunčice“. Zastupitelstvo obce pověřuje starostu výběro-
vým řízením.        (pro 10, proti 0, zdržel se 0)

8/6-22 Zastupitelstvo obce schvaluje zadání projektové 
dokumentace na akci „Zpracování pasportu budovy OÚ – čp. 
132“ pro snížení energetické náročnosti, včetně prováděcí 
dokumentace a soupisu výkonů. Zastupitelstvo obce 
pověřuje starostu zadáním výběrového řízení.
           (pro 10, proti 0, zdržel se 0)

9/6-22 Zastupitelstvo obce neschvaluje odkoupení podílu
o velikosti ½ na pozemkových parcelách č. 360/1, 360/2
a č. 384/8 v k. ú. Dolní Lánov.    (pro 0, proti 10, zdržel se 0)

10/6-22 Zastupitelstvo obce schvaluje záměr prodeje 
obecního pozemku p. č. 87/10 k. ú. Dolní Lánov o výměře 

2 2106 m  vedený jako travní porost za cenu 150,- Kč/m  + DPH. 
(Dle geometrického plánu č. 745-60/2022). Zastupitelstvo 
obce pověřuje starostu obce zveřejněním záměru prodeje na 
úřední desce obce.              (pro 9, proti 0, zdržel se 1)

Zastupitelstvo obce bere na vědomí: 
1) Snížení rychlosti – řešení
2) Nedělní klid
3) Amplion rozhlasu

Místostarosta Bc. Jiří Svatý      Starosta Ing. Pavel Šimůnek

       Usnesení z ustavujícího zasedání ZO
       Dolní Lánov konané dne 19. 10. 2022
1/7-22 Zastupitelstvo obce schvaluje program ustavujícího 
zasedání a zápisem pověřuje Evu Losenickou.
           (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

2/7-22 Zastupitelstvo obce schvaluje ověřovací a návrho-
vou komisi ve složení J. Tumová, T. Hanč. 
           (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

3/7-22 Zastupitelstvo obce schvaluje, že pro nadcházející 
období bude volen jeden místostarosta.
           (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

4/7-22 Zastupitelstvo obce schvaluje tyto funkce, pro které 
budou členové zastupitelstva uvolněni: starosta. Ostatní 
funkce budou členové zastupitelstva vykonávat jako neuvol-
nění.          (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

5/7-22 Zastupitelstvo obce schvaluje veřejnou volbu 
starosty a místostarosty.      (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

6/7-22 Zastupitelstvo obce volí do funkce starosty obce 
Dolní Lánov Ing. Pavla Šimůnka.   (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

7/7-22 Zastupitelstvo obce volí do funkce místostarosty 
obce Dolní Lánov Ing. Tomáše Hanče.
          (pro 10, proti 0, zdržel se 1)

8/7-22 Zastupitelstvo obce zřizuje finanční výbor a kontrol-
ní výbor. Oba výbory budou tříčlenné.
           (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

9/7-22 Zastupitelstvo obce volí předsedou finančního 
výboru Mgr. Jarmilu Minkovou.     (pro 10, proti 0, zdržel se 1)

10/7-22  Zastupitelstvo obce volí předsedou kontrolního 
výboru Jiřího Kavána.        (pro 7, proti 0, zdržel se 4)

11/7-22  Zastupitelstvo obce volí členy finančního výboru 
Jiří Svatý, Jiří Maisner.      (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

12/7-22  Zastupitelstvo obce volí členy kontrolního výboru 
David Pavliš, Jan Matěják.      (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

13/7-22  Zastupitelstvo obce v souladu s § 72 a § 84 odst. 2 
písm. n) zákona o obcích stanovuje odměnu za výkon funkce 
místostarosty jako neuvolněného člena zastupitelstva obce 
ve výši 15000,- Kč měsíčně. Odměna bude poskytována od 
1. 11. 2022.           (pro 9, proti 0, zdržel se 2)

14/7-22  Zastupitelstvo obce v souladu s § 72 a § 84 odst. 2 
písm. n) zákona o obcích stanovuje odměnu za výkon funkce 
předsedy finančního a kontrolního výboru zastupitelstva 
obce ve výši 2000,- Kč měsíčně. Odměna bude poskytována 
od 1. 11. 2022.         (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

15/7-22  Zastupitelstvo obce v souladu s § 72 a § 84 odst. 2 
písm. n) zákona o obcích stanovuje odměnu za výkon funkce 
neuvolněného člena zastupitelstva obce ve výši 1000,- Kč 
měsíčně. Odměna bude poskytována od 1. 11. 2022. 
            (pro 7, proti 0, zdržel se 4)

16/7-22  Zastupitelstvo obce schvaluje rozpočtové opatření 
č. 8/2022.          (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

17/7-22  Zastupitelstvo obce schvaluje Plán inventur 
majetku obce za rok 2022.     (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

18/7-22  Zastupitelstvo obce schvaluje složení inventari-
zační komise k provedení inventur majetku obce za rok 2022 
ve složení Slavomír Vyklický – předseda, Bc. Jiří Svatý – 
člen komise a Ing. Pavel Šimůnek – člen komise. Komise 
zahájí svou činnost 1. 1. 2023 a ukončí svou činnost 31. 1. 
2023.          (pro 10, proti 0, zdržel se 1)

19/7-22  Zastupitelstvo obce schvaluje odvod do fondu 
obnovy vodovodu a kanalizace za rok 2022 - částku 
380.000,- Kč dle plánu financování obnovy vodovodu a ka-
nalizace v majetku Obce Dolní Lánov 2019 - 2028 na číslo 
účtu vedené u Komerční banky.    (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

20/7-22  Zastupitelstvo obce schvaluje prodej obecního 
pozemku p. č. 87/10 k. ú. Dolní Lánov vedený jako travní 

2 2porost o výměře 106 m  za cenu 150,- Kč bez DPH za m . 
Zastupitelstvo pověřuje starostu podpisem kupní smlouvy. 
           (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

21/7-22  Zastupitelstvo obce neschvaluje neúčelový finanční 
dar ve výši 5000,- Kč na podporu Českého centra pro archi-
tekturu, z. s. se sídlem Korunní 2206/127, 130 00 Praha 3.
          (pro 0, proti 10, zdržel se 1)

22/7-22  Zastupitelstvo obce schvaluje pronájem nebytových 
2

prostor v suterénu OÚ o výměře 30 m  do 31. 10. 2023. 
Nájemce pan ..., ..., Vrchlabí od 1. 11. 2022. Nájem je stano-
ven na částku 4000,- Kč měsíčně. Zastupitelstvo obce 
pověřuje starostu podpisem smlouvy. 
          (pro 10, proti 0, zdržel se 1)

KONTAKTNÍ INFORMACE A ÚŘEDNÍ HODINY

www.dolnilanov.cz

Úřední hodiny:

Obecní knihovna:

Pondělí  8:00 - 12:00    13:00 - 17:00
Středa    8:00 - 12:00    13:00 - 17:00

Středa   14:00 - 17:00

Účetnictví, evidence obyvatel: Martina Schoberová

499 522 216

Místostarosta: Bc. Jiří Svatý

 Starosta:  Ing. Pavel Šimůnek 
Asistentka starosty: Ing. Michaela Kavánová

pavel.simunek@dolnilanov.cz

ou@dolnilanov.cz

ZPRÁVY Z OBCE DOLNÍ LÁNOV

OBECNÍ ÚŘAD
DOLNÍ LÁNOV

Dolní Lánov 132
543 41  LÁNOV

Z ÚŘADU

Vážení spoluobčané,
pomalu končí rok s magickým letopočtem 2022. Stále ještě 
probíhající covidovou pandemii vystřídala v pozornosti 
médií jiná negativní událost, a sice válka na Ukrajině.
 Akce plánované na letošní rok se tedy mohly uskutečnit, 
nálada občanů se však během roku v důsledku rostoucí 
inflace, zdražování stavebních materiálů, potravin, pohon-
ných hmot a energií neustále zhoršovala. Nezbývá než 
doufat v alespoň mírné zlepšení v příštím roce 2023.

 Letos na podzim 1. září jsme v naší obci opět přivítali 
nové prvňáčky a ostatní děti nastupující po prázdninách do 
školy a školky. V září se také v sále kulturního domu uskuteč-
nilo druhé letošní divadelní představení, další pak
v listopadu a poslední nás čeká na začátku prosince 2022.
Se čtyřmi divadelními představeními se tak obec Dolní 
Lánov profiluje jako obec velmi podporující kulturu a rádi 
bychom v tom pokračovali i v nadcházejícím roce. Dlouho-
době Obec také umožňuje v nebytových prostorách obecního 
úřadu a hasičárny zkoušky hudební produkce dvěma 
kapelám.

 Na konci září proběhlo na hřišti rozloučení se sportovní 
sezónou, kterého se účastnilo šest družstev ve čtyřech disci-
plínách. Panovalo poměrně chladné a nepříznivé počasí, 
přesto se všichni snažili bojovat ze všech sil.

 23. a 24. 9. se konaly volby do obecního zastupitelstva. 
Pokračování zastupitelů z hnutí Za rozvoj obce i své ve 
funkci starosty chápu jako závazek a službu obci a všem 
jejím občanům.

 Na začátku února a poté ještě v listopadu proběhla na 
hřišti soutěž agility, která je opakovaně velice úspěšná
a výborně zorganizovaná. Veškeré prostory jsou po skončení 
akce vždy perfektně uklizené.

 V říjnu se na sále uskutečnilo již jedenácté vinobraní a na 
hřbitově vzpomínka na zesnulé s tradiční hudbou. V listo-
padu se opět setkali občané s místním mysliveckým spolkem 
Malá Sněžka v parčíku u kapličky sv. Huberta a na konci 
prosince obec uspořádá setkání důchodců, které již několik 
let neproběhlo. V prosinci pak bude škola pořádat na sále 
kulturního domu mikulášský rej, dále 12. prosince vánoční 
jarmark před školou.

 Obec uspořádá přivítání nových občánků a také tradiční 
setkání u vánočního stromu 23. prosince. Máme tedy za 

sebou téměř celý rok, ve kterém jsme zajištovali údržbu 
obce, zeleně, komunikace, nový systém svozu odpadů
i pořádání kulturních a sportovních akcí. Zvláště za třídění 
odpadů bych chtěl všechny občany velmi pochválit, podařilo 
se snížit množství nevytříděného (a nejdražšího) komunál-
ního odpadu a jako podporu občanům do dalšího roku se 
zastupitelstvo obce rozhodlo nezvyšovat v příštím roce 
poplatek za odpady.

 Závěrem mi, vážení občané, dovolte popřát klidné prožití 
vánočních svátků, pevné zdraví a vše nejlepší v roce 2023.

    Ing. Pavel Šimůnek – starosta obce Dolní Lánov

  Mé vyjádření k uplynulým volebním
   obdobím a posledním volbám

 Vážení spoluobčané, dovolte, abych se jako občan naší 
obce, bývalý starosta a čtyři volební období zastupitel vyjád-
řil k letošním volbám. Jsem nesmírně rád, že nezávislé hnutí 
Za rozvoj obce vyhrálo volby již po čtvrté za sebou. V roce 
2006, kdy jsme sestavovali první kandidátskou listinu 
nezávislého hnutí Za rozvoj obce, jsme neočekávali, že nám 
podpora občanů Dolního Lánova vydrží tak dlouho. Asi se 
nám podařilo něco pro obec za těch 16 let udělat a tím získat
u občanů obce důvěru. 
 Našli se občané, kteří nás na jednání zastupitelstva často 
neprávem kritizovali a dokonce i slovně napadali. Jednalo se 
o občany, nebo občana, který má krátký vztah k naší obci
a pro obec prozatím nic nevykonal, spíše na veřejnosti jen 
kritizoval a bagatelizoval práci zastupitelů obce. Na druhou 
stranu je pravda, že kritika je správná. Ale musí být oprávně-
ná. Pak takové jednání pomáhá kritizované straně uvědomit 
si případné chyby. 
 Přeji zvoleným zastupitelům naší obce, aby se jim 
volební program pod vedením starosty Ing. Pavla Šimůnka
a místostarosty Ing. Tomáše Hanče dařilo naplňovat. I když 
to nebudou mít v současné ekonomické situaci v naší zemi 
jednoduché. Zároveň děkuji všem, kteří se mnou po celých 
16 let spolupracovali. 
         S pozdravem JUDr. Miloslav Tomíček

  Usnesení z jednání Zastupitelstva   obce
  Dolní Lánov konaného dne 14. 9. 2022
1/6-22 Zastupitelstvo obce schvaluje program jednání a zá-
pisem pověřuje Janu Tumovou.       (pro 9, proti 0, zdržel se 1)

2/6-22 Zastupitelstvo obce schvaluje ověřovací a návrho-
vou komisi ve složení Finková, Svatý.
          (pro 10, proti 0, zdržel se 0)
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3/6-22 Zastupitelstvo obce bere na vědomí kontrolu 
usnesení z minulého jednání zastupitelstva dne 20. 7. 2022.

4/6-22 Zastupitelstvo obce schvaluje rozpočtové opatření
č. 6/2022 a č. 7/2022.            (pro 10, proti 0, zdržel se 0)

5/6-22 Zastupitelstvo obce schvaluje Servisní smlouvu č. 
S09-2022 o provedení mostního servisu s firmou MOSTY 
Jan Hofman, s. r. o., Batňovice 245, 542 32 Úpice. Zastupitel-
stvo obce pověřuje starostu podpisem smlouvy. 
          (pro 10, proti 0, zdržel se 0)

6/6-22 Zastupitelstvo obce schvaluje Dodatek č. 1 ke 
Smlouvě o zajištění propagace v oblasti cestovního ruchu se 
svazkem KRKONOŠE – svazek měst a obcí, Zámek 1, 543 
01 Vrchlabí. Zastupitelstvo obce pověřuje starostu podpisem 
dodatku.          (pro 10, proti 0, zdržel se 0)

7/6-22 Zastupitelstvo obce schvaluje zadání projektové 
dokumentace na akci „Rekonstrukce mostu 09-M-06 Most 
na Kunčice“. Zastupitelstvo obce pověřuje starostu výběro-
vým řízením.        (pro 10, proti 0, zdržel se 0)

8/6-22 Zastupitelstvo obce schvaluje zadání projektové 
dokumentace na akci „Zpracování pasportu budovy OÚ – čp. 
132“ pro snížení energetické náročnosti, včetně prováděcí 
dokumentace a soupisu výkonů. Zastupitelstvo obce 
pověřuje starostu zadáním výběrového řízení.
           (pro 10, proti 0, zdržel se 0)

9/6-22 Zastupitelstvo obce neschvaluje odkoupení podílu
o velikosti ½ na pozemkových parcelách č. 360/1, 360/2
a č. 384/8 v k. ú. Dolní Lánov.    (pro 0, proti 10, zdržel se 0)

10/6-22 Zastupitelstvo obce schvaluje záměr prodeje 
obecního pozemku p. č. 87/10 k. ú. Dolní Lánov o výměře 

2 2106 m  vedený jako travní porost za cenu 150,- Kč/m  + DPH. 
(Dle geometrického plánu č. 745-60/2022). Zastupitelstvo 
obce pověřuje starostu obce zveřejněním záměru prodeje na 
úřední desce obce.              (pro 9, proti 0, zdržel se 1)

Zastupitelstvo obce bere na vědomí: 
1) Snížení rychlosti – řešení
2) Nedělní klid
3) Amplion rozhlasu

Místostarosta Bc. Jiří Svatý      Starosta Ing. Pavel Šimůnek

       Usnesení z ustavujícího zasedání ZO
       Dolní Lánov konané dne 19. 10. 2022
1/7-22 Zastupitelstvo obce schvaluje program ustavujícího 
zasedání a zápisem pověřuje Evu Losenickou.
           (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

2/7-22 Zastupitelstvo obce schvaluje ověřovací a návrho-
vou komisi ve složení J. Tumová, T. Hanč. 
           (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

3/7-22 Zastupitelstvo obce schvaluje, že pro nadcházející 
období bude volen jeden místostarosta.
           (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

4/7-22 Zastupitelstvo obce schvaluje tyto funkce, pro které 
budou členové zastupitelstva uvolněni: starosta. Ostatní 
funkce budou členové zastupitelstva vykonávat jako neuvol-
nění.          (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

5/7-22 Zastupitelstvo obce schvaluje veřejnou volbu 
starosty a místostarosty.      (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

6/7-22 Zastupitelstvo obce volí do funkce starosty obce 
Dolní Lánov Ing. Pavla Šimůnka.   (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

7/7-22 Zastupitelstvo obce volí do funkce místostarosty 
obce Dolní Lánov Ing. Tomáše Hanče.
          (pro 10, proti 0, zdržel se 1)

8/7-22 Zastupitelstvo obce zřizuje finanční výbor a kontrol-
ní výbor. Oba výbory budou tříčlenné.
           (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

9/7-22 Zastupitelstvo obce volí předsedou finančního 
výboru Mgr. Jarmilu Minkovou.     (pro 10, proti 0, zdržel se 1)

10/7-22  Zastupitelstvo obce volí předsedou kontrolního 
výboru Jiřího Kavána.        (pro 7, proti 0, zdržel se 4)

11/7-22  Zastupitelstvo obce volí členy finančního výboru 
Jiří Svatý, Jiří Maisner.      (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

12/7-22  Zastupitelstvo obce volí členy kontrolního výboru 
David Pavliš, Jan Matěják.      (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

13/7-22  Zastupitelstvo obce v souladu s § 72 a § 84 odst. 2 
písm. n) zákona o obcích stanovuje odměnu za výkon funkce 
místostarosty jako neuvolněného člena zastupitelstva obce 
ve výši 15000,- Kč měsíčně. Odměna bude poskytována od 
1. 11. 2022.           (pro 9, proti 0, zdržel se 2)

14/7-22  Zastupitelstvo obce v souladu s § 72 a § 84 odst. 2 
písm. n) zákona o obcích stanovuje odměnu za výkon funkce 
předsedy finančního a kontrolního výboru zastupitelstva 
obce ve výši 2000,- Kč měsíčně. Odměna bude poskytována 
od 1. 11. 2022.         (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

15/7-22  Zastupitelstvo obce v souladu s § 72 a § 84 odst. 2 
písm. n) zákona o obcích stanovuje odměnu za výkon funkce 
neuvolněného člena zastupitelstva obce ve výši 1000,- Kč 
měsíčně. Odměna bude poskytována od 1. 11. 2022. 
            (pro 7, proti 0, zdržel se 4)

16/7-22  Zastupitelstvo obce schvaluje rozpočtové opatření 
č. 8/2022.          (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

17/7-22  Zastupitelstvo obce schvaluje Plán inventur 
majetku obce za rok 2022.     (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

18/7-22  Zastupitelstvo obce schvaluje složení inventari-
zační komise k provedení inventur majetku obce za rok 2022 
ve složení Slavomír Vyklický – předseda, Bc. Jiří Svatý – 
člen komise a Ing. Pavel Šimůnek – člen komise. Komise 
zahájí svou činnost 1. 1. 2023 a ukončí svou činnost 31. 1. 
2023.          (pro 10, proti 0, zdržel se 1)

19/7-22  Zastupitelstvo obce schvaluje odvod do fondu 
obnovy vodovodu a kanalizace za rok 2022 - částku 
380.000,- Kč dle plánu financování obnovy vodovodu a ka-
nalizace v majetku Obce Dolní Lánov 2019 - 2028 na číslo 
účtu vedené u Komerční banky.    (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

20/7-22  Zastupitelstvo obce schvaluje prodej obecního 
pozemku p. č. 87/10 k. ú. Dolní Lánov vedený jako travní 

2 2porost o výměře 106 m  za cenu 150,- Kč bez DPH za m . 
Zastupitelstvo pověřuje starostu podpisem kupní smlouvy. 
           (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

21/7-22  Zastupitelstvo obce neschvaluje neúčelový finanční 
dar ve výši 5000,- Kč na podporu Českého centra pro archi-
tekturu, z. s. se sídlem Korunní 2206/127, 130 00 Praha 3.
          (pro 0, proti 10, zdržel se 1)

22/7-22  Zastupitelstvo obce schvaluje pronájem nebytových 
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prostor v suterénu OÚ o výměře 30 m  do 31. 10. 2023. 
Nájemce pan ..., ..., Vrchlabí od 1. 11. 2022. Nájem je stano-
ven na částku 4000,- Kč měsíčně. Zastupitelstvo obce 
pověřuje starostu podpisem smlouvy. 
          (pro 10, proti 0, zdržel se 1)

KONTAKTNÍ INFORMACE A ÚŘEDNÍ HODINY

www.dolnilanov.cz

Úřední hodiny:

Obecní knihovna:

Pondělí  8:00 - 12:00    13:00 - 17:00
Středa    8:00 - 12:00    13:00 - 17:00

Středa   14:00 - 17:00

Účetnictví, evidence obyvatel: Martina Schoberová

499 522 216

Místostarosta: Bc. Jiří Svatý

 Starosta:  Ing. Pavel Šimůnek 
Asistentka starosty: Ing. Michaela Kavánová

pavel.simunek@dolnilanov.cz

ou@dolnilanov.cz

ZPRÁVY Z OBCE DOLNÍ LÁNOV

OBECNÍ ÚŘAD
DOLNÍ LÁNOV

Dolní Lánov 132
543 41  LÁNOV

Z ÚŘADU

Vážení spoluobčané,
pomalu končí rok s magickým letopočtem 2022. Stále ještě 
probíhající covidovou pandemii vystřídala v pozornosti 
médií jiná negativní událost, a sice válka na Ukrajině.
 Akce plánované na letošní rok se tedy mohly uskutečnit, 
nálada občanů se však během roku v důsledku rostoucí 
inflace, zdražování stavebních materiálů, potravin, pohon-
ných hmot a energií neustále zhoršovala. Nezbývá než 
doufat v alespoň mírné zlepšení v příštím roce 2023.

 Letos na podzim 1. září jsme v naší obci opět přivítali 
nové prvňáčky a ostatní děti nastupující po prázdninách do 
školy a školky. V září se také v sále kulturního domu uskuteč-
nilo druhé letošní divadelní představení, další pak
v listopadu a poslední nás čeká na začátku prosince 2022.
Se čtyřmi divadelními představeními se tak obec Dolní 
Lánov profiluje jako obec velmi podporující kulturu a rádi 
bychom v tom pokračovali i v nadcházejícím roce. Dlouho-
době Obec také umožňuje v nebytových prostorách obecního 
úřadu a hasičárny zkoušky hudební produkce dvěma 
kapelám.

 Na konci září proběhlo na hřišti rozloučení se sportovní 
sezónou, kterého se účastnilo šest družstev ve čtyřech disci-
plínách. Panovalo poměrně chladné a nepříznivé počasí, 
přesto se všichni snažili bojovat ze všech sil.

 23. a 24. 9. se konaly volby do obecního zastupitelstva. 
Pokračování zastupitelů z hnutí Za rozvoj obce i své ve 
funkci starosty chápu jako závazek a službu obci a všem 
jejím občanům.

 Na začátku února a poté ještě v listopadu proběhla na 
hřišti soutěž agility, která je opakovaně velice úspěšná
a výborně zorganizovaná. Veškeré prostory jsou po skončení 
akce vždy perfektně uklizené.

 V říjnu se na sále uskutečnilo již jedenácté vinobraní a na 
hřbitově vzpomínka na zesnulé s tradiční hudbou. V listo-
padu se opět setkali občané s místním mysliveckým spolkem 
Malá Sněžka v parčíku u kapličky sv. Huberta a na konci 
prosince obec uspořádá setkání důchodců, které již několik 
let neproběhlo. V prosinci pak bude škola pořádat na sále 
kulturního domu mikulášský rej, dále 12. prosince vánoční 
jarmark před školou.

 Obec uspořádá přivítání nových občánků a také tradiční 
setkání u vánočního stromu 23. prosince. Máme tedy za 

sebou téměř celý rok, ve kterém jsme zajištovali údržbu 
obce, zeleně, komunikace, nový systém svozu odpadů
i pořádání kulturních a sportovních akcí. Zvláště za třídění 
odpadů bych chtěl všechny občany velmi pochválit, podařilo 
se snížit množství nevytříděného (a nejdražšího) komunál-
ního odpadu a jako podporu občanům do dalšího roku se 
zastupitelstvo obce rozhodlo nezvyšovat v příštím roce 
poplatek za odpady.

 Závěrem mi, vážení občané, dovolte popřát klidné prožití 
vánočních svátků, pevné zdraví a vše nejlepší v roce 2023.

    Ing. Pavel Šimůnek – starosta obce Dolní Lánov

  Mé vyjádření k uplynulým volebním
   obdobím a posledním volbám

 Vážení spoluobčané, dovolte, abych se jako občan naší 
obce, bývalý starosta a čtyři volební období zastupitel vyjád-
řil k letošním volbám. Jsem nesmírně rád, že nezávislé hnutí 
Za rozvoj obce vyhrálo volby již po čtvrté za sebou. V roce 
2006, kdy jsme sestavovali první kandidátskou listinu 
nezávislého hnutí Za rozvoj obce, jsme neočekávali, že nám 
podpora občanů Dolního Lánova vydrží tak dlouho. Asi se 
nám podařilo něco pro obec za těch 16 let udělat a tím získat
u občanů obce důvěru. 
 Našli se občané, kteří nás na jednání zastupitelstva často 
neprávem kritizovali a dokonce i slovně napadali. Jednalo se 
o občany, nebo občana, který má krátký vztah k naší obci
a pro obec prozatím nic nevykonal, spíše na veřejnosti jen 
kritizoval a bagatelizoval práci zastupitelů obce. Na druhou 
stranu je pravda, že kritika je správná. Ale musí být oprávně-
ná. Pak takové jednání pomáhá kritizované straně uvědomit 
si případné chyby. 
 Přeji zvoleným zastupitelům naší obce, aby se jim 
volební program pod vedením starosty Ing. Pavla Šimůnka
a místostarosty Ing. Tomáše Hanče dařilo naplňovat. I když 
to nebudou mít v současné ekonomické situaci v naší zemi 
jednoduché. Zároveň děkuji všem, kteří se mnou po celých 
16 let spolupracovali. 
         S pozdravem JUDr. Miloslav Tomíček

  Usnesení z jednání Zastupitelstva   obce
  Dolní Lánov konaného dne 14. 9. 2022
1/6-22 Zastupitelstvo obce schvaluje program jednání a zá-
pisem pověřuje Janu Tumovou.       (pro 9, proti 0, zdržel se 1)

2/6-22 Zastupitelstvo obce schvaluje ověřovací a návrho-
vou komisi ve složení Finková, Svatý.
          (pro 10, proti 0, zdržel se 0)
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       1. místo v soutěži Hýbeme se hezky česky
     V květnu se naše Základní škola a Mateřská škola
Dolní Lánov přihlásila do celorepublikové soutěže 
,,HÝBEME SE HEZKY ČESKY“, kterou připravilo 
PENNY ve spolupráci s Českou obcí sokolskou a Asociací 
školních klubů. 
 Děkujeme za vaši podporu v prvním kole online 
hlasování a ve druhém finálovém kole hlasováním přímo na 
prodejnách Penny. Ve finálovém kole jsme celkově obsadili 
1. místo. Pro náš školní sportovní klub jsme vyhráli finanční 
odměnu v hodnotě 15 000 Kč na zakoupení sportovních 
pomůcek a dále balíček produktů zdravé výživy. 
 Více informací k našemu sportovnímu školnímu klubu 
najdete na odkaze zde:
 www.hybemesehezkycesky.cz/#offline_map1

Děkujeme za vaši podporu!
      Anita Blažejová

  Běh zámeckým parkem ve Vrchlabí
  Ve čtvrtek 6. října se dvanáct žáků naší školy 
zúčastnilo tradičního závodu Běh zámeckým parkem ve 
Vrchlabí. Děti od první do páté třídy čekala trať v délce
1 km. Jednotlivé kategorie startovaly hromadně. Všechny 
třídy byly zastoupeny velkým počtem závodníků z vrchlab-
ských škol, Špindlerova Mlýna, Benecka, Kunčic, Podhůří 
atd. Závodilo přes 300 běžců. 
 Naši sportovci dali do závodu vše a vybojovali si v silné 
konkurenci pěkná umístění. V kategorii dívek 2016 doběhla 
Laura Blažejová na 2. místě, v kategorii dívek 2015 - Bára 
Lehká 10. místo, v kategorii chlapců 2013 Šimon Pavliš 10. 
místo, v kategorii dívek 2013 Sabina Hassmannová 11. místo 
a v kategorii 5. třída 2011-2012 doběhla Anita Blažejová na 
4. místě (2. místo v ročníku 2012). Všem našim sportovcům 
gratulujeme za výbornou reprezentaci ZŠ. 
       Anita Blažejová

  Tři vybojované medaile z přespolního
  běhu v Trutnově
V úterý 25. října se tři žáci naší školy zúčastnili okresního 
přespolního běhu na Paradráze v Trutnově. Závodili v kate-

gorii 4. – 5. třídy na náročné trati 1,5 km. Všem třem 
závodníkům se velmi dařilo a každý z nich si doběhl pro 
medaili. V kategorii dívek zvítězila Anita Blažejová, v kate-
gorii chlapců získal Dominik Kejzlar 2. místo a Josef 
Michálek 3. místo. Našim sportovcům gratulujeme za 
výbornou reprezentaci ZŠ. 

       Anita Blažejová

  Agility v Dolním Lánově
  Pořádání závodů se Agility Vrchlabí věnuje již 10 
let, druhým rokem závody probíhají na krásném fotbalovém 
hřišti v Dolním Lánově a závodníci z různých koutů celé 
republiky se k nám pravidelně vrací, za což děkujeme právě
i krásnému prostředí.
 Letošní rok jsme také začali spolupracovat s AKR Sedlec 
na Jižní Moravě, kde probíhají pravidelně několikrát do roka 
víkendové závody, kde nás navštěvují týmy nejen z ČR, ale
i ze Slovenska a Rakouska.
 A co agility vlastně je? Agility je psí sport, ve kterém je 
cílem překonat na parkuru různé překážky v co nejrychlejším 
čase, s co nejmenším počtem chyb a ve správném pořadí. Je 
to sport vhodný pro každého, jak psa, tak psovoda. Důležité 
je, aby byl pes zdravý, to je případnou jedinou překážkou.
Na parkuru můžeme vidět opravdu všechna plemena, což se 
mně na agility velmi líbí.
 Mimo pořádání se věnuji také trénování a pořádání 
dětských příměstských táborů se zaměřením na psí sporty. 
Spojení dětí a pejsků mi dává smysl. Letos se můžeme těšit 
na 10. výročí dětských táborů.
 V Lánově se na trénincích agility pravidelně scházíme 
několikrát do týdne a v týmech, které se tréninků účastní, jsou 
jak úspěšní závodníci, tak i ti, kteří se chtějí naučit něco 
nového a zpestřit si čas s pejskem.

 Nově se věnujeme také pořádání canicrossových závodů
a tréninků. V současné době máme kolem 30 členů. Tento rok 
jsme investovali do nových a bezpečnějších překážek, takže 
pevně věřím, že i v příštím roce 
vás budeme moci pozvat na 
další závody.
 Pokud byste se chtěli doz-
vědět o naší aktivitě více, 
odkážu vás na naše webové 
stránky, kde najdete všechny 
informace (www.agil i ty-
vrchlabi.weebly.com).

Tímto ještě jednou děkuji Obci 
Dolní Lánov za poskytnutí 
krásných prostorů. 

       Za Agility Vrchlabí 
       Barbora Štefanová

DĚNÍ V OBCI

23/7-22  Zastupitelstvo obce schvaluje vzhledem ke stoupa-
jícím cenám elektrické energie cenu pronájmu sklepní 
místnosti v objektu čp. 164 v Dolním Lánově o celkové 

2
výměře 15 m  ve výši 3000,- Kč měsíčně. Od 1. 1. 2023 do 31. 
12. 2023. Zastupitelstvo obce pověřuje starostu podpisem 
smlouvy.          (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

Zastupitelstvo obce bere na vědomí: 
1) Cena za odpady
2) Ceník služeb (nebytové prostory – jídelna, sál, ostatní)

             Místostarosta Ing. Tomáš Hanč
            Starosta Ing. Pavel Šimůnek

  Poplatek za odpady dle Obecně závazné  
  vyhlášky o místním poplatku za obecní systém    
  odpadového hospodářství s účinností od 1. 1. 2023

Rozbor nákladů za rok 2022

Náklady celkem 880.793,- Kč. 

Příjmy celkem cca 333.000,- Kč – firma Ekokom (odměna za 
tříděný odpad, ta se oproti roku 2021 navýšila).

Propočet poplatku dle počtu obyvatel vychází 649,- Kč na 
obyvatele na rok.

Je vidět, že nastavení nového systému odpadového hospo-
dářství „door to door“ se osvědčilo, občané se snaží třídit, 
tuny vytříděného odpadu se co čtvrtletí zvyšují, proto se 
zastupitelstvo obce rozhodlo pro rok 2023 výši místního 
poplatku za obecní systém odpadového hospodářství 
ponechat ve výši 500,- Kč/osobu.  

Rozbor odpadového hospodářství

 Pro rok 2023 se počítá s novým svozovým kalendářem, 
budeme vás včas  informovat.
 Dále chceme informovat občany, že kontejner na 
objemný odpad, který je umístěn na ploše u obecní garáže 
(restaurace Dřevěnka) bude v roce 2023 přemístěn za obecní 
úřad v Dolním Lánově, kde je umístěn kamerový systém

     Připravila Martina Schoberová, účetní

  Jak se nám žije ve školce
  Od září v mateřské škole pracujeme na tom, aby děti 
utvořily dobrou partu, vzájemně si pomáhaly, cítily se zde
v bezpečí a ve školce se jim líbilo a dařilo.

 Abychom dětem ozvláštnily program, hned v září jsme se 
zúčastnili interaktivního programu v Hostinném. Nyní 
některé ze starších dětí jezdí na lekce bruslení do Vrchlabí.
S dětmi probíráme zajímavá témata, učíme se nové písničky 
a hodně se hýbeme. Každý den jdeme na dlouhou procházku 
a pozorujeme krásnou podzimní přírodu.

 Ve škole jsme zorganizovali podzimní soutěž o nejkrás-
nějšího draka. Dětí z mateřské školy se zúčastnilo opravdu 
hodně a velký dík patří rodičům, kteří aktivně a kreativně
s dětmi vyráběli draky a krásně nám tak vyzdobili vstupní 
halu školy. Jeden náš zástupce dokonce získal třetí místo.

 Začátkem listopadu jsme pro děti uspořádaly noční 
halloweenskou hru. Děti přišly v krásných kostýmech a za 
svitu baterek procházely trasu vyznačenou svíčkami. Na 
jednotlivých stanovištích plnily různé úkoly, jako například 
prolézání domem duchů a netopýrů nebo vytí na měsíc. Na 
konci cesty je čekalo velmi oblíbené hledání pokladu. Tímto 
děkujeme rodičům za zapojení se do příprav a za hojnou 
účast.
 Nyní nás čekají přípravy na zimní období a s ním spojené 
krásné předvánoční akce.

     Za mateřskou školu Bc. Tereza Haklová a Jana Rejdová 

ZŠ A MŠ DOLNÍ LÁNOV

Zastávka pod kostelem. Zastávka pod školou – odkladiště,
bazar?  Tak prosím ne!

Opět zastávka pod kostelem.

Po kontrole nádob – co se nachází
v nádobách na komunální odpad.

Tak prosím také ne!
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       1. místo v soutěži Hýbeme se hezky česky
     V květnu se naše Základní škola a Mateřská škola
Dolní Lánov přihlásila do celorepublikové soutěže 
,,HÝBEME SE HEZKY ČESKY“, kterou připravilo 
PENNY ve spolupráci s Českou obcí sokolskou a Asociací 
školních klubů. 
 Děkujeme za vaši podporu v prvním kole online 
hlasování a ve druhém finálovém kole hlasováním přímo na 
prodejnách Penny. Ve finálovém kole jsme celkově obsadili 
1. místo. Pro náš školní sportovní klub jsme vyhráli finanční 
odměnu v hodnotě 15 000 Kč na zakoupení sportovních 
pomůcek a dále balíček produktů zdravé výživy. 
 Více informací k našemu sportovnímu školnímu klubu 
najdete na odkaze zde:
 www.hybemesehezkycesky.cz/#offline_map1

Děkujeme za vaši podporu!
      Anita Blažejová

  Běh zámeckým parkem ve Vrchlabí
  Ve čtvrtek 6. října se dvanáct žáků naší školy 
zúčastnilo tradičního závodu Běh zámeckým parkem ve 
Vrchlabí. Děti od první do páté třídy čekala trať v délce
1 km. Jednotlivé kategorie startovaly hromadně. Všechny 
třídy byly zastoupeny velkým počtem závodníků z vrchlab-
ských škol, Špindlerova Mlýna, Benecka, Kunčic, Podhůří 
atd. Závodilo přes 300 běžců. 
 Naši sportovci dali do závodu vše a vybojovali si v silné 
konkurenci pěkná umístění. V kategorii dívek 2016 doběhla 
Laura Blažejová na 2. místě, v kategorii dívek 2015 - Bára 
Lehká 10. místo, v kategorii chlapců 2013 Šimon Pavliš 10. 
místo, v kategorii dívek 2013 Sabina Hassmannová 11. místo 
a v kategorii 5. třída 2011-2012 doběhla Anita Blažejová na 
4. místě (2. místo v ročníku 2012). Všem našim sportovcům 
gratulujeme za výbornou reprezentaci ZŠ. 
       Anita Blažejová

  Tři vybojované medaile z přespolního
  běhu v Trutnově
V úterý 25. října se tři žáci naší školy zúčastnili okresního 
přespolního běhu na Paradráze v Trutnově. Závodili v kate-

gorii 4. – 5. třídy na náročné trati 1,5 km. Všem třem 
závodníkům se velmi dařilo a každý z nich si doběhl pro 
medaili. V kategorii dívek zvítězila Anita Blažejová, v kate-
gorii chlapců získal Dominik Kejzlar 2. místo a Josef 
Michálek 3. místo. Našim sportovcům gratulujeme za 
výbornou reprezentaci ZŠ. 

       Anita Blažejová

  Agility v Dolním Lánově
  Pořádání závodů se Agility Vrchlabí věnuje již 10 
let, druhým rokem závody probíhají na krásném fotbalovém 
hřišti v Dolním Lánově a závodníci z různých koutů celé 
republiky se k nám pravidelně vrací, za což děkujeme právě
i krásnému prostředí.
 Letošní rok jsme také začali spolupracovat s AKR Sedlec 
na Jižní Moravě, kde probíhají pravidelně několikrát do roka 
víkendové závody, kde nás navštěvují týmy nejen z ČR, ale
i ze Slovenska a Rakouska.
 A co agility vlastně je? Agility je psí sport, ve kterém je 
cílem překonat na parkuru různé překážky v co nejrychlejším 
čase, s co nejmenším počtem chyb a ve správném pořadí. Je 
to sport vhodný pro každého, jak psa, tak psovoda. Důležité 
je, aby byl pes zdravý, to je případnou jedinou překážkou.
Na parkuru můžeme vidět opravdu všechna plemena, což se 
mně na agility velmi líbí.
 Mimo pořádání se věnuji také trénování a pořádání 
dětských příměstských táborů se zaměřením na psí sporty. 
Spojení dětí a pejsků mi dává smysl. Letos se můžeme těšit 
na 10. výročí dětských táborů.
 V Lánově se na trénincích agility pravidelně scházíme 
několikrát do týdne a v týmech, které se tréninků účastní, jsou 
jak úspěšní závodníci, tak i ti, kteří se chtějí naučit něco 
nového a zpestřit si čas s pejskem.

 Nově se věnujeme také pořádání canicrossových závodů
a tréninků. V současné době máme kolem 30 členů. Tento rok 
jsme investovali do nových a bezpečnějších překážek, takže 
pevně věřím, že i v příštím roce 
vás budeme moci pozvat na 
další závody.
 Pokud byste se chtěli doz-
vědět o naší aktivitě více, 
odkážu vás na naše webové 
stránky, kde najdete všechny 
informace (www.agil i ty-
vrchlabi.weebly.com).

Tímto ještě jednou děkuji Obci 
Dolní Lánov za poskytnutí 
krásných prostorů. 

       Za Agility Vrchlabí 
       Barbora Štefanová
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12. 2023. Zastupitelstvo obce pověřuje starostu podpisem 
smlouvy.          (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

Zastupitelstvo obce bere na vědomí: 
1) Cena za odpady
2) Ceník služeb (nebytové prostory – jídelna, sál, ostatní)
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            Starosta Ing. Pavel Šimůnek

  Poplatek za odpady dle Obecně závazné  
  vyhlášky o místním poplatku za obecní systém    
  odpadového hospodářství s účinností od 1. 1. 2023

Rozbor nákladů za rok 2022

Náklady celkem 880.793,- Kč. 

Příjmy celkem cca 333.000,- Kč – firma Ekokom (odměna za 
tříděný odpad, ta se oproti roku 2021 navýšila).

Propočet poplatku dle počtu obyvatel vychází 649,- Kč na 
obyvatele na rok.

Je vidět, že nastavení nového systému odpadového hospo-
dářství „door to door“ se osvědčilo, občané se snaží třídit, 
tuny vytříděného odpadu se co čtvrtletí zvyšují, proto se 
zastupitelstvo obce rozhodlo pro rok 2023 výši místního 
poplatku za obecní systém odpadového hospodářství 
ponechat ve výši 500,- Kč/osobu.  

Rozbor odpadového hospodářství

 Pro rok 2023 se počítá s novým svozovým kalendářem, 
budeme vás včas  informovat.
 Dále chceme informovat občany, že kontejner na 
objemný odpad, který je umístěn na ploše u obecní garáže 
(restaurace Dřevěnka) bude v roce 2023 přemístěn za obecní 
úřad v Dolním Lánově, kde je umístěn kamerový systém

     Připravila Martina Schoberová, účetní

  Jak se nám žije ve školce
  Od září v mateřské škole pracujeme na tom, aby děti 
utvořily dobrou partu, vzájemně si pomáhaly, cítily se zde
v bezpečí a ve školce se jim líbilo a dařilo.

 Abychom dětem ozvláštnily program, hned v září jsme se 
zúčastnili interaktivního programu v Hostinném. Nyní 
některé ze starších dětí jezdí na lekce bruslení do Vrchlabí.
S dětmi probíráme zajímavá témata, učíme se nové písničky 
a hodně se hýbeme. Každý den jdeme na dlouhou procházku 
a pozorujeme krásnou podzimní přírodu.

 Ve škole jsme zorganizovali podzimní soutěž o nejkrás-
nějšího draka. Dětí z mateřské školy se zúčastnilo opravdu 
hodně a velký dík patří rodičům, kteří aktivně a kreativně
s dětmi vyráběli draky a krásně nám tak vyzdobili vstupní 
halu školy. Jeden náš zástupce dokonce získal třetí místo.

 Začátkem listopadu jsme pro děti uspořádaly noční 
halloweenskou hru. Děti přišly v krásných kostýmech a za 
svitu baterek procházely trasu vyznačenou svíčkami. Na 
jednotlivých stanovištích plnily různé úkoly, jako například 
prolézání domem duchů a netopýrů nebo vytí na měsíc. Na 
konci cesty je čekalo velmi oblíbené hledání pokladu. Tímto 
děkujeme rodičům za zapojení se do příprav a za hojnou 
účast.
 Nyní nás čekají přípravy na zimní období a s ním spojené 
krásné předvánoční akce.

     Za mateřskou školu Bc. Tereza Haklová a Jana Rejdová 
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  Myslivecký spolek  Malá Sněžka
  Dolní Lánov
Jakmile se srnčí zvěř na polích 
shlukuje do tzv. rudlu, je to 
znamení, že nastala druhá polovina 
podzimu a počátek zimního 
období. Pro některá lesní a polní 
zvířata je to začátek zimního 
spánku, např. jezevci a ježci zimu 
prospí. Pro ostatní zvěř nastává každoročně čas strádání. 
Myslivci ale nečekají, až nastane zima. Jádrem přikrmují 
zvěř již od října, aby hlavně srnčí zvěř byla na těžké období 
připravena v dobré tělesné kondici. Do konce října musí být 
navezeno seno do krmných zařízení. V zimě navštěvují 
členové mysliveckého spolku krmná zařízení nejméně 
jednou za týden, aby doplnili koryta jádrem, jesle senem
a letninou. Do konce roku jsou organizovány a probíhají 
společné hony na drobnou zvěř a organizují se naháňky na 
zvěř černou. Je skutečností, že se společné hony na drobnou 
zvěř (zajíce) stávají v našich podhorských oblastech 
společenskou záležitostí, kdy se myslivci sejdou na 
mysliveckém honu, projdou část honitby a nečekají na 
bohaté úlovky. Důvodem je úbytek drobné zvěře - zajíců je 
málo a bažant ve volné přírodě již žádný. Ale často se podaří 
ulovení zvěře škodné nebo prasete divokého. V lednu a únoru 
myslivci zajišťují hlavně přikrmování zvěře a tlumení 
škodné (hlavně lišek), pokračuje odstřel prasete divokého. 

 Během podzimu vybudovali dolnolánovští myslivci ve 
své honitbě 3 nová krmná zařízení pro zvěř srnčí, případně
i vysokou. Rozvezli po honitbě 16 ks nových krmných 
zařízení pro zvěř zaječí. V říjnu a listopadu pro Okresní 
myslivecký spolek Trutnov organizačně zajišťovali 
kynologické akce, barvářské zkoušky honičů a honičské 
zkoušky.

  Dne 4. listopadu se uskutečnilo již 14. tradiční setkání 
členů našeho mysliveckého spolku s občany obce při 
příležitosti svátku patrona myslivosti, sv. Huberta, u kapličky 
jemu zasvěcené. I přes nepříznivé počasí se sešel slušný 
počet našich spoluobčanů a přátel. Potěšila nás přítomnost 
starosty obce Ing. Pavla Šimůnka, jeho zástupce Ing. Tomáše 
Hanče a starosty honebního společenství Libora Voděrka. 
Dne 5. listopadu se uskutečnil první letošní hon na drobnou 
zvěř a bylo uloveno 5 zajíců. Vzhledem k vydařenému počasí 
se jednalo o příjemně strávený čas v naší honitbě, později
o kamarádské posezení s přáteli myslivci z okolních honiteb 
a honci, kteří se honu účastnili.

 V zimě nás myslivce kromě loveckých akcí a péče o lesní 
a polní zvěř čeká organizační zajištění tradičního mysli-
veckého plesu (pravděpodobně 20. ledna 2023), příprava 
nových nájemních smluv na další myslivecké období
a příprava výroční schůze spolku.  Myslivci si v příštím roce 
také připomenou 100 let od založení samostatné 
Československé myslivecké jednoty.

 Příjemnou zprávou pro nás, dolnolánovské myslivce, je 
výsledek voleb do zastupitelstva obce, kde máme opět své 
zástupce. Děkujeme voličům za jejich hlasy.

 Členové mysliveckého spolku Malá Sněžka Dolní
Lánov přejí svým spoluobčanům a přátelům klidné
a spokojené prožití svátků vánočních, pevné zdraví a pohodu 
v roce 2023. Přírodě přejí myslivci co největší klid během 
zimy.
  S pozdravem myslivosti zdar
                 Miloslav Tomíček

  Trpaslík dobrodinec
  (Z Vrchlabska)

V Krkonoších ve zříceninách starého hradu pásl za pěkného 
slunného dne pasáček své kozy. Obloha byla tehdy bez 
mráčku a květy na lukách voněly, až hlava bolela.

 Chlapce však pranic netěšilo. Byl smuten a chvílemi
i plakal. Doma mu stonala maminka a nebylo jí pomoci.
Po celý život si ničeho nedopřála, sama si utrhla od úst, jen 
aby hošík měl dost jídla, a tady v horách bylo vždycky více 
kamení než chleba. Když zemřel otec, musila maminka 
táhnout za dva. Za kus černého chleba se dřela po celý den. 
Od jara na ní bylo vidět, že je nesvá, ale neulehla, aby chlapec 
netrpěl hladem.

 Hoch stál na skalní zřícenině a vzpomínky na maminku 
mu táhly hlavou. Co si tu bez ní počne? Oči se mu zalily 
slzami. V horkých slzách najednou spatřil trpaslíka. Měl 
červenou čapku na malé hlavičce a vousy brousil po zemi.
"Copak se ti stalo, chlapče, že pláčeš? Takový krásný den, 
kdo by dnes plakal?"
 "Mám doma nemocnou maminku", svěřil se mu hoch,
"a ve stavení není ani groš, abychom zavolali lékaře. Když 
mamince nikdo nepomůže, brzy mi umře."
 Mužík se podíval na chlapce jasným okem, vzal ho za 
ruku a pravil: "Neboj se, nikdy nebylo tak zle, aby nebylo 
zase lépe. Pojď se mnou a pro maminku najdeme nějaký 
dobrý lék. Roste jich tu všude plno."
 Šli. Trpaslík napřed a chlapec v patách za ním. Přišli
k jeskyni. V ní byly silné dubové dveře. Mužíček je otevřel 
velikým klíčem a vešli do tmavé chodby. Potom se ocitli
v obrovské skalní síni, kde trpaslík vyslovil několik 
nesrozumitelných slov. A jak řeč dokončil, z čista jasna 
udeřilo. Blesk jeskyni ozářil, hrom zaduněl, ale hoch se 
pranic nepolekal. Bylo slyšet hudbu. Zněla líbezně, jako 
kdyby přicházel z nebe. Chlapec při ní zapomněl na všecko 
nemilé a než se nadál, podával mu trpaslík bylinku: "Tu si 
vezmi a dej ji nemocné mamince. Uvidíš, že se po ní 
uzdraví."
 Pasáček sotva poděkoval za čarovný kvítek. Pelášil
z jeskyně, co mu nohy stačily. V okamžiku byl venku. Zdálo 
se mu, že to všecko byl pouhý sen, ale kvítek v ruce ho 
usvědčoval, že byl pod zemí opravdu.
 Hned sehnal kozičky do stáda a hnal domů. Květina byla
z ryzího zlata. Leskla se, až oči přecházely. Maminka z ní 
měla radost. Poradila synkovi, aby s ní zašel do města a tam ji 
dobře prodal. Zlatník rád zaplatí. Květina je přece z ryzího 
zlata...
 "To máš dobrého přítele, chlapče" povídal zlatník. 
"Maminka potřebuje pořádně se najíst. Tu máš peníze
za zlatou bylinku. Kup mamince všecko, co potřebuje,
a nebudeš muset chodit pro doktora.”
 Hoch nakoupil v městě chleba a omastku, 
také čočku a hrách, mouky na buchty
a kdoví co ještě. Bída se od nich vystě-
hovala, maminka se posílila a jako by 
zase omládla. Chodila pilně do 
práce a než chlapec dorostl, ještě 
velký kus práce vykonala.

 Na dobrého pidimužíka oba 
rádi vzpomínali. Ale pak se jim už 
nikdy neukázal.

             Z knihy Pověsti českého
             severovýchodu z r. 1947

Vážení sousedé,
období po komunálních volbách, kdy píšu tento článek, je 
pro nově zvolená zastupitelstva obvykle docela hektickým 
obdobím. Nejprve musí zvolit orgány obce, což se většinou 
podaří na prvním ustanovujícím zasedání. Nemusí to ale být 
pravidlem. Pokud jsou výsledky voleb vyrovnané, může 
sestavení funkční koalice trvat déle. Své o tom vědí napří-
klad v Jilemnici.

 Poté, co je zvolený starosta, rada a výbory, nastává fáze 
určování priorit pro volební období. V lepším případě jde
o snahu navázat na předchozí období a doplnit program
o vlastní vize. V horším případě (zejména tam, kde do hry 
vstupuje politika nebo osobní antipatie) se šmahem zahodí 
všechno minulé jen proto, že to není „náš“ nápad. Vybudo-
vání vize a příprava „těch správných“ projektů pak zabere tři 
roky, a když má dojít k jejich realizaci, jsou tady další volby
a po nich se situace zrcadlově opakuje. Příkladů lze najít 
spoustu, i v našem okolí.

 I když jediná registrovaná kandidátka evokuje u nás 
starších princip „národní fronty“ a určitě není ideálem voleb-
ního systému, její výhodou je absence tohoto jalového 
povolebního období. Ti, kteří četli zápis z ustanovujícího 
zasedání, vědí, že na personální obsazení vedení obce nebyl 
jednotný názor všech zastupitelů, ale to nebránilo tomu, 
abychom vyřešili vše, co se od takového zasedání očekává.

 A já jsem si tedy mohl dovolit už v minulém zpravodaji, 
tedy ještě v období před volbami, psát o konkrétních priori-
tách a projektech, kterými se zastupitelstvo obce bude 
zabývat v nadcházejícím volebním období. Základní 
představa o budoucnosti obce zůstává neměnná i nadále.

 V základním strategickém dokumentu obce je naše 
vize definována takto:
 „Obec Dolní Dvůr bude v horizontu deseti let moderní 
krkonošskou obcí rozvíjející své tradice, obcí těžící ze své 
atraktivní polohy, obcí s fungujícími službami a bohatým 
kulturním, sportovním a společenským životem. Obec tak 
bude atraktivním místem pro trvale žijící obyvatele i tuzem-
ské a zahraniční návštěvníky“.
 To je definice poměrně obecná, ale já se pokusím
na několika případech vysvětlit vztah konkrétních projektů
k naplňování této vize.
 Území naší obce je velmi skoupé k možnostem výstavby. 
Je zde minimum vhodných pozemků a náš územní plán je 

velmi přísný. Pokud si máme udržet výhody těžící z naší 
atraktivní polohy, je to dobře v případě, kdy se bavíme
o projektech, které postrádají respekt ke svému okolí
a prostředí a mohly by znamenat necitlivé zásahy do krajin-
ného a architektonického rázu obce. Takové projekty 
nechceme a snažíme se jim bránit. Na druhou stranu máme
v obci některé (zejména ty větší) objekty s problematickou 
budoucností, kterým by rekonstrukce a přestavba do třeba
i jinak zakázaných bytových domů prospěla. Naším úkolem 
je proto citlivě zvažovat konkrétní případy a aktivně komuni-
kovat s vlastníky i potenciálními investory tak, abychom 
rozumné projekty podpořili.

 Klid, pohoda a příjemná atmosféra krkonošské horské 
vesnice bez hektičnosti větších středisek musí být základem 
příjemného žití našich obyvatel i hlavním lákadlem pro 
návštěvníky. K atraktivitě pro obě skupiny patří nepochybně 
i kvalitní služby. Proto i do této oblasti spadá náš záměr 
rekonstrukce objektu bývalé prodejny a bistra v čp. 4. To je 
projekt, který bude na naše poměry velmi finančně náročný 
už v investiční fázi, protože pro něj není žádný vhodný 
dotační titul. Výstavba čtyř bytů je jasným naplněním 
podpory atraktivity bydlení. V části restaurace je trvalým 
předmětem diskuze nejen mezi zastupiteli principiální 
otázka její potřebnosti v Dolním Dvoře, potenciálu její 
životaschopnosti a s tím spojené případné potřeby dlouho-
dobé podpory jejího provozu. Vzhledem k tomu je logické, 
že se názory na správné řešení různí. Rozhodnutí o tomto 
záměru, které nastane v nejbližší době, je jedním z klíčových 
kroků zastupitelstva v tomto volebním období.

 Stejně tak bychom do kontextu základní vize mohli 
zasadit i plánované nové technické zázemí obce, jednotlivé 
projekty napravující dluhy minulosti směrem ke kulturnímu 
dědictví či k infrastruktuře. Projektem, který bude nejvíce 
vidět, bude řešení budovy bývalého MNV na náměstí. Byť již 
máme projekt na jeho kompletní přestavbu, rozhodování
o definitivním řešení nás také ještě čeká.

Vážení sousedé,
všechno co jsem uvedl výše, je nepochybně důležité. Ale jsou 
ještě důležitější věci. I když se budu do jisté míry opakovat, 
ve svém přání nemohu některé věci pominout.
 Do roku 2023 vám všem přeji hodně zdraví, osobní 
spokojenosti a aby ten rok byl konečně zase po delší době 
normální. Pokud už si skoro nevybavujeme, co je to normál-
ní, tak mám na mysli trochu klidnější časy bez nakažlivých 
nemocí, válek a energetických krizí.

        Martin Bělovský, starosta obce
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  Myslivecký spolek  Malá Sněžka
  Dolní Lánov
Jakmile se srnčí zvěř na polích 
shlukuje do tzv. rudlu, je to 
znamení, že nastala druhá polovina 
podzimu a počátek zimního 
období. Pro některá lesní a polní 
zvířata je to začátek zimního 
spánku, např. jezevci a ježci zimu 
prospí. Pro ostatní zvěř nastává každoročně čas strádání. 
Myslivci ale nečekají, až nastane zima. Jádrem přikrmují 
zvěř již od října, aby hlavně srnčí zvěř byla na těžké období 
připravena v dobré tělesné kondici. Do konce října musí být 
navezeno seno do krmných zařízení. V zimě navštěvují 
členové mysliveckého spolku krmná zařízení nejméně 
jednou za týden, aby doplnili koryta jádrem, jesle senem
a letninou. Do konce roku jsou organizovány a probíhají 
společné hony na drobnou zvěř a organizují se naháňky na 
zvěř černou. Je skutečností, že se společné hony na drobnou 
zvěř (zajíce) stávají v našich podhorských oblastech 
společenskou záležitostí, kdy se myslivci sejdou na 
mysliveckém honu, projdou část honitby a nečekají na 
bohaté úlovky. Důvodem je úbytek drobné zvěře - zajíců je 
málo a bažant ve volné přírodě již žádný. Ale často se podaří 
ulovení zvěře škodné nebo prasete divokého. V lednu a únoru 
myslivci zajišťují hlavně přikrmování zvěře a tlumení 
škodné (hlavně lišek), pokračuje odstřel prasete divokého. 

 Během podzimu vybudovali dolnolánovští myslivci ve 
své honitbě 3 nová krmná zařízení pro zvěř srnčí, případně
i vysokou. Rozvezli po honitbě 16 ks nových krmných 
zařízení pro zvěř zaječí. V říjnu a listopadu pro Okresní 
myslivecký spolek Trutnov organizačně zajišťovali 
kynologické akce, barvářské zkoušky honičů a honičské 
zkoušky.

  Dne 4. listopadu se uskutečnilo již 14. tradiční setkání 
členů našeho mysliveckého spolku s občany obce při 
příležitosti svátku patrona myslivosti, sv. Huberta, u kapličky 
jemu zasvěcené. I přes nepříznivé počasí se sešel slušný 
počet našich spoluobčanů a přátel. Potěšila nás přítomnost 
starosty obce Ing. Pavla Šimůnka, jeho zástupce Ing. Tomáše 
Hanče a starosty honebního společenství Libora Voděrka. 
Dne 5. listopadu se uskutečnil první letošní hon na drobnou 
zvěř a bylo uloveno 5 zajíců. Vzhledem k vydařenému počasí 
se jednalo o příjemně strávený čas v naší honitbě, později
o kamarádské posezení s přáteli myslivci z okolních honiteb 
a honci, kteří se honu účastnili.

 V zimě nás myslivce kromě loveckých akcí a péče o lesní 
a polní zvěř čeká organizační zajištění tradičního mysli-
veckého plesu (pravděpodobně 20. ledna 2023), příprava 
nových nájemních smluv na další myslivecké období
a příprava výroční schůze spolku.  Myslivci si v příštím roce 
také připomenou 100 let od založení samostatné 
Československé myslivecké jednoty.

 Příjemnou zprávou pro nás, dolnolánovské myslivce, je 
výsledek voleb do zastupitelstva obce, kde máme opět své 
zástupce. Děkujeme voličům za jejich hlasy.

 Členové mysliveckého spolku Malá Sněžka Dolní
Lánov přejí svým spoluobčanům a přátelům klidné
a spokojené prožití svátků vánočních, pevné zdraví a pohodu 
v roce 2023. Přírodě přejí myslivci co největší klid během 
zimy.
  S pozdravem myslivosti zdar
                 Miloslav Tomíček

  Trpaslík dobrodinec
  (Z Vrchlabska)

V Krkonoších ve zříceninách starého hradu pásl za pěkného 
slunného dne pasáček své kozy. Obloha byla tehdy bez 
mráčku a květy na lukách voněly, až hlava bolela.

 Chlapce však pranic netěšilo. Byl smuten a chvílemi
i plakal. Doma mu stonala maminka a nebylo jí pomoci.
Po celý život si ničeho nedopřála, sama si utrhla od úst, jen 
aby hošík měl dost jídla, a tady v horách bylo vždycky více 
kamení než chleba. Když zemřel otec, musila maminka 
táhnout za dva. Za kus černého chleba se dřela po celý den. 
Od jara na ní bylo vidět, že je nesvá, ale neulehla, aby chlapec 
netrpěl hladem.

 Hoch stál na skalní zřícenině a vzpomínky na maminku 
mu táhly hlavou. Co si tu bez ní počne? Oči se mu zalily 
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červenou čapku na malé hlavičce a vousy brousil po zemi.
"Copak se ti stalo, chlapče, že pláčeš? Takový krásný den, 
kdo by dnes plakal?"
 "Mám doma nemocnou maminku", svěřil se mu hoch,
"a ve stavení není ani groš, abychom zavolali lékaře. Když 
mamince nikdo nepomůže, brzy mi umře."
 Mužík se podíval na chlapce jasným okem, vzal ho za 
ruku a pravil: "Neboj se, nikdy nebylo tak zle, aby nebylo 
zase lépe. Pojď se mnou a pro maminku najdeme nějaký 
dobrý lék. Roste jich tu všude plno."
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velikým klíčem a vešli do tmavé chodby. Potom se ocitli
v obrovské skalní síni, kde trpaslík vyslovil několik 
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zasadit i plánované nové technické zázemí obce, jednotlivé 
projekty napravující dluhy minulosti směrem ke kulturnímu 
dědictví či k infrastruktuře. Projektem, který bude nejvíce 
vidět, bude řešení budovy bývalého MNV na náměstí. Byť již 
máme projekt na jeho kompletní přestavbu, rozhodování
o definitivním řešení nás také ještě čeká.

Vážení sousedé,
všechno co jsem uvedl výše, je nepochybně důležité. Ale jsou 
ještě důležitější věci. I když se budu do jisté míry opakovat, 
ve svém přání nemohu některé věci pominout.
 Do roku 2023 vám všem přeji hodně zdraví, osobní 
spokojenosti a aby ten rok byl konečně zase po delší době 
normální. Pokud už si skoro nevybavujeme, co je to normál-
ní, tak mám na mysli trochu klidnější časy bez nakažlivých 
nemocí, válek a energetických krizí.

        Martin Bělovský, starosta obce

Z ÚŘADU

Po  8:00 - 17:00 (polední pauza 12:00 - 12:30)

Čt  14:00 - 17:30     Pá 8:00 - 12:00499 522 376

tel.: 739 416 335 

tel.: 730 861 900

tel.: 777 686 805

Místostarosta:

Asistentka starosty:
Nikola Bílá

Úřední hodiny:

David Neumann

Starosta: 
Ing. Martin Bělovský starosta@dolnidvur.cz

davidneumann.dd@gmail.com

obec@dolnidvur.cz

KONTAKTNÍ INFORMACE A ÚŘEDNÍ HODINY

www.dolnidvur.cz

ZPRÁVY Z OBCE DOLNÍ DVŮR

OBECNÍ ÚŘAD
DOLNÍ DVŮR

Dolní Dvůr 78
543 42  Dolní DVŮR
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2.   Složení slibu členů zastupitelstva
 Pan Bělovský vyzval v souladu s § 69 odst. 2 zákona o 
obcích přítomné členy zastupitelstva ke složení slibu. Před 
složením slibu upozornil přítomné členy zastupitelstva, že 
odmítnutí složit slib nebo složení slibu s výhradou má za 
následek zánik mandátu. Pan Bělovský přečetl slib stano-
vený v § 69 odst. 2 zákona o obcích a jmenovitě vyzval 
přítomné členy zastupitelstva ke složení slibu pronesením 
slova „slibuji“ a podpisem na připraveném archu (příloha č. 
2). Žádný člen zastupitelstva neodmítl složit slib, ani nesložil 
slib s výhradou. 

5.  Volba starosty a místostarosty
 Pan Bělovský navrhl, aby starosta vykonával svoji funkci 
jako uvolněný.

Návrh usnesení č. 2022/33:
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr schvaluje, aby starosta obce 
vykonával svoji funkci jako uvolněný.
Hlasování: Pro: 9 Proti: 0 Zdržel se:  0
Usnesení č. 2022/33 bylo schváleno.

 Pan Bělovský navrhl, aby místostarosta vykonával svoji 
funkci jako neuvolněný.

Návrh usnesení č. 2022/34:
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr schvaluje, aby místostarosta 
obce vykonával svoji funkci jako neuvolněný.
Hlasování: Pro: 9 Proti: 0 Zdržel se:  0
Usnesení č. 2022/34 bylo schváleno.

 Pan Bělovský konstatoval, že nestanoví-li zastupitelstvo 
jinak, probíhá volba starosty i místostarosty veřejně a vyzval 
členy zastupitelstva k přednesení návrhů na změnu způsobu 
hlasování - tajnou volbou. 

Žádné návrhy nebyly podány.

Návrh usnesení č. 2022/35:
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr schvaluje, aby volba sta-
rosty a místostarosty obce proběhla veřejným hlasováním.
Hlasování: Pro: 9 Proti: 0 Zdržel se:  0
Usnesení č. 2022/35 bylo schváleno.

 Pan Bělovský vyzval přítomné k podání návrhů na funkci 
starosty obce Dolní Dvůr. Člen zastupitelstva p. Martin 
Zděnek navrhl na funkci starosty Ing. Martina Bělovského. 

Žádný jiný návrh nebyl podán.

Návrh usnesení č. 2022/36: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr schvaluje starostou obce 
Ing. Martina Bělovského, nar.... ve Dvoře Králové nad 
Labem.
Hlasování: Pro: 8 Proti: 0  Zdržel se: 1
Usnesení č. 2022/36 bylo schváleno.

 Pan Bělovský poděkoval za důvěru a pokračoval v řízení 
schůze.
 Pan Bělovský vyzval členy zastupitelstva k podání 
návrhů na funkci místostarosty. Člen zastupitelstva p. 
Martin Zděnek navrhl do funkce místostarosty pana Davida 
Neumanna. 

Členka zastupitelstva Andrea Zítková navrhla do funkce 
místostarosty pana Jiřího Kučeru.

Návrh usnesení č. 2022/37:
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr schvaluje místostarostou 
obce pana Davida Neumanna, nar. ... ve Vrchlabí.
Hlasování: Pro: 5 Proti: 4  Zdržel se: 0
Usnesení č. 2022/37 bylo schváleno.

Návrh usnesení č. 2022/38: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr schvaluje místostarostou 

obce pana Jiřího Kučeru, nar. ... v Čáslavi.
Hlasování: Pro: 3  Proti: 5  Zdržel se: 1
Usnesení č. 2022/38 nebylo schváleno.

6.  Zřízení kontrolního a finančního výboru
Zastupitelstvo obce zřizuje v souladu s § 117 zákona 128/200 
Sb. kontrolní a finanční výbor.

Návrh usnesení č. 2022/39: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr schvaluje zřízení kontrol-
ního a finančního výboru, každý z nich bude mít tři členy.
Hlasování: Pro: 9  Proti: 0  Zdržel se:  0
Usnesení č. 2022/39 bylo schváleno.

 Pan Bělovský navrhl jako předsedkyni kontrolního 
výboru paní Andreu Zítkovou. Žádný jiný návrh nebyl 
podán.

Návrh usnesení č. 2022/40: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr schvaluje paní Andreu 
Zítkovou, nar. ... v Teplicích v Čechách, jako předsedkyni 
kontrolního výboru.
Hlasování: Pro: 8  Proti: 0  Zdržel se: 1
Usnesení č. 2022/40 bylo schváleno.

 Pan Bělovský navrhl jako předsedu finančního výboru 
pana Martina Zděnka. Žádný jiný návrh nebyl podán.

Návrh usnesení č. 2022/41:
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr schvaluje pana Martina 
Zděnka, nar. ... ve Vrchlabí, jako předsedu finančního 
výboru.
Hlasování: Pro: 8  Proti: 0  Zdržel se: 1
Usnesení č. 2022/41 bylo schváleno.

 Pan Bělovský navrhl jako členy kontrolního výboru pana 
Martina Mikule a pana Ladislava Beránka. Žádný jiný návrh 
nebyl podán.

Návrh usnesení č. 2022/42:
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr schvaluje pana Martina 
Mikule, nar. ... ve Vrchlabí, jako člena kontrolního výboru.
Hlasování: Pro: 8  Proti: 0  Zdržel se: 1
Usnesení č. 2022/42 bylo schváleno.

Návrh usnesení č. 2022/43: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr schvaluje pana Ladislava 
Beránka, nar. ... ve Vrchlabí, jako člena kontrolního výboru.
Hlasování: Pro: 8  Proti: 0  Zdržel se: 1
Usnesení č. 2022/43 bylo schváleno.

 Pan Bělovský navrhl jako členy finančního výboru pana 
Jiřího Kučeru a pana Ladislava Homolu. Žádný jiný návrh 
nebyl podán.

Návrh usnesení č. 2022/44:
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr schvaluje pana Jiřího 
Kučeru, nar. ... v Čáslavi, jako člena finančního výboru.
Hlasování: Pro: 8  Proti: 0  Zdržel se: 1
Usnesení č. 2022/44 bylo schváleno.

Návrh usnesení č. 2022/45: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr schvaluje pana Ladislava 
Homolu, nar. ... ve Slavošově, jako člena finančního výboru.
Hlasování: Pro: 8  Proti: 0  Zdržel se: 1
Usnesení č. 2022/45 bylo schváleno.

7.  Rozhodnutí o odměnách za výkon funkcí
Ing. Bělovský navrhl, aby v souladu s § 72 zákona o obcích 
byly neuvolněným členům zastupitelstva poskytnuty 
měsíční odměny v následující výši:

• p. Davidu Neumannovi (místostarosta) 17.500 Kč 
• ostatním zastupitelům (kromě starosty) ve výši 1.000 Kč

   Projednávané body na zasedání
        Zastupitelstva obce Dolní Dvůr konaného
dne 1. 8. 2022 od 18,30 hodin v zasedací místnosti 
Obecního úřadu Dolní Dvůr.

 4. Žádost o dotaci z Česko-německého fondu budouc-
nosti na 1. etapu opravy starých německých hrobů na 
obecním hřbitově

 Součástí strategického rozvojového dokumentu obce je
i obnovení starých německých hrobů na našem hřbitově.
Po vykácení stromů bude možné zahájit obnovu hrobů
a jejich zařízení. Vzhledem k celkovým očekávaným nákla-
dům bude tento proces rozdělený do dvou etap. Předpoklá-
dané náklady první etapy jsou 800.000 Kč, počítáme
i s příspěvkem původních německých obyvatel.

Návrh usnesení č. 2022/27:
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr schvaluje podání žádosti
o 1. etapu obnovení starých německých hrobů na obecním 
hřbitově u Česko-německého fondu budoucnosti, nadačního 
fondu, se sídlem Železná 24, 110 00 Praha 1, IČO: 67776841 
ve výši 400.000 Kč.
Hlasování: Pro: 7   Proti: 0   Zdržel se: 0
Usnesení č. 2022/27 bylo schváleno.

   Projednávané body na zasedání
        Zastupitelstva obce Dolní Dvůr konaného
dne 14. 9. 2022 od 18,30 hodin v zasedací místnosti 
Obecního úřadu Dolní Dvůr

    4.  Dodatek ke smlouvě o dílo na rekonstrukci komuni-
kace 14c se společností REPARE Trutnov
 Společnost REPARE Trutnov, a. s., provedla rekonstrukci 
místní komunikace 14c, smlouva byla uzavřena 10. 11. 2021. 
Dodatek ke smlouvě řeší vícepráce, méněpráce a objektivní 
cenový nárůst asfaltových směsí mezi dobou podání nabídky 
a dobou realizace díla.

Návrh usnesení č. 2022/29:
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr schvaluje dodatek č. 1 ke 
Smlouvě o dílo, uzavřené dne 10. 11. 2021, se společností 
REPARE Trutnov, a. s., se sídlem 541 02 Trutnov 4, Mlado-
bucká 105, IČ: 64824781, kterým se mění cena díla na 
1.890.667,95 Kč + 21 % DPH v částce 397.040,27 Kč = 
2.287708,22 Kč.
Hlasování: Pro: 7   Proti: 0   Zdržel se: 0
Usnesení č. 2022/29 bylo schváleno

 5. Prodej pozemků p. č. 142/2 a 142/3 společnosti 
HYDRO-M
 Na základě žádosti společnosti HYDRO-M byl v době od 
15. 6. do 4. 7. 2022 zveřejněn záměr Obce prodat uvedené 
pozemky. Nikdo další neprojevil o tyto pozemky zájem. 
Prodejní cena byla stanovena na základě odborného vyjád-
ření k ceně, zpracovaného panem Jaroslavem Matěnou, 
Prostřední Lánov 332, 543 41 Lánov.

Návrh usnesení č. 2022/30: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr schvaluje prodej pozemku 

2142/2, ostatní plocha, o výměře 333 m  a pozemku 142/3, 
2

ostatní plocha, o výměře 195 m , oba v obci a k. ú. Dolní 
Dvůr, společnosti HYDRO-M, se sídlem 543 42 Dolní Dvůr 
105, IČO 27512819, za cenu 50.160 Kč + náklady na 
odborná vyjádření.
Hlasování: Pro: 6   Proti: 0   Zdržel se: 1
Usnesení č. 2022/30 bylo schváleno.

6.  Žádost o prodej pozemků p. č. 590 a 594
 Obec Dolní Dvůr přijala dne 15. 8. 2022 žádost o prodej 
pozemků p. č. 590 a 594 v obci a k. ú. Dolní Dvůr. Vzhledem 
ke strategické poloze pozemku 590, vzhledem k potenciálně 
využitelnému území s obecními pozemky a vzhledem
k existenci přístupu k brodu přes pozemek 694 se Zastupitel-
stvo obce Dolní Dvůr rozhodlo tuto žádost neprojednávat.

7.  Rozpočtová opatření
 Pan Bělovský informoval přítomné o tom, že dne 12. 9. 
2022 zasedal finanční výbor obce, který projednal hospoda-
ření do 31. 8. 2022 a rozpočtová opatření č. 4/2022, která 
schválil starosta obce dne 24. 6. 2022, č. 5/2022, která schvá-
lil starosta obce dne 20. 7. 2022, a č. 6/2022, která schválil 
starosta obce dne 31. 8. 2022. Rozpočtová opatření byla 
přijata v souladu se stanovenými kompetencemi a následně
o nich starosta informoval Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr.
 Zastupitelstvo obce bere na vědomí zprávu finančního 
výboru ze dne 6. 6. 2022.

 Vzhledem k vývoji příjmové stránky a předpokládaným 
změnám v příjmové i výdajové stránce rozpočtu bylo připra-
veno rozpočtové opatření č. 7/2022, které je v příloze tohoto 
zápisu. Tímto rozpočtovým opatřením dochází ke zvýšení 
celkového objemu rozpočtových příjmů o 1.628.943,92 Kč, 
ke snížení rozpočtových výdajů o 7.000,00 Kč a ke snížení 
financování o 1.635.943,92 Kč (zvýšení stavu fin. prostředků 
na běžných účtech Obce).

Po zohlednění tohoto rozpočtového opatření činí:
CELKOVÉ ROZPOČTOVÉ PŘÍJMY:  19.097.591,64 Kč
CELKOVÉ ROZPOČTOVÉ VÝDAJE:  19.764.647,72 Kč
FINANCOVÁNÍ:                        667.056,08 Kč

Návrh usnesení č. 2022/31:
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr schvaluje rozpočtové 
opatření č. 7/2022 uvedené v příloze tohoto zápisu. 
Hlasování: Pro: 7  Proti: 0   Zdržel se: 0
Usnesení č. 2022/31 bylo schváleno.

8.  Různé
 Starosta obce informoval zastupitelstvo, že v souladu se 
svými kompetencemi založil dne 24. 6. 2022 tříměsíční 
termínovaný vklad ve výši 7.007.336,67 Kč vedený na účtu 
308257945/0300, dne 20. 7. 2022 tříměsíční termínovaný 
vklad ve výši 6.223.351,48 Kč vedený na účtu 302566747
/0300 a dne 24. 8. 2022 tříměsíční termínovaný vklad ve výši 
7.078353,33 Kč vedený na účtu 308257435/0300.

  Projednávané body na zasedání
        Zastupitelstva obce Dolní Dvůr konaného
dne 18. 10. 2022 od 18,30 hodin v zasedací místnosti 
Obecního úřadu Dolní Dvůr

Přítomni: Zastupitelé: Martin Bělovský, Ladislav Beránek, 
Martin Mikule, Andrea Zítková, Martin Zděnek, Jiří Kučera, 
David Neumann, Martin Horák, Ladislav Homola

1.  Zahájení
 Zasedání zastupitelstva obce zahájil v 18:35 pan Bělov-
ský, dosavadní starosta. Konstatoval, že přítomno je 9 členů 
zastupitelstva obce a zastupitelstvo je tudíž usnášení-
schopné. 
 Konstatoval, že zasedání bylo řádně svoláno, aby se
v souladu s § 91 odst. 1 zákona č. 128/2000 Sb., o obcích 
(obecní zřízení), v platném znění, konalo do 15 dnů ode dne 
uplynutí lhůty pro podání návrhů soudu na neplatnost voleb 
nebo hlasování (lhůta uplynula dne 7. 10. 2012, žádný návrh 
na neplatnost voleb nebyl podán).
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2.   Složení slibu členů zastupitelstva
 Pan Bělovský vyzval v souladu s § 69 odst. 2 zákona o 
obcích přítomné členy zastupitelstva ke složení slibu. Před 
složením slibu upozornil přítomné členy zastupitelstva, že 
odmítnutí složit slib nebo složení slibu s výhradou má za 
následek zánik mandátu. Pan Bělovský přečetl slib stano-
vený v § 69 odst. 2 zákona o obcích a jmenovitě vyzval 
přítomné členy zastupitelstva ke složení slibu pronesením 
slova „slibuji“ a podpisem na připraveném archu (příloha č. 
2). Žádný člen zastupitelstva neodmítl složit slib, ani nesložil 
slib s výhradou. 

5.  Volba starosty a místostarosty
 Pan Bělovský navrhl, aby starosta vykonával svoji funkci 
jako uvolněný.

Návrh usnesení č. 2022/33:
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr schvaluje, aby starosta obce 
vykonával svoji funkci jako uvolněný.
Hlasování: Pro: 9 Proti: 0 Zdržel se:  0
Usnesení č. 2022/33 bylo schváleno.

 Pan Bělovský navrhl, aby místostarosta vykonával svoji 
funkci jako neuvolněný.

Návrh usnesení č. 2022/34:
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr schvaluje, aby místostarosta 
obce vykonával svoji funkci jako neuvolněný.
Hlasování: Pro: 9 Proti: 0 Zdržel se:  0
Usnesení č. 2022/34 bylo schváleno.

 Pan Bělovský konstatoval, že nestanoví-li zastupitelstvo 
jinak, probíhá volba starosty i místostarosty veřejně a vyzval 
členy zastupitelstva k přednesení návrhů na změnu způsobu 
hlasování - tajnou volbou. 

Žádné návrhy nebyly podány.

Návrh usnesení č. 2022/35:
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr schvaluje, aby volba sta-
rosty a místostarosty obce proběhla veřejným hlasováním.
Hlasování: Pro: 9 Proti: 0 Zdržel se:  0
Usnesení č. 2022/35 bylo schváleno.

 Pan Bělovský vyzval přítomné k podání návrhů na funkci 
starosty obce Dolní Dvůr. Člen zastupitelstva p. Martin 
Zděnek navrhl na funkci starosty Ing. Martina Bělovského. 

Žádný jiný návrh nebyl podán.

Návrh usnesení č. 2022/36: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr schvaluje starostou obce 
Ing. Martina Bělovského, nar.... ve Dvoře Králové nad 
Labem.
Hlasování: Pro: 8 Proti: 0  Zdržel se: 1
Usnesení č. 2022/36 bylo schváleno.

 Pan Bělovský poděkoval za důvěru a pokračoval v řízení 
schůze.
 Pan Bělovský vyzval členy zastupitelstva k podání 
návrhů na funkci místostarosty. Člen zastupitelstva p. 
Martin Zděnek navrhl do funkce místostarosty pana Davida 
Neumanna. 

Členka zastupitelstva Andrea Zítková navrhla do funkce 
místostarosty pana Jiřího Kučeru.

Návrh usnesení č. 2022/37:
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr schvaluje místostarostou 
obce pana Davida Neumanna, nar. ... ve Vrchlabí.
Hlasování: Pro: 5 Proti: 4  Zdržel se: 0
Usnesení č. 2022/37 bylo schváleno.

Návrh usnesení č. 2022/38: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr schvaluje místostarostou 

obce pana Jiřího Kučeru, nar. ... v Čáslavi.
Hlasování: Pro: 3  Proti: 5  Zdržel se: 1
Usnesení č. 2022/38 nebylo schváleno.

6.  Zřízení kontrolního a finančního výboru
Zastupitelstvo obce zřizuje v souladu s § 117 zákona 128/200 
Sb. kontrolní a finanční výbor.

Návrh usnesení č. 2022/39: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr schvaluje zřízení kontrol-
ního a finančního výboru, každý z nich bude mít tři členy.
Hlasování: Pro: 9  Proti: 0  Zdržel se:  0
Usnesení č. 2022/39 bylo schváleno.

 Pan Bělovský navrhl jako předsedkyni kontrolního 
výboru paní Andreu Zítkovou. Žádný jiný návrh nebyl 
podán.

Návrh usnesení č. 2022/40: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr schvaluje paní Andreu 
Zítkovou, nar. ... v Teplicích v Čechách, jako předsedkyni 
kontrolního výboru.
Hlasování: Pro: 8  Proti: 0  Zdržel se: 1
Usnesení č. 2022/40 bylo schváleno.

 Pan Bělovský navrhl jako předsedu finančního výboru 
pana Martina Zděnka. Žádný jiný návrh nebyl podán.

Návrh usnesení č. 2022/41:
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr schvaluje pana Martina 
Zděnka, nar. ... ve Vrchlabí, jako předsedu finančního 
výboru.
Hlasování: Pro: 8  Proti: 0  Zdržel se: 1
Usnesení č. 2022/41 bylo schváleno.

 Pan Bělovský navrhl jako členy kontrolního výboru pana 
Martina Mikule a pana Ladislava Beránka. Žádný jiný návrh 
nebyl podán.

Návrh usnesení č. 2022/42:
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr schvaluje pana Martina 
Mikule, nar. ... ve Vrchlabí, jako člena kontrolního výboru.
Hlasování: Pro: 8  Proti: 0  Zdržel se: 1
Usnesení č. 2022/42 bylo schváleno.

Návrh usnesení č. 2022/43: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr schvaluje pana Ladislava 
Beránka, nar. ... ve Vrchlabí, jako člena kontrolního výboru.
Hlasování: Pro: 8  Proti: 0  Zdržel se: 1
Usnesení č. 2022/43 bylo schváleno.

 Pan Bělovský navrhl jako členy finančního výboru pana 
Jiřího Kučeru a pana Ladislava Homolu. Žádný jiný návrh 
nebyl podán.

Návrh usnesení č. 2022/44:
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr schvaluje pana Jiřího 
Kučeru, nar. ... v Čáslavi, jako člena finančního výboru.
Hlasování: Pro: 8  Proti: 0  Zdržel se: 1
Usnesení č. 2022/44 bylo schváleno.

Návrh usnesení č. 2022/45: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr schvaluje pana Ladislava 
Homolu, nar. ... ve Slavošově, jako člena finančního výboru.
Hlasování: Pro: 8  Proti: 0  Zdržel se: 1
Usnesení č. 2022/45 bylo schváleno.

7.  Rozhodnutí o odměnách za výkon funkcí
Ing. Bělovský navrhl, aby v souladu s § 72 zákona o obcích 
byly neuvolněným členům zastupitelstva poskytnuty 
měsíční odměny v následující výši:

• p. Davidu Neumannovi (místostarosta) 17.500 Kč 
• ostatním zastupitelům (kromě starosty) ve výši 1.000 Kč

   Projednávané body na zasedání
        Zastupitelstva obce Dolní Dvůr konaného
dne 1. 8. 2022 od 18,30 hodin v zasedací místnosti 
Obecního úřadu Dolní Dvůr.

 4. Žádost o dotaci z Česko-německého fondu budouc-
nosti na 1. etapu opravy starých německých hrobů na 
obecním hřbitově

 Součástí strategického rozvojového dokumentu obce je
i obnovení starých německých hrobů na našem hřbitově.
Po vykácení stromů bude možné zahájit obnovu hrobů
a jejich zařízení. Vzhledem k celkovým očekávaným nákla-
dům bude tento proces rozdělený do dvou etap. Předpoklá-
dané náklady první etapy jsou 800.000 Kč, počítáme
i s příspěvkem původních německých obyvatel.

Návrh usnesení č. 2022/27:
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr schvaluje podání žádosti
o 1. etapu obnovení starých německých hrobů na obecním 
hřbitově u Česko-německého fondu budoucnosti, nadačního 
fondu, se sídlem Železná 24, 110 00 Praha 1, IČO: 67776841 
ve výši 400.000 Kč.
Hlasování: Pro: 7   Proti: 0   Zdržel se: 0
Usnesení č. 2022/27 bylo schváleno.

   Projednávané body na zasedání
        Zastupitelstva obce Dolní Dvůr konaného
dne 14. 9. 2022 od 18,30 hodin v zasedací místnosti 
Obecního úřadu Dolní Dvůr

    4.  Dodatek ke smlouvě o dílo na rekonstrukci komuni-
kace 14c se společností REPARE Trutnov
 Společnost REPARE Trutnov, a. s., provedla rekonstrukci 
místní komunikace 14c, smlouva byla uzavřena 10. 11. 2021. 
Dodatek ke smlouvě řeší vícepráce, méněpráce a objektivní 
cenový nárůst asfaltových směsí mezi dobou podání nabídky 
a dobou realizace díla.

Návrh usnesení č. 2022/29:
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr schvaluje dodatek č. 1 ke 
Smlouvě o dílo, uzavřené dne 10. 11. 2021, se společností 
REPARE Trutnov, a. s., se sídlem 541 02 Trutnov 4, Mlado-
bucká 105, IČ: 64824781, kterým se mění cena díla na 
1.890.667,95 Kč + 21 % DPH v částce 397.040,27 Kč = 
2.287708,22 Kč.
Hlasování: Pro: 7   Proti: 0   Zdržel se: 0
Usnesení č. 2022/29 bylo schváleno

 5. Prodej pozemků p. č. 142/2 a 142/3 společnosti 
HYDRO-M
 Na základě žádosti společnosti HYDRO-M byl v době od 
15. 6. do 4. 7. 2022 zveřejněn záměr Obce prodat uvedené 
pozemky. Nikdo další neprojevil o tyto pozemky zájem. 
Prodejní cena byla stanovena na základě odborného vyjád-
ření k ceně, zpracovaného panem Jaroslavem Matěnou, 
Prostřední Lánov 332, 543 41 Lánov.

Návrh usnesení č. 2022/30: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr schvaluje prodej pozemku 

2142/2, ostatní plocha, o výměře 333 m  a pozemku 142/3, 
2

ostatní plocha, o výměře 195 m , oba v obci a k. ú. Dolní 
Dvůr, společnosti HYDRO-M, se sídlem 543 42 Dolní Dvůr 
105, IČO 27512819, za cenu 50.160 Kč + náklady na 
odborná vyjádření.
Hlasování: Pro: 6   Proti: 0   Zdržel se: 1
Usnesení č. 2022/30 bylo schváleno.

6.  Žádost o prodej pozemků p. č. 590 a 594
 Obec Dolní Dvůr přijala dne 15. 8. 2022 žádost o prodej 
pozemků p. č. 590 a 594 v obci a k. ú. Dolní Dvůr. Vzhledem 
ke strategické poloze pozemku 590, vzhledem k potenciálně 
využitelnému území s obecními pozemky a vzhledem
k existenci přístupu k brodu přes pozemek 694 se Zastupitel-
stvo obce Dolní Dvůr rozhodlo tuto žádost neprojednávat.

7.  Rozpočtová opatření
 Pan Bělovský informoval přítomné o tom, že dne 12. 9. 
2022 zasedal finanční výbor obce, který projednal hospoda-
ření do 31. 8. 2022 a rozpočtová opatření č. 4/2022, která 
schválil starosta obce dne 24. 6. 2022, č. 5/2022, která schvá-
lil starosta obce dne 20. 7. 2022, a č. 6/2022, která schválil 
starosta obce dne 31. 8. 2022. Rozpočtová opatření byla 
přijata v souladu se stanovenými kompetencemi a následně
o nich starosta informoval Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr.
 Zastupitelstvo obce bere na vědomí zprávu finančního 
výboru ze dne 6. 6. 2022.

 Vzhledem k vývoji příjmové stránky a předpokládaným 
změnám v příjmové i výdajové stránce rozpočtu bylo připra-
veno rozpočtové opatření č. 7/2022, které je v příloze tohoto 
zápisu. Tímto rozpočtovým opatřením dochází ke zvýšení 
celkového objemu rozpočtových příjmů o 1.628.943,92 Kč, 
ke snížení rozpočtových výdajů o 7.000,00 Kč a ke snížení 
financování o 1.635.943,92 Kč (zvýšení stavu fin. prostředků 
na běžných účtech Obce).

Po zohlednění tohoto rozpočtového opatření činí:
CELKOVÉ ROZPOČTOVÉ PŘÍJMY:  19.097.591,64 Kč
CELKOVÉ ROZPOČTOVÉ VÝDAJE:  19.764.647,72 Kč
FINANCOVÁNÍ:                        667.056,08 Kč

Návrh usnesení č. 2022/31:
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr schvaluje rozpočtové 
opatření č. 7/2022 uvedené v příloze tohoto zápisu. 
Hlasování: Pro: 7  Proti: 0   Zdržel se: 0
Usnesení č. 2022/31 bylo schváleno.

8.  Různé
 Starosta obce informoval zastupitelstvo, že v souladu se 
svými kompetencemi založil dne 24. 6. 2022 tříměsíční 
termínovaný vklad ve výši 7.007.336,67 Kč vedený na účtu 
308257945/0300, dne 20. 7. 2022 tříměsíční termínovaný 
vklad ve výši 6.223.351,48 Kč vedený na účtu 302566747
/0300 a dne 24. 8. 2022 tříměsíční termínovaný vklad ve výši 
7.078353,33 Kč vedený na účtu 308257435/0300.

  Projednávané body na zasedání
        Zastupitelstva obce Dolní Dvůr konaného
dne 18. 10. 2022 od 18,30 hodin v zasedací místnosti 
Obecního úřadu Dolní Dvůr

Přítomni: Zastupitelé: Martin Bělovský, Ladislav Beránek, 
Martin Mikule, Andrea Zítková, Martin Zděnek, Jiří Kučera, 
David Neumann, Martin Horák, Ladislav Homola

1.  Zahájení
 Zasedání zastupitelstva obce zahájil v 18:35 pan Bělov-
ský, dosavadní starosta. Konstatoval, že přítomno je 9 členů 
zastupitelstva obce a zastupitelstvo je tudíž usnášení-
schopné. 
 Konstatoval, že zasedání bylo řádně svoláno, aby se
v souladu s § 91 odst. 1 zákona č. 128/2000 Sb., o obcích 
(obecní zřízení), v platném znění, konalo do 15 dnů ode dne 
uplynutí lhůty pro podání návrhů soudu na neplatnost voleb 
nebo hlasování (lhůta uplynula dne 7. 10. 2012, žádný návrh 
na neplatnost voleb nebyl podán).
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jsme šumění potoka a dívaly se na 
vodu, jak teče, a při tom babička vypra-
vovala o vodníkovi. V podzimních 
dnech jsem chodila domů za tmy.
Za chalupou v lese byl seník a krmelec 
a bývalo tam až 45 kusů zvěře.
Na louce rostla pěkná tráva a i hodně 
kytek a to vše chutnalo i zvěři. 
 Koncem června jsme začínali se 
senosečí. Vůně sena již byla cítit
v celém okolí. Rodiče měli tři kusy 
dobytka a ten spotřeboval hodně trávy 
a sena. Sekali jsme mimo Kotel různé 
louky, například na Milerce atd. Na 
Hanapetru jsme měli kus pole a tam 
jsme pěstovali brambory. 
 Když jsme je sklízeli, to už bylo 
koncem září, někdy až v polovině října. 
To byl většinou nejkrásnější týden 
podzimu. Noci již byly studené a sem 
tam se už ozývalo troubení jelenů – 
začínala říje. V té době bylo již brzy 
odpoledne a až do noci slyšet troubení 
v celém okolí Kotle. Tehdy přijeli 
zahraniční hosté, kteří si chtěli střelit 
pořádného jelena.
 Jednou jsem šla zase už za tmy 
domů, krásně svítil měsíc a já, aniž 
jsem něco tušila, jsem prý zachránila 
život jelenovi. Druhý den mne potkal 
polesný Karel Kučera, který mi mrzutě 
sděloval, že kvůli mně musel jelena 
nechat běžet, protože jsem se pohybo-
vala ve střelné dráze před mířidlem
a oni nechtěli ohrozit můj život. To mi 
bylo asi 10 nebo 12 let. Jestli ten jelen 
tu říji přežil, to nevím, ale ještě hodně 
let po této příhodě mi to polesný stále 
připomínal. Musel to být opravdu 
statný jelen, že nemohl zapomenout.

         Ingrid Beranek

*Pozn. red.: Jedná se o dům čp. 290, 
který kdysi patříval vrchlabské vrch-
nosti.

  Co měly společného
  vápenictví a pálení uhlí
  nad Dolním Dvorem?
Následující řádky jsou z Vlastivědy 
vrchlabského okresu, sepsané v letech 
1907-1915.

 Dům čp. 12 ve Strážném (dnes tak 
zvaný Kamenný mlýn při cestě z Dol-
ního Dvora na Strážné, vpravo u silni-
ce), patřící vrchlabské vrchnosti, byl 
dříve vrchnostenskou pilou. V 80. 
letech 19. století si ho pronajal Paul 
Grossmann z Lánova a proměnil ho
v brusírnu dřeva. Současným nájem-
cem je firma Kratzer a toto zařízení 
slouží, podobně jako Hammerlemühle 
(dnes Hotel Petski, Strážné 48, ještě 
kousek dál na Strážné, u silnice 

vpravo), na zpracování mramoru
z lomu na Hříběcích boudách.

 Ve vápencovém lomu „Mramor
z Hříběcích bud“ paní Antonie Kratzer 
je zaměstnáno v průměru 20 osob. Asi 
tolik je také těch, kteří nalámaný 
kámen dopravují do Vrchlabí na zpra-
cování. Paní Kratzer si pronajala také 
další kamenolom, patřící vrchnosti. 
Dříve stály v blízkosti těchto lomů
2 pece na pálení vápna, jejichž pozů-
statky tu jsou ještě vidět, a větší pec 
včetně bytu pro paliče vápna se nachá-
zela také v údolí Klínového potoka.
Z pece zůstaly ještě ruiny, zatímco 
malá obytná budova přešla do vlastnic-
tví uhlíře, který každoročně pálí velké 
hromady dříví ve dvou obrovských 
milířích na uhlí, které vozí do průmys-
lových míst a měst v okolí.

 Další pokračování k tématu je
z knihy Erinnerungen an Niederhof 
(Vzpomínky na Dolní Dvůr) od Marie 
Striegnitz z roku 2002.

Kamenný mlýn

 Kámen pocházel z nedalekých 
kamenolomů na Hříběcích boudách
a v Luisině Údolí. Kamenná moučka 
byla používána k výrobě omítek.

Hammerlemühle (dnes Hotel Petski)

 Tento mlýn stojí v údolí Klínového 
potoka za Hammerle a za Kamenným 
mlýnem. Jsou to 2 domy dohromady. 
Jeden patřil pekaři Zineckerovi. Zde se 
mlelo obilí a pekl chleba. Větší obchod 
se smíšeným zbožím zásoboval lidi
z bud, jakož i oboru, údolí Husího 
potoka, Hammerle a částečně Luisino 
Údolí. Peklo se tu až do vypuknutí 
války v r. 1939. Mlít se přestalo již 
dříve. Druhý dům byl dřív Adolfovým 
hostincem. Hammerlemühle patřil 
později ke Strážnému, ale obyvatelé 
byli dál přiřazeni k dolnodvorské 
farnosti.

Pálení uhlí

 Thadäus Steffan, uhlíř z Mostku, 
využil příhodnou polohu a postavil asi 
v r. 1898 první dva milíře. A to
v Hammerle, nedaleko od Hammer-
lemühle na levé straně. Byly tu velké 
souvislé porosty lesů, mnoho dřeva 
díky větrným polomům a probírkám,
a jako zdroj vody Klínový potok. Tyto 
lesní oblasti v horách, Dolním Dvoře, 
Strážném atd. byly v majetku hraběte 
Czernin-Morzina, který na tomto úze-
mí výrobu dřevěného uhlí vítal
a podporoval. Na určeném místě se 
nacházela odstavená vápenka a tak 
zvaný „Vápenný domek“ mohl být 
používán jako dočasný příbytek.
Na přelomu století nechal hrabě 
Czernin-Morzin postavit  pěkný
a prostorný obytný dům ze dřeva.

 Ke stavbě uhelných milířů byla 
používána dřevěná polena a kmeny. 
Uprostřed milíře byl ponechán dutý 
prostor, zvnějšku se pokryl chvojím
a utěsnil zeminou. Dutý prostor upro-
střed se naplnil žhavým dřevěným 
uhlím. V pravidelných odstupech se do 
milířů udělaly průduchy, aby mohly 
unikat kouř a plyny. Při velkém přísunu 
vzduchu může milíř shořet a při slabém 
odvodu kouře zas explodovat. Aby se 
tomu zabránilo, je nutný dohled ve dne 
v noci. Po 14 dnech je dřevěné uhlí 
hotovo a hasí se vodou.

 Dřevěné uhlí nacházelo v okolních 
průmyslových oblastech velmi dobrý 
odbyt. Hlavním odběratelem byla 
firma Eichmann v Hostinném. Uhlí se 
rozváželo koňským povozem.

 Roku 1920 předal Thadäus Steffan 
uhlířský podnik svému zeťovi Wenzelu 
Gallovi a usídlil se v Dolním Dvoře čp. 
63 (naproti Chatě Matty a trochu výš). 

 Od roku 1927 se kromě koňského 
povozu používal jako dopravní 
prostředek i nákladní automobil. Díky 
tomu mohly být zásobovány také 

Výroba dřevěného uhlí na Klínovém potoce. Podle knihy M. Striegnitz Vzpomínky na Dolní Dvůr
je uprostřed obrázku Thadäus Steffan (sehnutý) a vedle něho syn Josef. Foto je prý z roku 1910.

Výše uvedeným členům zastupitelstva vznikne nárok na 
odměnu od 18. 10. 2022.

Návrh usnesení č. 2022/46: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr schvaluje odměnu neuvol-
něnému místostarostovi Davidu Neumannovi ve výši 17.500 
Kč měsíčně od 18. 10. 2022
Hlasování: Pro: 8  Proti: 0  Zdržel se: 1
Usnesení č. 2022/46 bylo schváleno.

Návrh usnesení č. 2022/47: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr schvaluje odměnu všem 
zastupitelům kromě starosty a místostarosty ve výši 1.000 
Kč měsíčně od 18. 10. 2022.
Hlasování: Pro: 9  Proti: 0   Zdržel se: 0
Usnesení č. 2022/47 bylo schváleno.

10.  Potvrzení určeného zastupitele pro pořízení Změny 
č. 1 územního plánu

Návrh usnesení č. 2022/49: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr schvaluje starostu obce 
Dolní Dvůr Martina Bělovského jako určeného zastupitele, 
který bude spolupracovat s pořizovatelem Změny č. 1 
územního plánu Dolní Dvůr. (Potvrzení usnesení 2019/65 
pro další volební období.)
Hlasování: Pro: 9  Proti: 0  Zdržel se:  0
Usnesení č. 2022/49 bylo schváleno.

11.  Různé
Zastupitel Jiří Kučera navrhl, aby hlasování o jednotlivých 
usneseních zastupitelstva obce bylo v zápisech uvedeno 
jmenovitě.

Návrh usnesení č. 2022/50: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr schvaluje, aby hlasování o 
jednotlivých usneseních zastupitelstva obce bylo v zápisech 
uvedeno jmenovitě.
Hlasování: Pro: 4  Proti: 5  Zdržel se: 0
Usnesení č. 2022/50 nebylo schváleno.

  Po delší odmlce proběhlo vítání
  nových občánků
V sobotu 3. září 2022 proběhlo po delší době vítání občánků. 
Na obecním úřadě nejmladší občánky s jejich rodinami přiví-
tal starosta Martin Bělovský, který všem vlídnými slovy 
popřál všechno nejkrásnější. Mezi nejmladší občánky 
Dolního Dvora jsme tak přivítali 5 dětí – Nikolku Votavovou, 
Nelinku Schmidtovou, Teodorka Marciniaka, Tomáška 
Pomahače a Vojtíška Vondráška. Touto cestou jim ještě 
jednou přejeme jen to nejkrásnější do života a rodinám ty 
nejhezčí chvíle s jejich ratolestmi!
              Kateřina Neumannová

  První dolnodvorská výměna jídla
  se vydařila

V sobotu 12. listopadu se na obecním úřadě konal SWAP 
FOOD. Mnozí si možná kladli otázku, co to je. Je to obyčejná 
výměna jídla. Každý účastník mohl přinést cokoliv dobrého 
a cokoliv dobrého ochutnat, odnést si domů a vůbec nezále-
želo na množství. Sešlo se nám tolik výborných věcí, že jsme 
nestíhali ochutnávat. Od fazolové polévky, čerstvých housti-
ček a preclíků, buchtiček s vinným šodó, přes různé koláče 
(mrkvový, špenátový, svatomartinské, jablka v županu, 
nepečené sladké rolády, štrúdl) až po jehněčí placky, houbo-
vec, jednohubky a škvarkové pomazánky. Také bylo mnoho 
zavařenin od povidel až po kyselé okurky, bylinky, mastičky 
a čaje. Ani na plodiny ze zahrádky se nezapomnělo - jablka, 
ořechy, brambory a dokonce i jiřiny. Moc všem účastníkům 
děkujeme. Swap trval od 10:00 přibližně do 14:00 hodin
a pak už nebylo co vyměňovat. Vypili jsme mnoho aperolu
a mandlovice, kávy bez 
kofeinu nebo bylinko-
vých čajů. Děti zde měly 
svůj koutek, kde si malo-
valy a strojily se do 
různých kostýmů. Každý 
si na konci odnesl ještě 
pár dobrot s sebou domů. 
Veselou náladou jsme si 
zpříjemnili sobotní dopo-
ledne a doufáme, že příští 
ročník se k nám také 
připojíte.
                      Nikola Bílá

  AKCE v Dolním Dvoře
  do konce roku

17. 12. 2022  Hraní u vánočního stromu
21. 12. 2022  Netradiční vánoční koncert v kostele

                  Nikola Bílá

  Moje vzpomínky
  S přibývajícím věkem vzpomínáme rádi na prožitá 
dětská léta.
 Vyrostla jsem v jednom z nejhezčích koutů Dolního 
Dvora - v Rudolfově, na chalupě v Kotli*. Neměla jsem
v okolí žádné děti, a tak jsem byla přes den s maminkou
a s babičkou. Zato jsem měla kolem krásnou přírodu, šumící 
Kotelský potok a zvířata. 
 Po dlouhé zimě se čekalo na nejkrásnější období, na pří-
chod jara. Když sníh roztál a louka se začínala zelenat, seděla 
jsem s rodiči za pěkných večerů na lavičce před chalupou
a poslouchali jsme šumění Kotelského potoka, v kterém bylo 
po zimě hodně vody. 
 Když jsem brzy ráno vstávala a koukla ven oknem, často 
jsem viděla laně nebo srnky, jak se na louce pásly. Také lišku 
nebo zajíce a i káně či jestřába, který nám někdy odnesl slepi-
ci. Ale nejen ráno, také za večera. To jsou překrásné, nezapo-
menutelné zážitky. Zvěř už na mne byla zvyklá a neutíkala 
přede mnou. 
 Babička mne doprovázela skoro 4 km do školy a odpo-
ledne zase pro mě přišla; kde jsme se na cestě potkaly, tam 
jsme si sedly na břeh potoka. Babička měla s sebou
v termosce uvařené kakaočko a já ho mohla pít. Poslouchaly 
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jsme šumění potoka a dívaly se na 
vodu, jak teče, a při tom babička vypra-
vovala o vodníkovi. V podzimních 
dnech jsem chodila domů za tmy.
Za chalupou v lese byl seník a krmelec 
a bývalo tam až 45 kusů zvěře.
Na louce rostla pěkná tráva a i hodně 
kytek a to vše chutnalo i zvěři. 
 Koncem června jsme začínali se 
senosečí. Vůně sena již byla cítit
v celém okolí. Rodiče měli tři kusy 
dobytka a ten spotřeboval hodně trávy 
a sena. Sekali jsme mimo Kotel různé 
louky, například na Milerce atd. Na 
Hanapetru jsme měli kus pole a tam 
jsme pěstovali brambory. 
 Když jsme je sklízeli, to už bylo 
koncem září, někdy až v polovině října. 
To byl většinou nejkrásnější týden 
podzimu. Noci již byly studené a sem 
tam se už ozývalo troubení jelenů – 
začínala říje. V té době bylo již brzy 
odpoledne a až do noci slyšet troubení 
v celém okolí Kotle. Tehdy přijeli 
zahraniční hosté, kteří si chtěli střelit 
pořádného jelena.
 Jednou jsem šla zase už za tmy 
domů, krásně svítil měsíc a já, aniž 
jsem něco tušila, jsem prý zachránila 
život jelenovi. Druhý den mne potkal 
polesný Karel Kučera, který mi mrzutě 
sděloval, že kvůli mně musel jelena 
nechat běžet, protože jsem se pohybo-
vala ve střelné dráze před mířidlem
a oni nechtěli ohrozit můj život. To mi 
bylo asi 10 nebo 12 let. Jestli ten jelen 
tu říji přežil, to nevím, ale ještě hodně 
let po této příhodě mi to polesný stále 
připomínal. Musel to být opravdu 
statný jelen, že nemohl zapomenout.

         Ingrid Beranek

*Pozn. red.: Jedná se o dům čp. 290, 
který kdysi patříval vrchlabské vrch-
nosti.

  Co měly společného
  vápenictví a pálení uhlí
  nad Dolním Dvorem?
Následující řádky jsou z Vlastivědy 
vrchlabského okresu, sepsané v letech 
1907-1915.

 Dům čp. 12 ve Strážném (dnes tak 
zvaný Kamenný mlýn při cestě z Dol-
ního Dvora na Strážné, vpravo u silni-
ce), patřící vrchlabské vrchnosti, byl 
dříve vrchnostenskou pilou. V 80. 
letech 19. století si ho pronajal Paul 
Grossmann z Lánova a proměnil ho
v brusírnu dřeva. Současným nájem-
cem je firma Kratzer a toto zařízení 
slouží, podobně jako Hammerlemühle 
(dnes Hotel Petski, Strážné 48, ještě 
kousek dál na Strážné, u silnice 

vpravo), na zpracování mramoru
z lomu na Hříběcích boudách.

 Ve vápencovém lomu „Mramor
z Hříběcích bud“ paní Antonie Kratzer 
je zaměstnáno v průměru 20 osob. Asi 
tolik je také těch, kteří nalámaný 
kámen dopravují do Vrchlabí na zpra-
cování. Paní Kratzer si pronajala také 
další kamenolom, patřící vrchnosti. 
Dříve stály v blízkosti těchto lomů
2 pece na pálení vápna, jejichž pozů-
statky tu jsou ještě vidět, a větší pec 
včetně bytu pro paliče vápna se nachá-
zela také v údolí Klínového potoka.
Z pece zůstaly ještě ruiny, zatímco 
malá obytná budova přešla do vlastnic-
tví uhlíře, který každoročně pálí velké 
hromady dříví ve dvou obrovských 
milířích na uhlí, které vozí do průmys-
lových míst a měst v okolí.

 Další pokračování k tématu je
z knihy Erinnerungen an Niederhof 
(Vzpomínky na Dolní Dvůr) od Marie 
Striegnitz z roku 2002.

Kamenný mlýn

 Kámen pocházel z nedalekých 
kamenolomů na Hříběcích boudách
a v Luisině Údolí. Kamenná moučka 
byla používána k výrobě omítek.

Hammerlemühle (dnes Hotel Petski)

 Tento mlýn stojí v údolí Klínového 
potoka za Hammerle a za Kamenným 
mlýnem. Jsou to 2 domy dohromady. 
Jeden patřil pekaři Zineckerovi. Zde se 
mlelo obilí a pekl chleba. Větší obchod 
se smíšeným zbožím zásoboval lidi
z bud, jakož i oboru, údolí Husího 
potoka, Hammerle a částečně Luisino 
Údolí. Peklo se tu až do vypuknutí 
války v r. 1939. Mlít se přestalo již 
dříve. Druhý dům byl dřív Adolfovým 
hostincem. Hammerlemühle patřil 
později ke Strážnému, ale obyvatelé 
byli dál přiřazeni k dolnodvorské 
farnosti.

Pálení uhlí

 Thadäus Steffan, uhlíř z Mostku, 
využil příhodnou polohu a postavil asi 
v r. 1898 první dva milíře. A to
v Hammerle, nedaleko od Hammer-
lemühle na levé straně. Byly tu velké 
souvislé porosty lesů, mnoho dřeva 
díky větrným polomům a probírkám,
a jako zdroj vody Klínový potok. Tyto 
lesní oblasti v horách, Dolním Dvoře, 
Strážném atd. byly v majetku hraběte 
Czernin-Morzina, který na tomto úze-
mí výrobu dřevěného uhlí vítal
a podporoval. Na určeném místě se 
nacházela odstavená vápenka a tak 
zvaný „Vápenný domek“ mohl být 
používán jako dočasný příbytek.
Na přelomu století nechal hrabě 
Czernin-Morzin postavit  pěkný
a prostorný obytný dům ze dřeva.

 Ke stavbě uhelných milířů byla 
používána dřevěná polena a kmeny. 
Uprostřed milíře byl ponechán dutý 
prostor, zvnějšku se pokryl chvojím
a utěsnil zeminou. Dutý prostor upro-
střed se naplnil žhavým dřevěným 
uhlím. V pravidelných odstupech se do 
milířů udělaly průduchy, aby mohly 
unikat kouř a plyny. Při velkém přísunu 
vzduchu může milíř shořet a při slabém 
odvodu kouře zas explodovat. Aby se 
tomu zabránilo, je nutný dohled ve dne 
v noci. Po 14 dnech je dřevěné uhlí 
hotovo a hasí se vodou.

 Dřevěné uhlí nacházelo v okolních 
průmyslových oblastech velmi dobrý 
odbyt. Hlavním odběratelem byla 
firma Eichmann v Hostinném. Uhlí se 
rozváželo koňským povozem.

 Roku 1920 předal Thadäus Steffan 
uhlířský podnik svému zeťovi Wenzelu 
Gallovi a usídlil se v Dolním Dvoře čp. 
63 (naproti Chatě Matty a trochu výš). 

 Od roku 1927 se kromě koňského 
povozu používal jako dopravní 
prostředek i nákladní automobil. Díky 
tomu mohly být zásobovány také 

Výroba dřevěného uhlí na Klínovém potoce. Podle knihy M. Striegnitz Vzpomínky na Dolní Dvůr
je uprostřed obrázku Thadäus Steffan (sehnutý) a vedle něho syn Josef. Foto je prý z roku 1910.

Výše uvedeným členům zastupitelstva vznikne nárok na 
odměnu od 18. 10. 2022.

Návrh usnesení č. 2022/46: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr schvaluje odměnu neuvol-
něnému místostarostovi Davidu Neumannovi ve výši 17.500 
Kč měsíčně od 18. 10. 2022
Hlasování: Pro: 8  Proti: 0  Zdržel se: 1
Usnesení č. 2022/46 bylo schváleno.

Návrh usnesení č. 2022/47: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr schvaluje odměnu všem 
zastupitelům kromě starosty a místostarosty ve výši 1.000 
Kč měsíčně od 18. 10. 2022.
Hlasování: Pro: 9  Proti: 0   Zdržel se: 0
Usnesení č. 2022/47 bylo schváleno.

10.  Potvrzení určeného zastupitele pro pořízení Změny 
č. 1 územního plánu

Návrh usnesení č. 2022/49: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr schvaluje starostu obce 
Dolní Dvůr Martina Bělovského jako určeného zastupitele, 
který bude spolupracovat s pořizovatelem Změny č. 1 
územního plánu Dolní Dvůr. (Potvrzení usnesení 2019/65 
pro další volební období.)
Hlasování: Pro: 9  Proti: 0  Zdržel se:  0
Usnesení č. 2022/49 bylo schváleno.

11.  Různé
Zastupitel Jiří Kučera navrhl, aby hlasování o jednotlivých 
usneseních zastupitelstva obce bylo v zápisech uvedeno 
jmenovitě.

Návrh usnesení č. 2022/50: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr schvaluje, aby hlasování o 
jednotlivých usneseních zastupitelstva obce bylo v zápisech 
uvedeno jmenovitě.
Hlasování: Pro: 4  Proti: 5  Zdržel se: 0
Usnesení č. 2022/50 nebylo schváleno.

  Po delší odmlce proběhlo vítání
  nových občánků
V sobotu 3. září 2022 proběhlo po delší době vítání občánků. 
Na obecním úřadě nejmladší občánky s jejich rodinami přiví-
tal starosta Martin Bělovský, který všem vlídnými slovy 
popřál všechno nejkrásnější. Mezi nejmladší občánky 
Dolního Dvora jsme tak přivítali 5 dětí – Nikolku Votavovou, 
Nelinku Schmidtovou, Teodorka Marciniaka, Tomáška 
Pomahače a Vojtíška Vondráška. Touto cestou jim ještě 
jednou přejeme jen to nejkrásnější do života a rodinám ty 
nejhezčí chvíle s jejich ratolestmi!
              Kateřina Neumannová

  První dolnodvorská výměna jídla
  se vydařila

V sobotu 12. listopadu se na obecním úřadě konal SWAP 
FOOD. Mnozí si možná kladli otázku, co to je. Je to obyčejná 
výměna jídla. Každý účastník mohl přinést cokoliv dobrého 
a cokoliv dobrého ochutnat, odnést si domů a vůbec nezále-
želo na množství. Sešlo se nám tolik výborných věcí, že jsme 
nestíhali ochutnávat. Od fazolové polévky, čerstvých housti-
ček a preclíků, buchtiček s vinným šodó, přes různé koláče 
(mrkvový, špenátový, svatomartinské, jablka v županu, 
nepečené sladké rolády, štrúdl) až po jehněčí placky, houbo-
vec, jednohubky a škvarkové pomazánky. Také bylo mnoho 
zavařenin od povidel až po kyselé okurky, bylinky, mastičky 
a čaje. Ani na plodiny ze zahrádky se nezapomnělo - jablka, 
ořechy, brambory a dokonce i jiřiny. Moc všem účastníkům 
děkujeme. Swap trval od 10:00 přibližně do 14:00 hodin
a pak už nebylo co vyměňovat. Vypili jsme mnoho aperolu
a mandlovice, kávy bez 
kofeinu nebo bylinko-
vých čajů. Děti zde měly 
svůj koutek, kde si malo-
valy a strojily se do 
různých kostýmů. Každý 
si na konci odnesl ještě 
pár dobrot s sebou domů. 
Veselou náladou jsme si 
zpříjemnili sobotní dopo-
ledne a doufáme, že příští 
ročník se k nám také 
připojíte.
                      Nikola Bílá

  AKCE v Dolním Dvoře
  do konce roku

17. 12. 2022  Hraní u vánočního stromu
21. 12. 2022  Netradiční vánoční koncert v kostele
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Kotelský potok a zvířata. 
 Po dlouhé zimě se čekalo na nejkrásnější období, na pří-
chod jara. Když sníh roztál a louka se začínala zelenat, seděla 
jsem s rodiči za pěkných večerů na lavičce před chalupou
a poslouchali jsme šumění Kotelského potoka, v kterém bylo 
po zimě hodně vody. 
 Když jsem brzy ráno vstávala a koukla ven oknem, často 
jsem viděla laně nebo srnky, jak se na louce pásly. Také lišku 
nebo zajíce a i káně či jestřába, který nám někdy odnesl slepi-
ci. Ale nejen ráno, také za večera. To jsou překrásné, nezapo-
menutelné zážitky. Zvěř už na mne byla zvyklá a neutíkala 
přede mnou. 
 Babička mne doprovázela skoro 4 km do školy a odpo-
ledne zase pro mě přišla; kde jsme se na cestě potkaly, tam 
jsme si sedly na břeh potoka. Babička měla s sebou
v termosce uvařené kakaočko a já ho mohla pít. Poslouchaly 
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provozy v Trutnově, Tanvaldu atd. 
Obzvlášť důležité bylo dřevěné uhlí 
pro továrnu v Horním Maršově na 
výrobu papíru pro tisk bankovek.

 Na jaře roku 1934, jednoho velmi 
horkého dne (a ve Vrchlabí byl zrovna 
jarmark), vyhořel uhlířův obytný dům. 
Příčinou byla závada na komíně. Milíře 
to nepostihlo.

 Poté přesídlila rodina Gall do 
Dolního Dvora čp. 63.

 Výrobu dřevěného uhlí dále provo-
zoval Josef Gall. Bratr Emil Gall 
založil v Dolním Dvoře čp. 170 
dopravní firmu (naproti Chatě Matty).

 Z počátku náleželo uhlířství k Dol-
nímu Dvoru, avšak později ke Strážné-
mu. Ale obyvatelé uhlířského domku 

příslušeli nadále k farnosti Dolní Dvůr.
 Protože roku 1939 ceny dřeva veli-
ce vzrostly, byla výroba dřevěného uhlí 
zastavena.

 Kontrolní otázka na závěr - co že to 
tedy měly společného vápenictví a pá-
lení uhlí, jak se v nadpisu ptám? No 
přeci ten malý "Vápenný domek", který 
nejdříve sloužil paliči vápna a posléze 
uhlířovi. 

 Od pana Ericha Krause vím,
že Inge Holfeld, která se vždy zúčastňo-
vala společných setkání v Dolním 
Dvoře, má k pálení uhlí další podklady. 
Je totiž vnučkou posledního dolnod-
vorského uhlíře a zná přesně místo, kde 
se na Klínovém potoce uhlí pálilo. 
Snad budu mít někdy možnost tyto 
podklady od paní Inge získat.

       Karolina Boková

  Doplnění zdroje
  V minulém čísle jsem bohužel 
opomněla uvést zdroj, ze kterého jsem 
čerpala článek o dolování v Dolním 
Dvoře, tak aspoň nyní jej tedy 
dodatečně uvádím. Byl to časopis 
Krkonoše - Jizerské hory, 5/2004.

       Karolina Boková

Poslední milíř na pálení dřevěného uhlí
v Krkonoších. Roku 1920 převzal od Thadäa

Steffana pálení uhlí Wenzel Gall, později
ho až do r. 1939 provozoval Josef Gall.

Foto z knihy M. Striegnitz, po roce 1920.
Bod 1 – Kamenný mlýn,

bod 2 – Hammerlemühle (Hotel Petski)
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Objektivem z Dolního Lánova a Dolního Dvora.

Pan Novotný se svými lesními skřítky-muzikanty.

Listopadové setkání u kapličky Sv. Huberta
v Dolním Lánově.

Loučení s letní sportovní sezónou
obnáší i humorné disciplíny.

Nová výstavba rodinných domů v Dolním Lánově. 

Odvoz sochy sv. Josefa k restaurování do Hradce
Králové, které bude trvat cca do června 2023.

Odvoz sochy sv. Josefa k restaurování. První dolnodvorská výměna jídla se vydařila.

První dolnodvorská výměna
jídla se vydařila.

Opravený litinový kříž pod Penzionem Dolní
Dvůr manželů Pajerových čp. 173. Opravu
obou křížků provedl Vít Kotrbáček z Hořic.

Opravený Weihrichův kříž před čp. 87
na Zimní Stráni. Další tři křížky se

budou renovovat v příštím roce.

Nová výstavba rodinných domů v Dolním Lánově. 

Vítání prvňáčků v dolnolánovské škole. Tradiční vinobraní je velmi oblíbené, ale počet
míst je pochopitelně omezen, sál není nafukovací.
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Dvoře, má k pálení uhlí další podklady. 
Je totiž vnučkou posledního dolnod-
vorského uhlíře a zná přesně místo, kde 
se na Klínovém potoce uhlí pálilo. 
Snad budu mít někdy možnost tyto 
podklady od paní Inge získat.

       Karolina Boková

  Doplnění zdroje
  V minulém čísle jsem bohužel 
opomněla uvést zdroj, ze kterého jsem 
čerpala článek o dolování v Dolním 
Dvoře, tak aspoň nyní jej tedy 
dodatečně uvádím. Byl to časopis 
Krkonoše - Jizerské hory, 5/2004.

       Karolina Boková

Poslední milíř na pálení dřevěného uhlí
v Krkonoších. Roku 1920 převzal od Thadäa

Steffana pálení uhlí Wenzel Gall, později
ho až do r. 1939 provozoval Josef Gall.

Foto z knihy M. Striegnitz, po roce 1920.
Bod 1 – Kamenný mlýn,

bod 2 – Hammerlemühle (Hotel Petski)
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Objektivem z Dolního Lánova a Dolního Dvora.

Pan Novotný se svými lesními skřítky-muzikanty.

Listopadové setkání u kapličky Sv. Huberta
v Dolním Lánově.

Loučení s letní sportovní sezónou
obnáší i humorné disciplíny.

Nová výstavba rodinných domů v Dolním Lánově. 

Odvoz sochy sv. Josefa k restaurování do Hradce
Králové, které bude trvat cca do června 2023.

Odvoz sochy sv. Josefa k restaurování. První dolnodvorská výměna jídla se vydařila.

První dolnodvorská výměna
jídla se vydařila.

Opravený litinový kříž pod Penzionem Dolní
Dvůr manželů Pajerových čp. 173. Opravu
obou křížků provedl Vít Kotrbáček z Hořic.

Opravený Weihrichův kříž před čp. 87
na Zimní Stráni. Další tři křížky se

budou renovovat v příštím roce.

Nová výstavba rodinných domů v Dolním Lánově. 

Vítání prvňáčků v dolnolánovské škole. Tradiční vinobraní je velmi oblíbené, ale počet
míst je pochopitelně omezen, sál není nafukovací.
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Jeskyně v Horním Lánově

Vpravo autor článku po prvním pokusu
o proniknutí do jeskyně.

Barva zašpiněných záclonek je znát
jen při silném protisvětle.

Fotografie k článku na straně 17.

Královský 152 cm vysoký stalagnát.
Nejdelší stalaktity v okolí měří okolo 40 cm. 

Krápníková výzdoba je i v úzkých nepřístupných
slepých chodbičkách Stalagnátové jeskyně.

Hlavní a vlastně jediný dóm Stalagnátové jeskyně. Přesně uprostřed fotografie v pozadí
vykukuje horní polovina největšího stalagnátu.

Petr studuje největší, 42 cm vysoký stalagmit.
Na stropě má stalaktitový protikus.

Třeba se jednou spojí.

Věrka měří pukliny v severním koutě jeskyně.
Nohy má v jedné liščí noře, za zády má

ústí druhé nory.

Prohloubené dno vstupní plazivky.
Černá díra v popředí je průzkumná sonda

s odkrytým sedimentárním profilem.


